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OKTOBRSKI SINDIKALNI ZBOR
V elika  sm otra dela in plodna diskusija jek larjev

Konference sta se udeležila tudi predsednik,OSS Ivan Janžekovič in predsednik OO SZDL S. Kobal iz Maribora

V času ko p rip rav ljam o  list, je  ž iv ljen je  
k o lek tiva  ozirom a občinskih  ak tivov  tako 
poglobljeno živahno, ko t zlepa ne v >kaki 
dobi: delavsk i svet, to v a rn išk i kom ite, ob
činski zbori, p a  sp e t delavsk i svet, s ind ika t 
železarjev , socialno zavarovan je  za »Teden 
varnosti« , in žen irji in  teh n ik i za »Teden 
tehnike« itd., da skoro  ne veš, k a j bi zajel. 
Vse je  po trebno , vse dobro, spodbudno, 
čeprav  v  tem  obdobju m orda  preveč  na 
kupu, da vsaj lokalnem u lis tu  ni mogoče 
vsega zajeti, k ak o r bi m oral in  želel. Z a
beležili b i vsaj eno teh  p lodn ih  razprav , 
da bo zap isano  o ognju  ra s ti socialistične 
dom ovine.

Izredno dobro obiskano in  dobro p r i
p rav ljen o  sind ikalno  konferenco železarjev  
je  začel p redsedn ik  podružnice Ivo Cerče, 
k i je  p red ložil izvolitev  delovnega p red 
sedstva, ka te reg a  so izpolnili A vgust Raz
goršek ko t p red sed n ik  te r  E la Tušek in 
Ju s tin  H rib eršek  ko t člana.

P redsedu joči A vgust R azgoršek je  po
zdrav il štev iln i zbor, posebej p a  še goste 
Iv an a  Janžekov iča  in  S. K obala iz M ari
bora, p red sed n ik a  Ob. SS Jo že ta  K e rta  in 
ta jn ik a  F r. Č ehovina, z lasti pa zveznega 
ljudskega  poslanca in  d ire k to rja  železarne 
G regorja  K lančnika.

POROČILO

Poročilo  u p rav n eg a  odbora sind ikalne 
podružnice Ž elezarne R avne je  podal 
p redsedn ik  Ivo  Čerče in  se glasi:

Dragi tovariši in tovarišice!

Ni ravno naključje, da smo polletno 
konferenco naše sindikalne podružnice 
sklicali sedaj v oktobru namesto že v 
juliju ali avgustu. Na to je vplivalo dvoje, 
in sicer:

— redna letna skupščina je bila zad
njega marca, torej šele pred dobrimi še
stimi meseci in

— v septembru smo zastavili vse za 
dostojno proslavo 10. jubileja delavskega  
samoupravljanja.

Razumljivo je, da pri takšnih predpri
pravah vm es nismo mogli niti upati na 
dobro pripravljeno in uspešno polletno 
konferenco. Vse to pa nas ni niti najmanj 
motilo, da ne bi v drugih oblikah sezna
njali kolektiva z gospodarskimi uspehi, 
doseženimi v prvi polovici letošnjega go
spodarskega leta. Še več: rezultate letoš
njega polletnega gospodarjenja smo pra
vočasno posredovali občinskemu in okraj
nemu sindikalnemu svetu ter tudi našemu 
republiškemu odboru za njihove študije in 
analize.

Današnja konferenca je postavljena v 
čas, ko proslavljanja in tekm ovanja v po
častitev te pomembne obletnice še vedno 
trajajo. Sicer pa, kdo bi naj proslavljal 
to obletnico bolj kot sindikati, ki so bili 
iniciatorji prehoda iz adm inistrativnega 
na delavsko in družbeno upravljanje 
pred desetim i leti. Kratka je ta doba de
lavskega upravljanja, vendar smo v tem

času napravili v gotovih ozirih več kot v 
prejšjnjih dve sto letih obstoja naše je
klarne. Odkar smo 'J. septembra 1950 po
stavili pred tovarno spomenik v  spomin 
na pomemben dan, ko smo tovarno pre
vzeli v roke delavci, smo napravili štiri
krat več surovega jekla, prodali za petkrat 
večjo vrednost proizvodov, kljub temu da 
smo povečali število zaposlenih za komaj 
1,7-krat. Leta 1950, ko smo prevzeli to
varno v svoje roke, je vsak naš sodelavec 
sodeloval pri skupnem dohodku z 1,750-000 
dinarji, m edtem  ko bo ta udeležba znašala 
po zaključku letošnjega leta že 5,150.000 
dinarjev na zaposlenega, kar pomeni, da 
smo produktivnost, merjeno na ta poka
zatelj, povečali za trikrat. Doseči tak na
predek v tako kratkem obdobju pa je bilo 
mogoče le ob istočasnem povečanju kapa
citet, vzgoji potrebnih kadrov, predvsem  
pa ob zboljšanju življenjskih pogojev za
poslenih. Tako smo z zgraditvijo skoraj 
celotnega Čečovja v teh desetih letih  do
bili 472 družinskih stanovanj, 40 samskih 
sob in 2 samska domova z 280 ležišči, nov 
internat, nov moderno urejen trgovski 
dom ter Dom železarjev, ki je že od leta  
1953 središče naše celotne družbene de
javnosti.

Takšnih uspehov od adm inistrativnega  
upravljanja ne bi mogli pričakovati, zato 
se imamo za to zahvaliti v prvi vrsti de
lavskem u upravljanju in logično je, da 
smo ta jubilej temu primerno tudi pro
slavili.

Ker je namen današnje konference pre
gled gospodarjenja v najnovejši situaciji, 
to je v I. polletju oziroma tričetrtletju  
letošnjega gospodarskega leta, si bomo 
ogledali nekatere te rezultate podrobneje 
in jih navezali na našo dejavnost v tem  
času:

Ker za letošnje tričetrtletje podatki o 
finančnem efektu še niso na razpolago, si 
bomo ogledali le osnovne podatke, to je 
podatke o doseženi proizvodnji in prodaji. 
Podatke o doseženem dohodku in razde
litvi tega pa bodo predstavljali dosežki 
letošnjega polletja.

Proizvodnja je v letošnjem  letu porastla 
kljub temu, da smo im eli težave v pre
skrbi z elektrodami in feroleguram i kakor 
tudi defekte na topilniških agregatih. To
pilnica je povečala proizvodnjo v devetih  
mesecih od 36.000 na 37.419 t, livarna od 
4.245 na 4.447 t, valjarna gredice od 11.418 
na 13.298 t, profile pa od 9.754 na 12.160 t. 
Kovačnica je povečala proizvodnjo odkov
kov in palic od 5.525 na 6.8111, brzorezno 
jeklo od 207 na 279 1, krčilne in utopne 
odkovke od 486 na 558 1. Vzmetarna je 
povečala svojo proizvodnjo od 2.278 na 
2.617 t, mehanična pa od 2.825 na 3.188 t. 
Tako se je torej skupna proizvodnja v 
podjetju povečala od 81.259 na 89.646 1. 
Nasproti planu so vse ekonomske enote, 
razen jek lo livarne/ svoj plan izvršile in 
prekoračile, V jekloliva^ni je glavni vzrok 
pomanjkanje jekla, ki ga topilnica ni 
mogla dobaviti zaradi defekta na SICE

p eč i, d e ln o  p a  tu d i za ra d i teža v  pri r e k o n 
str u k c iji S trojne k a lu p a rn ice .

Povečana realizacija te proizvodnje je 
še nekaj večja, ker smo prešli na bolj 
kvaliteten sortim ent, saj smo v lanskem  
letu delno še proizvajali krogle in proda
jali nepredelano jeklo drugim železarnam, 
medtem ko je v letošnjem  letu bila pro
daja tega jekla samo še malenkostna.

Načelo, ki je bilo pred nekaj leti spre
jeto kot vodilo za organizacijo in rekon
strukcijo, da se vse jeklo predela doma, je 
letos praktično ostvarjeno.

Pri realizaciji nismo im eli težav, razen 
težav pri prodaji brzoreznega orodja, ki 
ki ga imamo sedaj na zalogi že za ca. 300 
m ilijonov dinarjev. Pred našo prodajno 
službo je postavljena naloga, da s tem e
ljito proučitvijo tržišča najde kupce za to 
orodje, ker bomo v nasprotnem primeru 
morali to proizvodnjo ukiniti.

Produktivnost je z ozirom na povečano 
proizvodnjo porasla v povprečju treh 
kvartalov, vendar je iz podatkov raz
vidno, da je porasla samo v prvih dveh  
kvartalih, v tretjem  pa je ostala praktično 
na isti višin i kot v lanskem  letu, kar se 
mora smatrati kot negativen pojav. Ana
liza kaže, da smo povečali stalež zapo
slenih skoraj za 100 ljudi v III. kvartalu, 
produkcija se pa giblje na isti višini kot 
v prvih dveh kvartalih. Iz tega sledi, da 

-smo pričeli stagnirati s produktivnostjo  
in bo treba za dvig produktivnosti brez
pogojno povečati proizvodnjo, ker nam ne 
kaže odpuščati delovno silo. Če vzamemo 
k tej situaciji še težavno situacijo pro
daje brzoreznega orodja, moramo ukreniti 
vse, da bi sc delovna sila produktivneje 
zaposlila.

Posebno važne rezerve imamo z ozirom  
na izvršeno rekonstrukcijo v jeklolivarni, 
kjer bi morali na serijski litin i bistveno  
povečati proizvodnjo, v m ehanični delav
nici pa izvršiti pregrupiranje delovne sile 
na proizvodnjo pnevm atskega orodja in 
ostale artikle, za katerimi trg povprašuje.

Prodaja te proizvodnje je tekla ugod
neje in smo v skupnem presegli planirano 
višino v višini 8.139 m ilijonov dinarjev z 
9.299 m ilijoni dinarjev, kar je 1.160 m ili
jonov dinarjev oziroma 14 odstotkov preko 
sprejete planske obveznosti. Posamezne 
ekonomske enote so presegle ta plan 
eksterne prodaje:

— livarna s 131,5 "/»,
— valjarna s 115 °/o ,
— kovačnica s 105 n/o ,
— mehanična z vzmetarno s 112 ° /o .
Tudi prva EE, t. j. topilnica, ki po planu

z eksterno realizacijo sploh ni zadolžena, 
je le-te ustvarila s prodajo ingotov za 
92 m ilijonov dinarjev. Nadalje so preko
račile planske obveznosti v prodaji svojih  
proizvodov EE livarne za 307 milijonov, 
EE valjarna za 250 m ilijonov, EE kovač
nica za 111 m ilijonov in EE mehanična 
delavnica z vzmetarno za 400 milijonov, 
skupaj torej za 1.160 m ilijonov dinarjev 
ali 14 ° /o  preko plana. (dalje stran 4)
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—  ZA PRAZNIK, ZA SPOMIN 

NA NOVI RASTI ZAVIHRALE 

BODOČNOSTI FUZlN

Tu in v naslednjem nekaj slik z našega septembrskega praznika.
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31. avgusta  je obiskal koroške fužine predsednik L judske skupščine LRS M iha M arinko. Za- 
nim al se je za nove osvojitve in si ogledal predvsem  proizvodnjo grelne žice ter centrifugalno  
ulivanje. O gledal si je tudi teren in začetke del za novo jeklovaljarno. U spehe in  problem e 
fužin je  predsedniku tolm ačil tehnišk i direktor inž. Franjo M ahorčič. N a slik i s predstavniki 

občine in drugim  sprem stvom  na poti na prostor nove valjarne.

V povprečju smo v letošnjih devetih  
mesecih realizirali za 1.030 m ilijonov na
sproti 905 m ilijonom  dinarjev, kolikor smo 
im eli planirano. Najvišjo realizacijo smo 
dosegli v marcu in juniju, in sicer več kot 
1.115 m ilijonov dinarjev, najnižjo pa v 
avgustu (!) 945 m ilijonov dinarjev.

Če primerjamo to devetm esečno letoš
njo realizacijo z realizacijo iz enake dobe 
preteklega leta, vidimo, da je le-ta večja 
za 1.976 m ilijonov dinarjev, od one iz leta  
1958 za 2.968 m ilijonov dinarjev, od one 
iz enakega razdobja v 1957. letu pa celo 
za 3.833 m ilijonov dinarjev.

Ne bo odveč, če si ob tej priložnosti 
ogledamo še enkrat finančni uspeh, ki 
smo ga dosegli v letošnjem  I. polletju in 
ga po najvažnejših pokazateljih primer
jamo z rezultatom lanskega I. polletja. 
Medtem ko je lansko leto znašal celotni 
dohodek 4.768 milijonov, se je isti v letoš
njem  I. polletju povečal na 6.239 milijonov  
dinarjev.

S tem smo povečali dohodek podjetja 
od 1.972 na 2.791 m ilijonov dinarjev in 
pri tem ustvarili povečanje čistega do
hodka od lanskih 870 na letošnjih 1.168 
m ilijonov dinarjev. Če pri tem upošte
vamo, da smo od lansko leto ustvarjenega  
čistega dohodka v  I. polletju razdelili med 
osebne dohodke delavcev in sklade pod
jetja v razmerju 56,9:43,1 v korist oseb
nih dohodkov, smo to razmerje v letoš
njem I. polletju nadalje izboljšali v korist 
skladov podjetja tako, da znaša razmerje 
56,4:43,6.

Iz rezultatov se jasno vidi, da smo na
pravili nov skok v povečanju produktiv
nosti in rentabilnosti. Ti uspehi so poleg 
drugih vzrokov, kot so: racionalizacija, 
boljša organizacija itd., zlasti rezultat

boljšega načina nagrajevanja. V ta namen 
so bile izvedene sledeče mere:

— Norme so bile bolj sproščene, to se 
pravi, delavci v normah imajo možnost 
presegati norme v veliko večjem  odstotku 
brez bojazni, da bi se norma rezala. Spre
membe se vršijo v principu samo pri spre
membi tehnološkega procesa.

— Poleg izvedene analitske ocene de
lovnih mest se je pričel pri serijskih delih 
uvajati cenik del, izražen v točkah, kjer 
ne igra kvalifikacija več nobene vloge, 
pač pa samo količina in kvaliteta proizvo
dov. Ta sistem  se je s pridom uvedel v 
mehanični delavnici na mnogih delovnih  
mestih, v zadnjem času se pa uvaja tudi 
v jcklolivarni.

— Uvedena je na mnogih operacijah 
statistična kontrola, kar močno zboljšuje 
kvaliteto proizvodov ter zmanjšuje iz
meček. Poleg kontrolorjev so uvedeni še 
tako imenovani samokontrolorji, to se 
pravi: delavec kontrolira svoje proizvode 
sam in jamči za njihovo kvaliteto.

Poseben problem predstavljajo pri nas 
zopet nadure, katerih povečanje je po
sebno občutiti v zadnjem času. Niso redki 
primeri, ko opravijo posamezniki na m e
sec tudi po 194, 170, 120 nadur. Ko to g le
damo, se moramo najprej vprašati, ali 
lahko človek poleg 208 rednih opravi 
mesečno še dodatnih 190 nadur brez po
sledic tako za njega kot za svojo okolico. 
Pri odrejanju ljudi na delo izven rednega 
delovnega časa bodo morali odgovorni 
vodje pom isliti tudi na to, ali bi sploh 
sami bili sposobni opraviti tako veliko  
število nadur. Posebno bo treba zaradi 
nekaterih dokazanih primerov v zadnjem  
času, ko so bili nekateri sodelavci iz vrst 
nameščencev opaženi izven tovarne v času,

za katerega imajo v knjigi registrirane 
nadure, poostriti kontrolo v tem pogledu.

V zadnjem času je uvedeno kompleksno 
nagrajevanje po ekonomskem učinku, po 
ekonomskih enotah, po katerih se podjetje 
deli. Po ekonomskih enotah je za II. pol
letje izdelan plan realizacije po prodajnih 
cenah za vsako ekonomsko enoto, plan 
dohodka ekonomske enote kakor tudi plan 
plačilnega sklada. Ekonomska enota bo na 
osnovi prekoračenja dohodka in realizacije 
lahko delila prekoračenje v odnosu na 
uspeh podjetja. Prvič se bo izračun izvršil 
za III. kvartal. Smatramo, da je to pre
cejšen uspeh, saj posamezne ekonomske 
enote vodijo veliko več računa o predelo
valnih stroških, vloženem  materialu in 
proizvodih ter realizaciji ekonomske enote. 
Sicer pričakujemo še gotove težave, ki se 
bodo pojavile v zvezi z uvajanjem  novih  
metod obračunavanja, ker kriteriji niso 
bili čisto objektivno postavljeni, vendar 
moramo delati na tem, da sc ta način ob
računa plačilnega sklada izpopolni, da bo 
služil kot stim ulativen elem ent za daljnja 
zboljšanja produktivnosti in rentabilnosti.

Če si za zaključek ogledamo še osebne 
dohodke, ki smo jih razdelili po gornjih  
načelih za dosežene uspehe, ki so tako 
visoko nad pričakovanimi, vidimo, da so 
se le-ti gibali po posameznih kategorijah  
takole:

visoko kvalificirani 40.365 din mesečno, 
kvalificirani 29.315 din „
polkvalificirani 23.750 din „ 
nekvalificirani 19.955 din „
Skupno povprečje pa je znašalo 29.380 

dinarjev mesečno.
Če pa si te dosežene osebne dohodke 

ogledamo še v posameznih EE, ugotovimo, 
da so se gibali takole: najvišji so bili v 
topilnici, in sicer 34.720 din, v kovačnici 
31.100 din, valjarni 31.078 din, livarni 
30.211 din, v mehanični in vzmetarni 
27.814 din in v obračunski EE 26.090 din.

Doseženi uspehi so brez dvoma posle
dica z letošnjim  gospodarskim letom  vpe
ljanih številnih stim ulativnih mer za na
grajevanje zaposlenih, ki pa še vedno niso 
popolne, zaradi česar se še naprej iščejo 
mere za najboljše oblike kompleksnega 
nagrajevanja po načelu: vsakem u po nje
govem  delu, vendar od vsakega po nje
govih sposobnostih!

V cilju nadaljnje decentralizacije delav
skega upravljanja smo obenem z razdeli
tvijo podjetja na EE pristopili na podlagi 
priporočil upravnega odbora naše sindi
kalne podružnice in na podlagi pozneje 
sprejetega sklepa delavskega sveta žele
zarne Ravne k ustanovitvi obratnih delav
skih svetov, ki smo jih za razliko od šte
vila  EE namesto 6 izvolili 4, in sicer ODS 
sklopa obratov jeklarne, ODS toplo-pre- 
delovalnih obratov, ODS m ehanskih obra
tov ter ODS Doma železarjev.

Kljub prvim pesim ističnim  gledanjem  
na funkcioniranje teh obratnih delavskih  
svetov smo v I. polletju, ko so bili ugo
tovljeni že prvi skromni rezultati poslo
vanja podjetja po EE, so ODS zaživeli in 
pričeli opozarjati nase kot vodilne organe 
delavske samouprave v osnovnih celicah 
delavskega upravljanja podjetja.

S pojavom novih problemov raste tudi 
pomen in vloga ODS. Kljub temu, da so 
po številu  opravljenih sej in pestrosti 
obravnavanih problemov vsi obratni de
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P O L D N E  P R E D  T O V A R N O  
Zbor za praznik delavskega upravljanja koroških fužin je  b il zbor za praznik vse dežele senc in sonca U ršlje gore, kajti u stvaritve ravenskih  

jek larjev  so ustvaritve za dobro vsega ljudstva te doline in skupne socia listične dom ovine. S lika sam a kaže to zavest in  rast.

lavski sveti nekako v istem  nivoju, je le 
opaziti gotova odstopanja ODS sklopa 
obratov jeklarne, ki je pričel za razliko 
od ostalih ODS pripravljati material za 
vsako svoje zasedanje in ga pravočasno 
pred zasedanjem razdelila članom ODS, ki 
so lahko na ta način prihajali na zaseda
nja bolj pripravljeni.

Kljub rednemu dostavljanju zapisnikov 
s teh zasedanj je kolektiv o sprejetih skle
pih na zasedanjih, tako ODS kakor tudi 
CDS še vedno premalo informiran. Člani 
naših organov upravljanja se še vedno ne 
zavedajo v zadostni meri naloge, ki jo 
imajo kot takšni pred svojim i volivci —  
sodelavci. Zaradi tega bi morali danes 
sprejeti priporočilo, da se na ODS vabi 
poleg izvoljenih članov delavske samo
uprave tudi ostale člane kolektiva, pred
vsem pa je zaželeno, da se vseh zasedanj 
tako obratnih kakor tudi CDS redno ude
ležujejo sindikalni funkcionarji, kakor je 
to v zadnjem času že lahko opaziti v delu 
ODS sklopa mehanskih obratov. Seveda pa 
takšna udeležba ostane še naprej brez 
haska, če člani delavske samouprave in 
ostali udeleženci razprav s svojim i sode
lavci o sprejetih sklepih ne bodo bolj in 
dosledneje razpravljali ter na ta način 
ustvarjali možnost za dosledno realizacijo 
sprejetih sklepov.

Ne moremo mimo tega, da se ne bi vsaj 
nekaj časa zadržali na tehnični varnosti 
dela oziroma na problemu okrog varnosti 
dela sploh.

Mogoče je krivo, da v preteklih letih, 
ko smo bili stalno vodilna železarna v 
državi, ki je imela najmanjši odstotek ne
zgod, nismo glasneje poudarjali naših 
uspehov pri zbijanju nezgodnostnega ele
menta; brez dvoma smo bili takrat pre
skromni. Danes pa, ko smo v tem tako 
važnem pokazatelju močno stagnirali, mo
ramo na žalost o tem problemu močneje 
spregovoriti. Podatki o številu  obratnih  
nezgod v letošnjih 9 mesecih nam dajo v 
primerjavi z enako dobo preteklega leta  
naslednjo sliko:

Obrat 1960 1959
Topilnica 11 +  1 14 +  2
Livarna 34 +  1 30 +  4
Kovačnica 29 +  4 24 +  2
Valjarna 22 +  1 17 +  5
Mehanična 31 +  4 17 +  1
Remont 6 +  2 4
Vzmetarna 4 ____

Elektro obrat — 3
Termoenergetski obrat — 4
Gradbeni — 6
Promet 5 4
Špedicija 1 5

OTK 5 +  1 5
Skladišča 1 1
Komunala — —
Ostalo — 1 +  1
S k u p a j  149 +  14 135 +  15

K olektivu jeklarne gre za znižanje 
obratnih nezgod vsa pohvala. Rezultat pri 
600 delavcih, ki že lani ni bil slab, še na
prej zboljšujejo.

Zato pa nezgode v toplopredelovalnih  
obratih bolj naraščajo in bomo morali v 
kovačnici ter valjarni tem eljiteje ukrepati 
za zboljšanje tega stanja.

Enako velja za mehanično delavnico, ki 
je bila že dobra, a je letos postala zelo 
slaba. rj

Skupaj z mehanično je letos slabše za
ključil tudi remont. Nekaj je narobe tudi 
v vzmetarni, kjer so bile letos že 4 nesre
če, lani v tem času pa nobene.

Veseli nas rezultat energetskega sek
torja, ki nima v letošnjem  letu še nobene 
nesreče in se je torej po lanski katastrofi 
povsem popravil.

Enako velja tudi za naše gradbenike, ki 
zelo pazijo.

Prometni oddelek sicer ni tako slab, a 
tendenca vendar kaže na slabše.

Dobra je letos tudi špedicija.
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D irektor Gregor K lančnik daje zbirno sliko o rasti fužin. »Uspehi, na katere so lahko po
nosni . . .« ,  so zapisali časopisi. Ob tribuni funkcionarji in  gostje.

Nazadnje moramo ugotoviti še to, da je 
OTK zelo slab in ima kot tako im enovani 
»intelektualni obrat« preveč nesreč.

Res je, da je letos nekaj več zaposlenih, 
vendar je rezultat v teh 9 m esecih slabši 
od lanskega. Odstotek nesreč letno na za
poslenega je porasel napram lani, izguba 
dnin zaradi nezgod pa je vseeno nekoliko 
manjša kot lani.

Poleg naštetih nezgod moramo omeniti 
še pojav obolenja za silikozo, ki je bil re
gistriran do sedaj v 12 primerih, zaradi 
česar bomo morali še hitreje odpravljati 
ta problem.

Spričo takega povečanja števila obrat
nih nezgod kljub ogromnim sredstvom, ki 
jih daje naš kolektiv za higiensko tehnično 
varnost, je ljudem nerazumljivo, zakaj 
nesreče ne padejo, ampak nasprotno celo 
rasejo. Moramo si biti predvsem na jasnem, 
da za zbijanje tega nezgodnostnega ele
m enta ne moreta odgovarjata samo dva 
zadolženca na referatu delovnega varstva, 
ampak da so zato v prvi vrsti odgovorni 
vsi vodilni sodelavci, od prvega predde
lavca naprej.

Hiter tempo proizvodnje, ki ga nareku
jejo planske obveznosti postavljene na 
bazi velikega povpraševanja trga za na
šimi proizvodi, zamoti odgovorne, da po
zabljajo na prvo nalogo — skrb za sode
lavca; da je temu res tako, je dokaz, da 
imajo delavci na razpolago dovolj sred
stev za zaščito, vendar jih stalno ne upo
rabljajo. «

V zvezi s tem problemom bo naša dolž
nost, da preko sindikalnih pododborov ozi
roma skupinskih poverjenikov pomagamo 
doslednemu pridržavanju pravil HTV in s 
tem zbijanju nesrečnega elementa.

Nem ali je problem naših delovnih in
validov oziroma sodelavcev, ki so iz bilo

kakšnih zdravstvenih razlogov bili pre
m eščeni na delovna mesta z nižjimi tarif
nim i postavkami. Teh delavcev je danes 
pri nas že okrog 350 in bomo morali tudi 
v zvezi s tem resno načeti to vprašanje. 
Najbolj pogosti primeri so v naših težkih 
obratih, kjer delavci zaradi težkih pogojev  
dela prej omagajo in so zaradi tega po 
zdravnikovih priporočilih premeščeni na 
lažja delovna mesta, zaradi česar so v 
zadnjih letih službovanja prikrajšani na 
osebnih dohodkih in s tem v zvezi ob upo
kojitvi tudi pri pokojninah. ODS bodo mo
rali v bodoče gledati posebno na to, da 
bodo za takšne svoje sodelavce našli odgo
varjajoče delo v svoji EE, ker se pojav
ljajo primeri, ko kažejo obratovodstva do 
sprejema teh ljudi v svoje obrate odpor.

Za rešitev tega vprašanja smo zlasti za
interesirani v naši sindikalni podružnici in 
upamo, da nam bo uspelo v sodelovanju z 
našimi organi upravljanja ta problem pri
merno rešiti.

Topel obrok, ki je bil v obliki enolonč
nice uveden v naši železarni z letošnjim  
letom in ki se dnevno razdeljuje med 1500 
sodelavcev, je brez dvoma velika prido
bitev. Kljub temu, da se kvaliteta obrokov 
stalno zboljšuje, imamo pogosto upravi
čene kritike na račun teh enolončnic. Te 
kritike oziroma pritožbe so najbolj pogo
ste zaradi nezadostne skrbi pri sami pri
pravi obroka. Dokazano je, da so bili v 
hrani taki primeski, vampi pa nečisti. Te 
napake niso bile samo enkratne, ampak so 
se že ponovile, čeprav smo pravočasno 
opozorili na vsak primer. Ker do danes 
zadeva še vedno ni popolnoma urejena, na 
tem mestu zahtevamo, da se takšno stanje 
za vselej odpravi. Ker se v naših obratih 
borimo pri izkoriščanju delovnega časa 
tudi za vsako minuto, je umestno tudi

vprašanje, zakaj ne bi m ogel Dom želc- 
zarjev dostavljati obratom obroka pravo
časno, brez pogostih zamud, ki predstav
ljajo za obrate veliko izgubo.

Naše podjetje je za rešitev problema 
okrog pomanjkanja zadostnega števila  
kadrov pristopilo že prejšnje leto k temu 
problemu z ustanovitvijo Izobraževalnega 
centra in ga v veliki meri zmanjšalo. V 
okviru tega IC si pridobivajo iz leta v leto  
kvalifikacije naši sodelavci. Z letošnjim  
šolskim  letom pa je na Ravnah ustanov
ljena tudi Srednja tehnična šola — za se
daj samo strojne smeri — prilagojena po
trebam in prilikam železarne, in to za od
rasle, kjer si bodo tisti, ki imajo za to 
šolo pogoje, pridobili v popoldanskih urah 
potrebno strokovno znanje in končno 
srednješolsko izobrazbo.

Kljub temu, da obstoja pri naši Meta
lurško industrijski šoli oddelek m etalur
ške smeri, to je za poklice kovačev, va
ljavcev in topilcev, in kljub temu, da do
sežejo na teh oddelkih vajenci tudi diplo
mo, jih na delovnih mestih, kjer smo jih 
pričakovali, nimamo. Vsi bežijo kot tehno
logi ali normirci in podobno raje v druge 
oddelke ali celo v druga podjetja oziroma 
nadaljujejo šolanja tudi v čisto drugih 
strokah.

Mnenja smo, da bi bilo primerneje, če 
bi si potreben kader ustvarjnli neposredno 
na delovnih mestih pri pečeh, ob kladivih  
in progah s posebnimi dopolnilnim i tečaji. 
To presedlavanje nekaterih naših sodelav
cev v razne šole drugih strok je postalo 
v letošnjem  letu že prava manija. Pred  
upravni odbor prihajajo tudi primeri, ko 
si hoče kvalificiran delavec usnjarske 
stroke pridobiti v večerni srednji tehnični 
šoli naziv tehnika strojne stroke, ali drug 
primer, ko hoče kvalificiran strugar po
stati kmetovalec. Z ustanovitvijo srednje 
tehnične šole bo lahko sedaj pri nas po
svečeno v šoli za visoko kvalificiran kader 
več skrbi za izobrazbo kvalificiranih in v i
soko kvalificiranih delavcev za predde
lavce ali mojstre in ne več tako im enova
ne poltehnikc, ki smo jih v teh tečajih  
spričo dosedanjih razmer morali priprav
ljati za poklic tehnologa, normirca, kal- 
kulanta ipd. Slednjo vrsto kadrov bo lahko 
sedaj dajala Srednja tehnična šola, visoko 
kvalificirani delavci pa bodo morali po
stati najboljši delavci svoje stroke.

Kadrovska komisija, ki je bila im eno
vana pri upravnem odboru Železarne Rav
ne z namenom, da stalno spremlja zapo
slovanje kadrov na delovnih mestih od 
preddelavca navzgor, je odigrala tudi v 
letošnjem  letu svojo pomembno vlogo. Za 
prosta delovna mesta se stalno objavljajo 
interni razpisi, na katere je velik  odziv. S 
tem je omogočena dobra izbira med kandi
dati za razpisana delovna mesta, pri če
mer pade stalno odločitev za tistega kan
didata, ki ima za to delovno mesto naj
boljše pogoje. Kljub temu, da je takšno 
delo te kadrovske komisije uspešno, bi 
bilo potrebno v bodoče m isliti tudi na to, 
da bi se tudi pri ODS formirale kadrovske 
komisije, ki naj bi odločile o zasedbi do 
vključno preddelavca, z ostala razpisana 
delovna mesta pa bi dajala svoje pripombe 
centralni kadrovski komisiji.

Člani našega kolektiva sodelujejo v ve
likem  številu  v najrazličnejših organih de
lavskega in družbenega upravljanja, ven
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dar so kljub temu ostali člani kolektiva o 
sklepih občinskega ljudskega odbora pre
malo seznanjeni. Praktično je nemogoče 
informirati o vseh sklepih vse volivce- 
proizvajalcc preko izvoljenih članov ob
činskega zbora proizvajalcev. Nujno bi 
bili potrebni zbori volivcev-proizvajalcev, 
ki jih do danes v naši železarni še nismo 
imeli, kljub temu da se volivci za sred
stva, ki jih je naš kolektiv odvedel občin
skemu ljudskemu odboru, živo zanimajo. 
Delavci so brez dvoma upravičeni zvedeti, 
kako se ta sredstva uporabljajo oziroma 
da so tudi predhodno informirani, zakaj sc 
bodo sredstva uporabljala. Izboljšana po
vezava med podjetjem  in komuno bi po
menila tako, da postanejo proizvajalci tudi 
upravljavci izven podjetja, to je v ko
muni, nadaljnji korak k izboljšanju vezi 
med podjetjem in komuno.

Medtem ko že v preteklem  letu niso 
bila različna športna tekmovanja naših 
članov kolektiva nobena redkost, smo z 
letošnjim  letom  ta tako razširili, da se je 
nekaterih tekmovanj aktivno udeležilo 
tudi 500 članov kolektiva. Smučarskih te
kem za prvenstvo železarne se je udele
žilo 78 tekm ovalcev, medobratnih tekm o
vanj v kegljanju 460, nogom etnih tekem  
448, atletskih 350 članov kolektiva, ki so 
izvedli kar 780 Startov. Razen obratnih 
tekmovanj smo se udeleževali tudi drugih 
tekem  izven kraja in dosegli povsod za
vidljive rezultate, od katerih smo seveda 
najbolj ponosni na doseženo III. mesto na 
letošnjih metalurško športnih igrah v Sm e
derevu. Ta naša sindikalna tekmovanja so 
postala tako popularna, da se ne morejo 
primerjati niti z nobeno drugo športno 
prireditvijo v kraju, č la n i kolektiva in 
njihovi svojci so skupaj z ravensko godbo 
na pihala sprem ljali svoje favorite na 
tekmovanjih in jih bodrili med borbami. 
S temi tekm ovanji bomo še nadaljevali, 
ker se zavedamo, da je zdrav duh le  v  
zdravem telesu.

Za kulturno-prosvetno in strokovno iz
obrazbo kolektiva je prispeval tudi naš 
»Koroški fužinar«, ki bo v obliki — lahko 
rečemo skoraj bogate revije, in ki je ob 
10. obletnici delavskega samoupravljanja 
tudi sam praznoval svoj deseti jubilej, 
prenehal izhajati ter osvojil hitrejši korak. 
Z ozirom na veliko priljubljenost, na ka
tero je ta list naletel pri naših sodelavcih  
in občanih ter pri ljudstvu celega kraja, 
predlagamo, da bi ta list res čim prej za
čel izhajati pogosteje —  vsaj mesečno, 
predvsem zaradi sočasnejšega obveščanja 
o posameznih dogajanjih pri kolektivu.

Poleg skrbi za doseganje proizvodnih  
nalog nismo pozabili na oddih naših sode
lavcev. V pretekli sezoni jih je letovalo  
1133 v našem počitniškem  domu v Porto
rožu, Kaštel Lukšiču ter drugod. Samo v 
našem domu je letovalo 803 članov kolek
tiva, v Kaštel Lukšiču pa 177, medtem ko 
ostalo število predstavlja letovanje naših 
učencev. Tudi letos smo poskusili navezati 
stike z drugimi sindikalnimi podružnicami, 
ki imajo počitniške domove, zaradi even
tualne zamenjave, vendar razen redkih 
primerov do teh zamenjav ni prišlo.

Nadalje smo v letošnjem  letu prirejali 
ob vikendih razne izlete z obrati v razne 
turistične in’ zgodovinske kraje Slovenije  
ter v sosedno republiko Hrvatsko. Do danes 
smo izvedli 78 takšnih prevozov in prepc-

Okrajni sekretar ZKS M iloš L edinek čestita  
kolektivu . Naš v isok i funkcionar je  s pohva
lam i skop, a za K avne je  padla. Zato nas to 
liko bolj vese li in spodbuja za nadaljnje delo.

ljali 3860 naših sodelavcev. V lanskem le
tu je bilo do konca leta izvršeno 90 pre
vozov, na katerih je bilo prepeljanih 4038 
ljudi. Pred nami sta še november in de
cember, v katerih upamo, da bomo tudi še 
lahko organizirali kak izlet, s čimer bomo 
lahko število  prevozov prekoračili. Skrb
nemu vzdrževanju vozila se imamo zahva
liti, da so se vožnje izvršile varno in v 
najlepšem  redu brez nezgod. Mogoče bi 
bilo dobro, da bi se danes pogovorili tudi 
o m orebitni nabavi novega avtobusa, ki bi 
ga vsekakor potrebovali z ozirom na to, da 
je avtobus Fiat že zdavnaj amortiziran. Na

vsak način pa se moramo o tej zadevi po
govoriti, da bo jasno naše stališče, to pa 
z ozirom na to, ker nam je prišlo na uho, 
da bomo še ta edini avtobus dali Mežici.

Na koncu bi se dotaknili še organizacije 
naše podružnice, pri čemer bi v prvi vrsti 
poudarili pomembno vlogo pododborov, ki 
smo jih ob priliki decentralizacije delav
skega upravljanja ustanovili tudi v naši 
podružnici, in sicer v vsaki EE.

Delo v teh pododborih je bilo do danes 
zadovoljivo in povezano z upravnim  od
borom podružnice nadvse pohvalno. Ker 
je večina dela v teh pododborih na nosil
cih sindikalne dejavnosti, to je na naših  
grupnih poverjenikih, bomo morali lc-tem  
posvetiti večjo pozornost in za nje oskrbeti 
primeren program izobraževanja, tako da 
ne bodo samo raznašalci markic, ampak 
pravi predstavniki sindikata.

S tem poročilom verjetno nismo načeli 
vseh vprašanj, zato pričakujemo, da bomo 
to nadoknadili med diskusijo.

RAZPRAVA

Prvi se je prijavil k diskusiji delegat iz 
obrata topilnice in ž . M. D o b o v i š e k ,  ki 
je smatral za potrebno, da na tem mestu  
informira sindikalni aktiv o težavah, s ka
terimi se je borila posebno v III. kvartalu  
njegova ekonomska enota. Posebno je po
udaril težave okrog dobave ferolegur, po
pravila visokofrekvenčne SICE peči in po
večanja cen osnovnega vložka, to je sta
rega železa. Pri naštetih težavah, s kate
rimi se je ta ekonomska enota borila, ni 
bilo mogoče doseči planske obveznosti, za
radi česar je bil temu primeren dohodek.

Omenil je tudi, da dohodek ni bil ustvar
jen tudi ne v ekonomski enoti livarne, ka
teri topilnica ni m ogla dati na razpolago 
potrebnega surovega jekla zaradi defekta 
na omenjeni peči. V nadaljevanju disku
sije je podčrtal pomen znižanja stroškov 
proizvodnje in pri tem nanizal nekaj pri
merov iz prakse na Švedskem . Poudaril je,

S proslave v  Dom u železarjev (od desne na levo): Član Izvršnega sveta  LRS in  sekretar za 
industrijo inž. V iktor K otnik — nekdanji generalni direktor črne m etalurgije; direktor Ju 
goslovanske investic ijske banke centrale za S lovenijo Z. Žagar (hrbtno); okrajni sekretar ZKS 
M iloš Ledinek; predsednik okraja M aribor Jože Tram šek ter šef naše jek larne Boris F lor

jančič.
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Slavnostno zasedanje delavskega sveta. Čelo vse pove.

kako veliko skrb posvečajo na Švedskem  
znižanju proizvodnih stroškov, ker se za
vedajo, da bodo pri konkurenčnih cenah 
na evropskem trgu lahko dosegli edino na 
ta način večji dobiček.

Ko je na drobno argumentiral vzroke, za
radi katerih ekonomska enota topilnice in 
livarne nista dosegli za III. kvartal plani
ranega dohodka, je dejal, da se bodo pri 
obračunu osebnih dohodkov oziroma uspe
hov III. kvartala morale upoštevati težave, 
na katere ti dve ekonomski enoti nista 
m ogli vplivati, in torej zaradi tega ne mo
reta biti prikrajšani pri delitvi osebnega 
dohodka.

Nadalje se je k diskusiji oglasil glavni 
mehanik Ivan Zupan, ki je v uvodu pri
merjal današnjo konferenco s sestankom  
gospodarstvenikov, ki analizirajo dosežene 
proizvodne uspehe za razliko od podob
nih konferenc pred leti. Dejal je v nadalje
vanju svoje diskusije, da je Železarna 
Ravne dosegla v 10-letni dobi delavskega 
upravljanja izreden vzpon, poleg ostalega 
tudi zaradi tega, ker so sc člani kolektiva  
zavedali, da pomenijo nadaljnji milijoni 
nadaljnji doprinos kraju oziroma celotni 
družbi.

V cilju še boljšega izkoriščanja razpolož
ljivih  kapacitet je Zupan predlagal, da ho 
v bodoče nujno za vsak nadaljnji agregat 
in tudi najmanjši stroj izdelati natančna 
navodila tako za obratovanje kot za 
vzdrževanje, s ciljem, da bomo s sredstvi, 
ki smo jih dobili v izkoriščanje od družbe, 
dosegli še večje uspehe.

Miha Ošlak iz kovačnice se je v začetku 
svojega diskutiranja dotaknil tistega dela 
poročila, ki govori o odnosih med podjet
jem in komuno, pri čemer je zlasti pouda
ril nujnost hitrejšega in doslednega pre
našanja sklepov od izvoljenih članov raz- 
kolektiva oziroma volivce. Poudaril je 
ličnih organov upravljanja na ostale člane 
nujnost, da tudi člani obratnih DS prej

mejo pred vsakim svojim zasedanjem po
treben material, ki bo na dnevnem redu 
zasedanja ODS, pač tako, kot tega prej
mejo člani CDS, ker so namreč po njego
vem  mnenju kompetence ODS danes že 
takšne, kot so bile ob uvajanju delavskega 
upravljanja v CDS. Diskutant se je do
taknil tudi vprašanja našega Trgovskega 
doma, pri čemer je zlasti poudaril, da je 
njegovim  sodelavcem  in seveda tudi vsem  
ostalim članom kolektiva nerazumljivo, 
zakaj so cene gotovim  artiklom v Trgov
skem domu višje od cen v ostalih trgovi
nah, še zlasti pa odstopajo v cenah raznih 
industrijskih artiklov v primerjavi s slič
nimi trgovinami v Mariboru ali Ljubljani. 
Podčrtal je ta nerazum ljivi pojav še zlasti 
zaradi tega, ker se dobro spominjamo, da 
nam je bilo kot ustanovitelju te trgovske 
hiše pred pričetkom poslovanja zajamčeno, 
da bomo v tej trgovini zlasti člani kolek
tiva uživali gotove ugodnosti.

Ko se je dotaknil vprašanja pomanjka
nja strokovnih sodelavcev v kovačnici, je 
omenil, da se pri sprejemu kvalificiranih  
delavcev, če je eden prišel od privatnega 
kovača, drugi pa iz MIŠ, ne tretirata oba 
enako, zaradi česar predlaga, da se to pri 
naši kadrovski službi popravi.

Ko se je na koncu dotaknil še vprašanja 
obratnih nesreč, je dejal, da so zlasti v 
njegovem  obratu narasle zaradi povečane
ga tempa proizvodnje pri zastarelih na
pravah.

Besedo je povzel direktor K l a n č n i k ,  
ki se je najprej opravičil, da zaradi seje 
v sosednjem prostoru, ki se vrši istočasno, 
ne bo mogel sodelovati do konca konfe
rence.

Na začetku je omenil, da je zaključen  
III. kvartal in da se posamezne ekonomske 
enote že zavedajo obračuna po ekonom
skih enotah, kar velja še posebej za posa
meznike. III. kvartal, kakor je bilo iz po
ročila razvidno, ni bil tako ploden kot

prva dva in bo zaradi tega tudi žetev ne
koliko manjša.

Zavedati se moramo, da imamo določen 
odnos med skladi in osebnimi dohodki, ki 
rezultirajo iz tega dohodka. Ker pa večjega  
dohodka nismo m ogli doseči z ozirom na 
objektivne vzroke, o katerih je danes že 
bil govor (fcrolegure), ne bi bilo pra
vilno, da bi bile zaradi tega prizadete 
ravno topilnica in livarna in bo moral za
radi tega o tem spregovoriti še DS. V 
tretjem  kvartalu so se namreč pojavila  
naslednja bistvena odstopanja med plani
ranim in doseženim dohodkom:

(v milijonih)
Obrat Planirano Doseženo

Topilnica 1280 1242
Livarna 005 555
Valjarna 900 970
Kladivarna 1205 1226
Mehanična del. 1225 1293

Direktor Klančnik je ponovil besede 
diskutanta inž. Doboviška, ko je ta go
voril o tem, kako si kapitalist prizadeva 
za doseganje čim večje ekonomičnosti. Pri 
tem je dejal, da bi morali zaradi tega mi 
za razliko od kapitalistov še tembolj 
sprem ljati proizvodne stroške oziroma 
gledati za čimbolj ekonomično poslovanje. 
V nadaljevanju svoje diskusije se je di
rektor Klančnik dotaknil tudi v poročilu  
načetega vprašanja nadur in pri tem za
ključil, da tisti, ki prihajajo delat nadure 
samo zaradi nadur, ne pa zaradi potreb po 
takem nadurnem delu, izkoriščajo kolek
tiv.

Na v poročilu iznesen predlog o m ore
bitni nabavi novega avtobusa je direktor 
Klančnik dejal, da smo ob združitvi pro
meta v M ežiški dolini dali Mežici vse av
tobuse razen enega. Ta avtobus, ki smo ga 
zadržali za potrebe našega kolektiva se je 
z ozirom na neekonomsko ceno na široko 
uporabljal za izlete. Ker se pri tem sploh 
ni gledalo na ekonomičnost, apelira na da
našnjo konferenco, da ne bi sprejeli danes 
kakšnega sklepa o nabavi novega avto
busa, pač pa da naj to željo prenesemo na 
DS, ki naj o tem odloči.

Kar se tiče toplega obroka in kritike na 
ta topel obrok, je direktor Klančnik pred
lagal, da naj bi se kritike zbirale v posa
meznih ekonomskih enotah, nakar bi se 
pritožbe prenesle na merodajno mesto 
preko ene osebe.

Direktor Klančnik sc je v celoti strinjal 
z v poročilu načetem vprašanju strokov
nega izobraževanja kadrov in je še enkrat 
podčrtal lik visoko kvalificiranega delav
ca, ki bo moral biti najboljši delavec, 
preddelavec in m ojster na delovnem  me
stu, medtem ko bo absolvent naše STŠ 
usposobljen v prvi vrsti za tehnika v šir
šem sm islu oziroma za tehnologa nor- 
mirca in kalkulanta ter podobno.

V nadaljevanju svojega izvajanja se je 
dotaknil še investicijskega programa, o ka
terem v poročilu ni bilo posebej govora. 
Omenil je, da je podaljšek kovačnice že 
postavljen in da je že vse pripravljeno za 
montažo nove 1800-tonske hidravlične sti
skalnice, medtem ko je za rekonstrukcijo 
valjarne pomemben zlasti današnji dan, 
ko sta bila postavljena prva dva stebra. 
Tov. Klančnik je nazadnje dejal, da bomo
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N ekaj sodelavcev  
s prometa

Kar tako slučajno sm o jih u jeli pred kurilnico ob m enjavi šihta in jih povabili za aktualnost in spom in v  našem  listu . Prom et je  tudi pri nas 
zaguljena reč. V A m eriki so v  neki razpravi o racionalizaciji industrije zapisali, da je notranji prom et tako kom pliciran, zahteven, drag in  

pust, da bi ga kazalo odpraviti. K er pa to ni m ogoče, ga je  treba čim  bolj organizirati in  gojiti. Tako pri nas tudi delam o.

v to več kot 200 m dolgo valjarno posta
v ili opremo, ki jo bomo uvozili iz Švedske, 
in da se bo s postavitvijo valjarne v po
gon pričela za Ravne nova era, era rasti 
za vse.

Ko je direktor Klančnik diskusijo za
ključil, ga je Ivo K o h l e n b r a n d  še 
spomnil, naj informira delegate o nam e
ravanem vpeljanju deljenega delovnega  
časa, ker so pač delegati takšno diskusijo 
tudi pričakovali in ker o tem ni bilo še 
nič oficialno objavljenega.

Direktor Klančnik je dejal, da je zadnje 
dni nastal med kolektivom  s tem v zvezi 
prevelik preplah, ker je vsa stvar šele v 
diskusiji. Poudaril je, da dela po takem  
sistem u ne samo zahod pač pa tudi vzhod, 
kar ima brez dvoma za posledico poveča
nje produktivnosti dela. Težko je zanikati, 
da bi uvedba takega delovnega časa pri 
nas ne im ela enakih posledic. Zaradi tega 
je kolegij našega podjetja že dalje časa 
razpravljal o tem in pred kratkim sprejel 
sklep, da se v našem podjetju uvede 
takšen delovni čas za ves kolegij in ves 
ostali tehnični vodilni kader, ki začne de
lati po novem  delovnem  času že od 
17. oktobra 1960 dalje. S tem bodo im eli 
po besedah direktorja Klančnika vodilni 
strokovnjaki možnost kontrolirati in 
spremljati proizvodni proces tudi v drugi 
izmeni in ne samo v prvi in jim  bo s tem  
omogočeno poglabljanje v svoje posle zla
sti v popoldanskem času. Sicer pa je za
ključil, da bo o tem čez mesec dni raz
pravljal DS, katerega odločitev bo do
končna.

K diskusiji se je prijavil E. S i r k  iz od
delka OTK, ki je načel vprašanje oddiha 
naših sodelavcev. Dejal je, da ni pravično 
z ozirom na delitev osebnih dohodkov, da

uživa popust v našem počitniškem  domu 
zaradi premale kapacitete doma in drugih 
vzrokov samo nekaj delavcev, mogoče 
40 %>, medtem ko vsi ostali, ki niso m ogli 
priti v dom, ali pa so svoj dopust prebili 
v drugih domovih, tega popusta niso do
bili. Enak primer je, kot pravi Sirk, pri 
obratnih izletih, kjer koristi naš avtobus 
tudi samo del članov kolektiva in celo 
drugi — tujci, ki s tem uživajo gotove 
ugodnosti zaradi nizke cene, m edtem  ko 
preostali člani kolektiva tega niso bili 
deležni.

D iskusijo je zaključil z razpravljanjem  
o izmečku, ki predstavlja za kolektiv lepe 
milijone, pa o tem na konferenci kljub 
temu ni bilo govora.

Diskutantu je odgovoril tov. Kohlen
brand, da so sindikati že v začetku letoš
njega leta sprožili vprašanje dotacije za 
oddih vsem  delavcem, ne glede na to, kje 
bodo dopust koristili, in da bo ta problem  
oziroma predlog prišel kmalu na dnevni 
red zasedanja Zvezne ljudske skupščine 
ter da bo stvar verjetno uzakonjena.

K besedi se je javil predsednik Okraj
nega sindikalnega sveta Ivo J a n ž e k o v i č ,  
ki je pričel svojo diskusijo s poudarkom, 
da ima vtis, da jem lje Železarna Ravne 
preveč vzgledov po kapitalističnih pod
jetjih na zahodu in premalo po naših pod
jetjih. To trdi zlasti zaradi tega, ker ne 
razume, da so naši ekonomisti oziroma 
računovodska služba tako zadaj, da še do 
danes niso bili v stanju vpeljati čvrstega 
obračuna po ekonomskih enotah in da še 
sedaj kljub temu, da je mimo že tretji 
kvartal, še vedno ugibamo, ali bi izplačali 
osebne dohodke ekonomskim enotam po 
izkazanem uspehu ali bi šli spet na po
vprečje celega podjetja. Ivo Janžekovič je

ta način, kljub temu da m u je znan pro
blem  okrog nabave ferolegur in defekta 
topilnice, obsodil in poudaril, da je zadnji 
čas, da se te stvari dokončno rešijo. N a
dalje pravi, da tudi 80 novo sprejetih  
ljudi, kot je bil pri nas primer, ne sme 
predstavljati ovire za nagrajevanje po 
ekonomskem učinku, in pravi, da bi bilo 
prav, da bi ekonomske enote enkrat čutile  
razliko. Pri tem  je navedel primer To
varne glinice in  aluminija, Kidričevo, kjer 
znaša povprečna plača po tarifnem  pra
vilniku 13.000 din, po kompleksnem učinku 
pa včasih tudi 29.000 din. Dejal je, da tukaj 
kljub temu, da kakšna ekonomska enota 
zaradi eventualne redukcije električne 
energije svojega plana dohodka ni ustva
rila, ne bodo šli zaradi tega na kakšno 
povprečje ali delali korekture, pač pa jim  
gladko izplačajo samo tarifno postavko. 
Pripomnil pa je, da so formirali še pose
ben rezervni sklad osebnih dohodkov, ki 
ga koristijo takrat, kadar ekonomska 
enota ni dosegla zadostnega dohodka.

Na koncu svoje diskusije se je Ivo Jan
žekovič dotaknil tudi deljenega delovnega  
časa, pri čemer je dejal, da je tej stvari, 
kar se tiče povečane produktivnosti, težko 
oporekati, da pa brez dvoma pri nas za to 
še niso zreli pogoji.

Naslednji diskutant je bil Ivan Močnik, 
ki se je oglasil zaradi vprašanja odnosov 
med komuno in podjetjem, ki je bilo na
kazano v poročilu. Posebej se je dotaknil 
vprašanja cen, ker je pač sam v tej ko
misiji, in povedal težave, ki nastopajo pri 
delu te komisije. Dejal je, da je sestava  
komisije nepravilna, saj so člani te, razen 
dveh delavcev, sami zastopniki trgovcev  
oziroma gostincev.

Nato je govoril predsednik Občinskega
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sindikalnega sveta Jože Kert, ki je dejal, 
da smo mogoče preveč razpravljali o pro
izvodnji, a premalo o ostalih stvareh. Po
sebej je pohvalil diskusijo o odnosih med 
komuno in podjetjem.

Predsednik Kert je menil, da je stro
kovni kolegij razpravljal o uvedbi delje
nega delovnega časa preveč za zaprtimi 
vrati. Dejal je, da je zato tembolj prav, 
da je to vprašanje danes pred konferenco 
načel direktor Klančnik kot glavni direk
tor podjetja.

V svoji oceni deljenega delovnega časa 
je Jože Kert menil, da niso vse stvari, ki 
so pozitivne za kapitalista, dobre tudi za 
socializem. Predlog je bil že pred dvema 
letoma v Zvezni skupščini, pa je bil odbit. 
Spomnil je delegate tudi na obisk Vide 
Tomšičeve pred kratkim na Ravnah, ko 
je dejala, da moramo iskati možnosti za 
skrajšanim delovnim  časom, ne pa mož
nosti, kako bi zaposlili ljudi celi dan.

Predsednik Kert je svojo diskusijo za
ključil s priporočilom, da se problem  
okrog uvajanja deljenega delovnega časa 
naprej proučuje.

K diskusiji se je oglasil tov. A. J a z b e c  
iz gradbenega oddelka, ki sc je dotaknil 
tudi problema deljenega delovnega časa in 
dejal, da je to pri nas za mnoge neizved
ljivo in bi morali posebno tisti delavci, ki 
se vozijo, ostati z doma dnevno po dva
najst ur. Dejal je, da se v tem pogledu ne 
smemo primerjati z deželami, kjer so 
realni dohodki delavca večji in kjer mu 
trgovec dostavi vse potrebne artikle na 
dom. Dejal je tudi, da je vprašanje, kdaj 
bo zaposlena žena lahko opravila potrebne 
nakupe, če bo delala cel dan. Svojo disku
sijo je zaključil, da so plače mnogih naših  
delavcev še nezadostne in si morajo zaradi 
tega neki iskati zaslužek tudi v popoldan
skem času.

Predsednik delovnega predsedstva Avg. 
Razgoršek je diskutantu odgovoril, da ni 
naš cilj, da bi si morali iskati zaslužka 
tudi izven delovnega časa, pač pa da je 
nasprotno naš cilj ta, da zaslužimo v red
nem delovnem  času toliko, kolikor za živ
ljenje potrebujemo.

Ponovno je povzel besedo predsednik 
Okrajnega sindikalnega sveta Ivo Janže
kovič, ki je na diskusijo okrog cen in 
okrog plač dejal, da naj trgovina res ne 
gleda toliko na dohodke delavcev v drugih 
podjetjih, pač pa da naj raje pri sebi iz
boljšajo poslovanje in se za svoje delo 
pravilneje stimulirajo.

Ker se k besedi ni prijavil nihče več, 
je delovni predsednik zaključil konferenco 
ob 20. uri s priporočilom, da naj pooblasti 
upravni odbor, da na osnovi referata in 
diskusije izdela konkretne sklepe oziroma 
predloge.

DESET LET DELA ZDRUŽENJA  
JUGOSLOVANSKIH ŽELEZARN

Razgovor z generalnim  sekretarjem združenja Dordem Andrejevičem

Skoro k a r  v dobo, ko je  večina naših  
delovnih  ko lek tivov  (neka te re  železarne 
so bile  dograjene pozneje) p raznovala  
desetle tn ico  delavskega sam o u p rav lja 
nja, sovpada še d rug i ta k  za železarsko 
skupnost pom em bni jub ile j —  desetle t
nica obsto ja in dela Z družen ja  jugoslo
v ansk ih  železarn . Ob tej p riložnosti 
smo zaprosili g enera lnega  sek re ta rja  
zd ružen ja  za k ra te k  razgovor o delu in  
razvoju  te železarske poslovalne skup
nosti od u stanov itve  do danes. Tov. 
A ndrejev ič  se je  p rošn ji u red n iš tv a  
rad  odzval.

R azgovor smo zabeležili še ob doga
ja n jih  na  iz teku  ju b ile jn eg a  le ta  delav
ske sam ouprave te r  ga nam enili za 
zadnjo  le tošn jo  številko, k i naj bliže 
pove o tem  dom ačem  p razn ik u  železar
ske hiše.

—  T ovariš A ndrejev ič , na te  dni, ne
kako istočasno s p roslavam i desete ob let
nice delavskega sam o u p rav ljan ja  v naših 
pod je tjih , pade  tud i desetle tn ica  obstoja 
in  dela Z družen ja  železarn, k a te reg a  
adm in istrac ijo  vodite Vi vse od ustano 
v itve; bili s te  n jegov soustanov ite lj in  ste  
v velik i m eri osebno doprinesli za njegov 
uspešni organizacijsk i razvoj. P rosim  Vas, 
da za naše železarje vsaj v k ra tk ih  po te
zah p rik aže te  dosedanje delo združenja.

Kakor vam je znano, je bilo Združenje 
jugoslovanskih železarn dokončno usta
novljeno 1951. leta s pogodbo med proiz
vajalci in to predvsem s poglavitno na
logo dogovorjenega vsklajenja medseboj
nih dobav surovin in polizdelkov, dogovor
jenega vsklajenja programov proizvodnje 
podjetij v smeri specializacije in m aksi
malnega izkoriščanja metalurških kapa
citet; dogovorjenega vsklajenja o preskrbi 
z osnovnimi metalurškim i surovinami 
kakor tudi glede vsklajenja proizvodnje

jekla v zvezi z uvozom in izvozom. Zdru
ženje je bilo v tej dobi osnovano pod 
imenom Skupnost (Zajednica) za koordi-

Dorde A ndrejevič

nacijo proizvodnje in uvoza jekla. Ta 
naslov je bil pozneje spremenjen v seda
njega.

—  K ate re  specifične okoliščine so še 
vp liva le  na delo in  organizacijo  združe
nja?

V teku dela združenja in njegovega raz
voja v preteklih devetih letih so prišle do 
polnega izraza specifične okoliščine proiz
vodnje jekla in njenega vsklajenja, pri 
čemer so posamezna podjetja med seboj 
tesno povezana že s samim tehnološkim

procesom, zaradi maksimalnega izkorišča
nja kapacitete pa je treba zagotoviti 
m aksimalno koordinacijo dela in koope
racijo med podjetji. S tem da so upošte
vali to specifičnost dela v jeklarski indu
striji, so državni organi vodili račun o 
posebnih pogojih in o načinu dela Zdru
ženja jugoslovanskih železarn, čeprav v 
začetku (do sprejetja predpisa o združeva
nju gospodarskih organizacij) niti samo 
združenje niti njegova aktivnost nista 
imela čvrste zakonske osnove.

— K ako  pa  se je  potem  združen je  p r i
lagaja lo  po ložaju  ozirom a obstoječim  p re d 
pisom?

V toku prilagajanja uredbi o združeva
nju gospodarskih organizacij in pozneje 
odgovarjajočemu zakonu o združevanju v 
gospodarstvu oblike in način dela združe
nja niso utrpele večjih sprememb, ker je 
upravni odbor združenja še v teku osno
vanja in razvoja stalno spremljal načela 
in smernice novega gospodarskega sistema 
in organizacije upravljanja v industriji. 
Še več: osnovni posli združenja so ostajali 
v bistvu vedno isti, razširjanje aktivnosti 
združenja pa se je izvršilo z dogovorom  
med podjetji in v skladu z njihovim i inte
resi, v smeri postopnega zajemanja celotne 
problematike njihovega dela. V skladu s 
spremembo predpisa je bil spremenjen  
tudi prvotni dogovor, potem pa so bila 
izdelana ustrezna pravila v okviru zakona 
o združevanju. Nadrejeni organi so naj
prej v skupščini, potem pa v komori, upo
števaje specifičnost dela te veje, odobrili 
pravila, potem pa statut združenja in sam  
način opravljanja dela v odgovarjajoči 
obliki.

— A li nam  lahko  poveste  kaj več o orga
nih  združenja?

V okviru Združenja jugoslovanskih žele
zarn obstoji poleg upravnega in izvršnega
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Na m ednarodnem  kongresu livarskih  združenj v Ziirichu. Iz naše države, ki je tudi članica  
tega svetovnega  strokovnega forum a, sta prisostvovala kongresu tudi naš tehnišk i direktor 
inž. Franjo M ahorčič v  predsedstvu kongresa (na lev i) in prof. inž. M. B. P ajcvič iz Beograda

kot referent (na desni).

odbora (ki je operativni organ upravnega 
odbora) še 7 strokovnih odborov s 24 stal
nimi strokovnim i komisijami v okviru  
dela odbora, ki obdeluje celotno proble
matiko dela združenja podjetij in pred
stavljajo organe izm enjave tehničnih, 
organizacijskih in komercialno finančnih  
izkušenj med podjetji.

— K ako pa delu je jo  ti organi?

Odbori in kom isije delajo vedno v ple
numu z ozirom na majhno število včla
njenih podjetij, tako da ima vsako pod
jetje svojega stalnega predstavnika. Za
ključke, ki jih prinašajo ti organi, razde
ljuje naprej strokovni aparat združenja.

—  K ako so zastopana p o d je tja  v organih  
u p ra v lja n ja  združenja?

V upravnem odboru združenja je vsako 
podjetje zastopano z dvema članoma. Od 
28 članov združenja je 13 članov delav
skega sveta podjetij, 14 pa direktorjev. 
Sekretar združenja je tudi član upravnega 
odbora po svojem  položaju. Poleg uprav
nega odbora obstoji tudi nadzorni odbor, 
sestavljen iz treh članov — predstavnikov  
podjetja, ki sc zberejo vsako leto. Nad
zorni odbor pregleduje finančno poslova
nje združenja in predlaga upravnemu od
boru odgovarjajoča poročila.

—  S kakšno  p rob lem atiko  se še bavijo  
strokovn i odbori in  kom isije?

Strokovni odbori in komisije združenja 
se bavijo še s celo vrsto tekočih problemov 
dela združenih podjetij, pri tem pa oprav
ljajo široko izmenjavo izkušenj med pod
jetji in organizacijami medsebojne teh
nične pomoči v vseh vprašanjih. Med 
drugim v okviru dela teh strokovnih or
ganov združenja se vršijo analize dela 
vseh pogonov, analize tehničnih in eko
nomskih pokazateljev in norm ativov ter 
organizirajo vse skupne akcije. Na ta 
način strokovni organi združenja zagotav
ljajo napredek proizvodnje in organizacije 
dela v industriji jekla, pri čemer se poleg 
domačih izkušenj okoriščajo v veliki meri 
tudi z izkušnjami inozemstva. V okviru  
njihovega dela sprejemajo vrsto elabora

tov, ki obdelujejo bogato dokumentacijo o 
delu podjetij. Osnovo za takšno delo pred
stavlja široki sistem  evidence in m edse
bojnega obveščanja podjetij o vseh poka
zateljih njihovega dela.

— K akšen  je  odnos m ed strokovn im i 
kom isijam i in  odborom ?

Vsi strokovni odbori združenja razde
ljujejo programe dela stalnih strokovnih  
komisij in kontrolirajo delo postavljenih  
nalog tako od strani komisij kakor tudi 
od strani sekretariata združenja. Strokovni 
odbori določajo tudi programe sestankov 
komisij, s čimer se preprečujejo neupra
vičeni in nepotrebni sestanki. Upravni 
odbor na enak način planira, usmerja in 
kontrolira delo strokovnih odborov, s ka
terimi se enotno usmerja delo vseh stro
kovnih organov in sekretariata združenja 
ter doseže enotnost akcije.

— K ako je  p rišlo  do u stanov itve  teh  
strokovn ih  organov?

Razviti sistem  strokovnih organov zdru
ženja se je oblikoval postopno v teku 
devetletnega dela združenja. Pri tem je 
upravni odbor prinašal odloke o formira
nju posameznih odborov in komisij po 
tem, kako so se javljale potrebe za napre
dovanjem in vsklajanjem  določenih dejav
nosti v podjetjih. Tako je na primer v 
prvih dveh letih  obstoja združenja (dokler 
je obseg poslov to dovoljeval) upravni 
odbor sam opravljal vrsto funkcij, za 
katere so zdaj zadolženi posamezni stro
kovni odbori in komisije.

Zdaj je organizacijska shema strokovnih  
organov združenja stabilizirana na osnovi 
dolgoletnih izkušenj in za dalj časa ne 
predvidevam o nobenih novih strokovnih  
odborov in komisij. Še več: niti sekreta
riat trenutno ne bi m ogel administrativno 
obvladati nalog, ki izvirajo iz dela stro
kovnih organov, če bi se njihov delokrog 
razširil. Razen te aktivnosti je tudi inicia
tiva samih podjetij v odborih in komisijah 
tako živa in postavlja toliko skupnih pro
blem ov, da sekretariat združenja že dalj 
časa ni dajal samostojnih iniciativ za po

samezne skupne akcije, ker ne bi mogel 
obvladati novih funkcij.

— K oliko s tro kovn jakov  iz pod jetij dela 
v strokovn ih  odborih  in kom isijah?

Strokovni odbori in komisije zajemajo 
okoli 250 strokovnjakov in voditeljev  
podjetij. Koordinacija njihovega dela in 
obdelava gradiva predstavljata odgovorno 
nalogo za sekretariat združenja.

— A li vp liva jo  (in v kakšn i m eri) od
ločbe strokovn ih  odborov in  kom isij (ali 
zadevajo  ob) na fu nkc ijo  sam o u p rav ljan ja  
v pod jetjih?

Za delo celotnega združenja je značilno, 
da strokovni odbori in komisije nimajo 
upravnega značaja, tem več je njihovo delo 
bolj v  svetovanju, zaradi česar so tudi 
njihove odločitve le začasne, vse dokler 
jih ne potrdi upravni odbor združenja. 
Upravni odbor kot najvišji forum družbe
nega upravljanja v okviru združenja je 
torej edini in odločujoči faktor v  delu 
združenja in v tem pogledu nastopa kot 
direktivni in kontrolni organ za vse stro
kovne odbore in komisije, za sekretariat 
združenja in celo za sam izvršni odbor, ki 
ima samo določene pravice glede na 
upravni odbor.

Praksa je izkristalizirala, kar je sicer 
predvideno tako s statutom  kot s poslov
nim redom združenja, da namreč odločbe 
in ukrepi strokovnih odborov in komisij 
dobijo veljavo šele potem, če se z njimi 
strinjajo vsa podjetja; šele potem jih 
upravni odbor odobri ali spremeni. Z 
druge strani pa, ker je za veljavnost od
ločb vseh organov združenja potrebna 
soglasnost vseh zainteresiranih podjetij in 
ker nobene odločbe ni mogoče vsiliti pod
jetju, je zagotovljena popolna sam ostoj
nost pri odločanju združenih podjetij in 
samostojnost njihovih organov uprav
ljanja.

— In na koncu, tovariš  A ndrejev ič , ali 
nam  lahko poveste kaj o m edsebojnih  od
nosih m ed našim i p o d je tji v okv iru  n jiho
vega dela v združenju?

Specifičnost tehnološkega procesa, ki 
tesno povezuje podjetja črne metalurgije, 
že sama po sebi narekuje specializacijo in 
kooperacijo med njimi — in izključuje 
nezdravo konkurenco. Razen tega tradi
cija v skupnem reševanju problemov 
kakor tudi nerazdvojna povezanost v 
oskrbovanju metalurških surovin in v 
medsebojnih poročilih polizdelkov — so 
brez dvoma doprinesli povečanje izrednega 
duha, sodelovanja in visoko stopnjo skup
ne zavesti med podjetji združenja. Med
tem je tudi upravni odbor pripomogel s 
svojim  delom in načinom reševanja pro
blemov k nadaljnji krepitvi sodelovanja 
med podjetji in prilagoditvi razvoja zdru
ženja načelom novega gospodarskega si
stema in pogojem decentralizacije uprav
ljanja industrije in samoupravljanja de
lovnih kolektivov. Na ta način je upravni 
odbor predvideval, da krepitev združenja 
in širjenje njegove delavnosti ne bosta 
om ejevala svobode odločanja organom  
podjetij, tem več bosta doprinesla k uspeš
nemu reševanju skupnih problemov zdru
ženih podjetij, boljšemu izkoriščanju ka
pacitet in povečanju produktivnosti, eko
nomičnosti in rentabilnosti proizvodnje. 
V tem smislu razvijamo in negujemo

Pr&šWent
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Kulturno-prosvetna dejavnost 
fušinarjev

se je razširila in poglobila
Poročilo in analiza dela DPD Svobode na oktobrskem občnem zboru

S tako  m irn im  srcem  fu n k c io n arji in 
vsa požrtvova lna  skupnost k u ltu rn o -p ro - 
svetnega  d e js tvovan ja  naše  Svobode v e r
je tn o  še niso šli n a  obračun  svojega dela, 
kak o r n a  le to šn ji ok tobrsk i občni zbor. 
Vse je  bilo lepo in  p rav , pa  veliko  je  bilo 
vsega, zato je  obračun  sam o p rilik a  za p r i
znan je  in  zahvalo.

P a  tu d i tak o  podrobno še niso analizi
ra li p ro b lem atik e  k u ltu rn o -p ro sv e tn ih  
spodbud in  tako  pogum no povedali o vsem, 
kak o r so povedali na tem  zboru.

Za eno in  d rugo  jim  p rizn an je  ni iz
ostalo, n a jveč je  p rizn an je  pa  sta  zavest in 
dejstvo  ra z š ir je n ja  in  poglobitve tak o  po
m em bnega k u ltu rn o -p ro sv e tn eg a  dela v 
k ra ju .

Poročilo  ozirom a analizo je  podal dose
dan ji p red sed n ik  Božo R a d i v o j e v i č ,  pa 
ju  k a r  v celoti objavljam o.

Tovarišice in tovariši!

Obdobje od našega zadnjega občnega 
zbora do danes je poteklo razmeroma hi
tro in na tem občnem zboru lahko povemo 
in zapišemo, da to obdobje karakterizira 
vseeno uspešen družbeno-gospodarski raz
voj in razcvet Raven. Ta razvoj je prežet 
z dokaj pestro in bogato dejavnostjo naših 
lokalnih družbenih organizacij, ki so z 
različnimi oblikami in vsebinam i dela iz
polnjevale tisti del življenja našega delov
nega človeka, ko je trenutno odtegnjen od 
svojega delovnega mesta in službenih 
dolžnosti, ter ga na različne načine (šport
ne igre, kulturna dejavnost, politične in 
strokovne šole) pripravljale na čim boljše 
in uspešnejše opravljanje osnovne živ
ljenjske funkcije, a ta je: postati čim bolj 
sposoben, razgledan in čim bolj koristen 
član družbe.

Važen člen v verigi naših lokalnih druž
benih Organizacij je poleg ostalih vzgojno 
izobraževalnih ustanov (delavska univer
za, politične in strokovne šole za odrasle 
itd.) tudi DPD Svoboda »Prežihov Voranc«, 
priraslo in preimenovano iz nekdanjega 
sindikalno-kulturno um etniškega društva 
(SKUDA), ki s svojim i kulturno-prosvet- 
nimi prireditvam i že 14 leto nudi razve
drilo in kulturno izživljanje našemu de
lovnem u človeku doma, izven Raven pa je

oblike in metode dela v združenju na 
principu prostovoljnosti in sporazumnega 
reševanja vseh problemov. Na teh osnovah 
so tudi postavljeni tem elji združenja kot 
celote do posameznih podjetij, v istem  
smislu pa sc lahko tudi ocenijo akcije in 
priporočila organov združenja, ki so vedno 
težile k temu, da bi doprinesle negi pra
vilnih odnosov med združenimi podjetji in 
krepitvi poslovne morale in kooperacije.

Z. Petrov ič

na vsakoletnih republiških ali zveznih pri
reditvah in revijah dostojno reprezenti- 
ralo koroške fužinarje, potrjujoč s svojim i 
kvalitetnim i prireditvami pozitivno raven
sko družbeno ekonomsko stvarnost.

Bilo bi nepravilno trditi, pa tudi nere
alno pričakovati, da bo naše DPD v vsej 
tej dobi korakalo vzporedno z mogočnim  
ravenskim gospodarskim razvojem in z 
vsem i njegovim i zahtevami in potrebami. 
V svoji dejavnosti je DPD doživljalo raz
veseljive delovne uspehe in vzpone, pre
življalo pa je tudi najrazličnejše krize in 
težave, objektivnega in subjektivnega zna
čaja, ki jih je — s pomočjo družbene skup
nosti — več ali manj uspešno reševalo in 
odpravljalo, usmerjajoč svojo dejavnost 
po potrebah in zahtevah delovnega člove
ka sedanjega časa, kolikor so pač to do
puščale naše materialne in druge možno
sti. Napak bi bilo trditi, da se je naše dru
štvo v preteklosti ukvarjalo s preživelim i 
in zastarelimi oblikami in vsebinam i kul
turno-prosvetnega dela. Nasprotno! Po po
sluhu smo iskali take oblike dela, ki bi 
bile za občinstvo najbolj privlačne in ko
ristne. Neglede, ali se nam je to v pretek
lem enoletnem  obdobju posrečilo ali ne, 
mislim, da danes lahko postavimo: druž
beno gospodarski razvoj našega kraja naj 
v prihodnje spremljajo primerne in so
dobne oblike in vsebine kulturno-prosvet- 
ne dejavnosti našega društva, kakor tudi

zunanjih kulturnih društev in skupin, ki 
pri nas gostujejo.

Zgradba našega društva
Po zadnjem občnem zboru so DPD tvo

rile naslednje sekcije: godbena sekcija, 
folklorna sekcija, pevski zbor, tamburaški 
zbor in ljudska univerza, ki se je preim e
novala v delavsko univerzo in postala ob
činska proračunska ustanova. V društveno  
upravo so spadali tudi ljudska knjižnica, 
Titov in glasbeni dom.

Tekom tega leta smo v društvu obudili 
spet dramsko sekcijo in s tem poživili 
amatersko gledališko dejavnost v kraju.

S posebnimi pogoji smo letos registri
rali tudi Koroški instrum entalni sekstet, 
ki igra za družabne prireditve v Domu 
železarjev.

Poleg naštetih sekcij je v teku formira
nje lutkovne sekcije, za kar so se odločili 
dijaki ravenske gimnazije.

Ob vseh teh skupinah obstoja in tudi 
redno vadi dijaški pevski zbor na gim na
ziji, ki bi ga tudi kazalo registrirati k na
šemu društvu.

Tudi z nižjo glasbeno šolo na Ravnah 
smo im eli tesno zvezo.

Glede številčnega stanja aktivnih članov 
po sekcijah, je situacija z ozirom na ka
rakter in zasedbo m est v posameznih sek
cijah zadovoljiva, razen pri pevskem  zbo

R A Z P O L O Ž E N J E  Z A  V E L I K I  P R A Z N I K
V Domu železarjev smo posedeli z gosti in rekli besedo iz srca. Kdo ne bi bil zadovoljen ob 
ukrepu in  uspehu socialistične Jugoslavije, k i sta v  desetih  letih  sam ouprave preobrazila kraj 
in ljudi do prej n ikoli slu ten ih  mer. Skupaj sm o tu u jeli odgovorne funkcionarje za izraz 
praznika — z leve proti desni: predsednik upravnega odbora Franc Gašper, predsednik d e
lavskega sveta  Franc Košak, predsednik sindikalne podružnice Ivo Čcrče in sekretar tovar

niškega kom iteja Jože K olm ančič. S lika in delo in uspehi potrjujejo: m ladina!
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Na velesejm u  
v Beogradu

ru, kjer je številčno stanje pevcev in ak
tivnost zbora v primerjavi s predpretek
lim letom padla.

Pri vseh sekcijah, razen pri godbeni, je 
bilo med letom opaziti šibko organizacij
sko stanje. Odbori sekcij so bili pri delu 
premalo iznajdljivi in elastični, predvsem  
kar zadeva organizacijsko stran dela — 
pobiranje članarine, aktivizacija novih 
članov in podobno.

Dejavnost in prireditve 
po posameznih družinah

Glede dejavnosti posameznih sekcij ozi
roma društva lahko brez zadržkov ugoto
vimo, da je bilo v preteklem  letu na Rav
nah plodno, pestro in bogato kulturno- 
prosvetno življenje, ki se je odvijalo skozi 
različne prireditve, proslave, koncerte in 
razne nastope kulturno-prosvctnega ali 
zabavnega značaja. Društvo in sekcije sc 
v svojem  delu niso om ejevale samo na 
Ravne, temveč so svoje programe uspešno 
posredovali tudi prebivalstvu drugih kra
jev tako s samostojnimi gostovanji, ali v 
sodelovanju.

Poglejm o v kratkih obrisih, kaj smo de
lali v preteklem  letu:

GODBENA SEKCIJA — je im ela redno, 
dvakrat tedensko glasbene vaje s skupno 
68 godbenih vaj ter 50 nastopov. Skupno 
so se sestali 118-krat, za kar so dali
8,240.000 prostovoljnih ur. Po vrstah na
stopov so nastopili z glasbenim i koncert
nimi programi 7-krat, in sicer na Ravnah, 
v bolnišnici v Slovenjem  Gradcu, v La
škem, Novem Celju, Topolščici in v Rušah

na okrajni reviji godb na pihala. Pri pro
slavah in raznih svečanostih so sodelovali 
9-krat, pri pogrebih podpornih članov 26- 
krat, pri raznih drugih prireditvah pa 8- 
krat. Na Ravnah so nastopili 33-krat, v 
drugih krajih pa 17-krat.

V primerjavi z drugimi godbami v okra
ju je naša godba — kar zadeva kvalitet- 
nost in zahtevnost igranih skladb — daleč 
pred njimi. Prim erjava z najboljšimi ama
terskimi godbami v Sloveniji pa je za našo 
zadnja leta nekoliko neugodnejša. Po
udariti moram, da godba ni zdrknila na
zaj. Nasprotno, napredovala je, le da so jo 
nekatere prehitele, zahvaljujoč dejstvu, 
da regrutirajo v svoje vrste godbenike iz 
mladinskih godb, člane, ki so absolvirali 
nižjo ali srednjo glasbeno šolo. Imajo to
rej bolj ugodne pogoje in možnosti kot 
naša godba, zato ni čudo, če so naši godbi 
za čas odvzeli nekdanji primat med slo
venskim i amaterskimi godbami. Zaradi 
tega krivda nikakor ne zadene naše godbe, 
pač pa naše materialne možnosti. Kljub 
dolgotrajni letošnji kapelnikovi bolezni, je 
ta uspešno opravila svoje kulturno poslan
stvo. Dokaz za to je podelitev okrajne Pre
šernove nagrade kapelniku naše godbe, ki 
je istočasno priznanje tudi godbi oziroma 
Ravnam. Tako vsem  godbenikom kakor 
tudi kapelniku za dosežen uspeh v letoš
njem letu iskreno čestitam o z željo, da bi 
tudi v prihodnje želi še večje uspehe.

FOLKLORNA SEKCIJA. — Tvorita jo 
članska z devetnajstim i in pionirska sku
pina s štirinajstim i člani. V preteklem  
letu je sekcija im ela skupno 303 vadbene 
ure. Imela je 6 samostojnih prireditev —  
kombinirano z domačimi instrum entalnim i 
ansambli — v Doliču, na Prevaljah, na

Ravnah, v Ožbaltu ob Dravi, v Dobrni in 
na Rimskem vrelcu. Poleg tega je z na
rodnimi plesi sodelovala na 7 različnih 
proslavah in akademijah na Ravnah in v 
drugih krajih, tako da je v preteklem  ob
dobju nastopila 13-krat.

Letos poteka 13 let, odkar se je sekcija  
ustanovila, in jo še vedno vodi z uspehom  
agilna Hedvika Jamškova. V teh 13 letih  
njenega aktivnega dela je defiliralo skozi 
folklorno sekcijo nešteto fantov in deklet, 
ki jim je pokazala lepoto in bogastvo na
rodnih in družabnih plesov, ki so nepo
grešljiv sestavni del našega družabnega 
življenja. Tovarišici Jamškovi, kakor tudi 
vsem  članicam in članom folklorne sekcije 
čestitamo k lepemu amaterskemu jubileju  
in k doseženim uspehom, pričakujoč, da bo 
sekcija tudi v bodoče aktivna kot doslej.

DRAMSKA SEKCIJA — je za predšol
sko in šolsko mladino ob lanskoletni No
voletni jelki naštudirala dve lutkovni igri 
— Sneguljčico in Rdečo kapico — v režiji 
Lee Ferkove. Posredovali so ta dela m la
dim gledalcem  11-krat, in sicer: 4-krat na 
Ravnah, po dve predstavi na Muti, na Pre
valjah in v Črni ter eno predstavo v Me
žici.

Za počastitev spomina 10. obletnice 
smrti Prežihovega Voranca je dramska 
družina v režiji Zofije Volčanškove na
študirala Vorančeve »Samorastnike«, ki 
jih je dramatiziral Miloš M ikeln. Ta dra
ma je predstavljala tako s tehnične kakor 
z igralske plati trd oreh za našo dramsko 
družino, ki pa jo je le — na naše splošno 
zadovoljstvo — 5-krat uspešno predsta
vila občinstvu na Ravnah ter se z isto dra
mo udeležila okrajne dramske revije v 
Slovenski Bistrici, kjer je sodelovalo 8
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okrajnih amaterskih dramskih družin. Po 
cenitvah sodelujočih režiserjev so se »Sa
morastniki« uvrstili na reviji na tretje 
mesto. Na republiško revijo nismo šli, ker 
je temu najbolj nasprotoval sam drama
turg Miloš Mikeln, ki je kritiziral bolj 
dramatizacijo in tekst (lastno delo), kot 
režijo in igro naših igralcev. Mislim, da je 
že udeležba »Samorastnikov« na okrajni 
reviji za nas uspeh in spodbuda ter nam  
daje upanje, da bosta naši režiserki, kakor 
tudi igralci v tekočem letu stopnjevali do
sežene uspehe. Ker je bil z udeležbo »Sa
morastnikov« na okrajni reviji med dru
gim  pogoj, da da domača družina pred 
pkrajno revijo vsaj dve premieri, se je 
agilna Lea Ferkova z izbrano ekipo na 
expres lotila Budakovega »Meteža« in jim  
je že po štiriindvajsetih dnevih v dveh 
predstavah aplavdiralo nad 700 Ravenča
nov, ki so tudi to delo toplo sprejeli in po
zdravili. Ekipa »Meteža« se je z eno pri
reditvijo predstavila tudi Mežičanom.

Dramska družina je torej v pretekli se
zoni naštudirala 4 dela in jih uprizorila 
20-krat.

Nimamo evidence o vadbenih urah in 
času, ki so ga režiserke, lektorji, igralci in 
odrski tehnični sodelavci vložili pri tej 
lepi in koristni dejavnosti. Zagotovo pa 
vemo, da so žrtvovali veliko svojega pro
stega časa, da so morali vložiti veliko  
truda in še več potrpljenja, da so dosegli 
več kakor dober uspeh, za kar jim moramo 
še enkrat čestitati in izreči zahvalo druž
bene skupnosti.

PEVSKI ZBOR. —  Ugotavljamo, da je 
v primerjavi s predpreteklim letom tako 
glede številčnosti, kvalitete, aktivnosti in 
pevske discipline v tem letu zdrsnil ne
koliko nazaj. Napačna mnenja so bila, češ 
da je bil zbor likvidiran oziroma da je

razpadel. Res je, da je med letom  prene
hal z rednimi vajami zaradi nezadostne 
discipline posameznih pevcev, toda očitati 
popolno neaktivnost bi bilo netočno in kri
vično. Pevski zbor je obstojal, saj je, če 
tudi nepopoln, sodeloval na naših krajev
nih proslavah, udeležil pa se je tudi — 
skupno z godbo — proslave 15. obletnice 
osvoboditve v Mariboru.

Ce je kdo kriv neaktivnosti pevskega 
zbora, potem moramo iskati vzroke prav 
v našem pom anjkljivem  organizacijskem  
stanu in delu. B ili so sicer poizkusi v ob
liki pismenih apelov, naslovljenih pevcem  
in drugim ljubiteljem  zborovskega petja, 
vendar se stanje ni izboljšalo. Pri tem sta 
ostala tako odbor pevskega zbora, kakor 
tudi odbor društva. O problemu smo sicer 
razpravljali, vendar poti za izboljšanje 
stanja in situacije nismo našli.

Pevski zbor je pred kratkim pričel z 
rednimi pevskim i vajami. Začetek je bolj
ši, kot pa je bil pred leti, vendar še daleč 
pod kvaliteto 1959. leta, in bosta morala 
tako odbor pevskega zbora kakor tudi 
društveni odbor tem eljito proučiti to vpra
šanje, poiskati pota in načine, da najdemo 
pevce. Saj jih na Ravnah ne manjka, tre
ba jih je le pritegniti v pevski zbor, uve
sti prijetno družabno življenje in' izdelati 
primeren program, ki bo privlačen in za
nim iv za pevce kakor tudi poslušalce.

To postavljamo pred bodoči odbor kot 
prvo in najvažnejšo nalogo, ker je in bi 
bila kulturna sram ota za Ravne, če ne bi 
im eli kvalitetnega pevskega zbora pri tako 
številnem  prebivalstvu in ob prav dobrem  
pevovodji, ki je delal z velikim  elanom in 
energijo, da bi ustvaril takšen zbor, ki bi 
bil dostojen Ravnam in splošnemu raven
skemu razvoju ib življenju.

Mimogrede naj tu omenim, da je v pre

teklem  letu obstojal tudi dijaški pevski 
zbor na gimnaziji, ki je ob agilnem vod
stvu prof. Petruna dosegel na okrajni re
viji v Mariboru zavidljiv uspeh, se plasi
ral in sodeloval na republiški reviji v Ce
lju, kjer je tudi z uspehom reprezentiral 
koroške pevce. Dijaškem u zboru kakor 
tudi tov. Petrunu čestitam o in želim o še 
mnogo takih uspehov.

Poleg teh zborov je v preteklem  letu  
na Ravnah prav po samorastniško zrasel 
pevski kvartet, ki ga je vodil Tone Ivart- 
nik, sodelovali pa so še Lenci Mačič, Peter 
Grogi in Franc Podmeninšek, ki niso le 
m ašili programske vrzeli na naših prire
ditvah, ampak so prav prijetno presene
čali s svojim  repertoarjem in ubranim  
petjem ter zato želi toplo priznanje našega 
občinstva. Prav škoda je, da je moral zbor 
po sili razmer prenehati z delom.

TAMBURAŠKI ZBOR —  tvori trenutno 
16 članov in 6 m ladincev, ki jih tehnično 
vodi Maks Viternik. V preteklem  letu je 
zbor redno vadil in je im el ob različnih 
krajevnih prireditvah na Ravnah, pa tudi 
izven Raven 6 uspelih nastopov, deloma 
v samostojni izvedbi, deloma pa v sodelo
vanju z drugimi sekcijami.

KOROŠKI SEKSTET. — Glede tega bi 
dejal le to, da je skozi vse leto bil na 
tehtnici, ali bo ostal pri življenju ali ne. 
S člani seksteta smo se pogovorili o od
nosih »Svoboda«-sckstet, ko pa bi morali 
skleniti pogodbo, je ta prenehal z delom. 
Pred kratkim  se je odprla nova možnost 
za njegov obstoj in razvoj ter bo treba s 
člani seksteta skleniti pismeno pogodbo o 
odnosih s »Svobodo« prav zaradi karak
terja njihovega dela.

Osrednje društvene prireditve
Poleg naštetih sekcijskih dejavnosti smo 

im eli v pretekli dobi v društveni organi
zaciji še naslednje prireditve:

1. Literarni večer —  posvečen popula
rizaciji in razširjanju knjig »Prešernove 
družbe«. Na literarnem  večeru so sodelo
vali književniki France Bevk, Miško Kra
njec in Vitko Musek.

2. Ob 10. obletnici Prežihove smrti smo 
priredili: a) komemoracijo ob grobu v 
Kotljah, b) akademijo v obliki literarnega 
večera v Titovem  domu, kjer so sodelovali 
slovenski književniki in pesniki: Matevž 
Hace, Branko Rudolf, Minati, Pečko in 
Suhodolčan.

3. A vgusta m eseca smo skupno z uprav
nim odborom »Sklada Prežihovega Vo- 
ranca« organizirali Koroško kulturno sre
čanje, ki sta se ga udeležila dva pevska  
zbora iz Podjune. Ob tej priložnosti je po
stavljen na Prežihovem  vrhu skromen 
spominski kamen Prežihovem u Vorancu, 
ki bo pričal prihajajočim rodovom o Vo- 
rančevih literarnih začetkih, življenju in 
borbi, ki je del življenja in borbe vseh  
koroških Slovencev.

Gostovanja
Letošnjo pestro društveno dejavnost na 

Ravnah so skladno dopolnjevale prire
ditve različnih zunanjih kulturnih društev 
in skupin.

M a r i b o r s k o  g l e d a l i š č e  je po abon
majskem programu posredovalo občinstvu  
na Ravnah »Trubadurja«, »La Boheme«,R azstavni paviljon  Jeklarne R avne na lju b ljansk em  velesejm u  leta  1926. Podkve, vzm eti, osi,

tam  ob strani pa brzorezna jekla.
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»Čajno punčko«, »Ararat«, »Mesec za ne
srečnike« in »Tukaj počiva George Dillon«.

Obiskal nas je tudi s i m f o n i č n i  o r k e 
s t e r  R T V  z opernimi pevci in pevkami 
Bukovčevo, Glavakovo, Korošcem in Braj
nikom ter izvajal dela Čajkovskega, Sm e
tane, Offenbacha, Fischerja, Gotovca in 
Vodopivca.

Od sosednih delavsko prosvetnih dru
štev so gostovali na Ravnah: P r e v a l j e  z 
mladinsko igro »Robinzon ne sme umreti« 
in Č r n a  s Suhodolčanovim »Nočnim vla
kom«.

Poleg teh so na Ravnah gostovali tudi 
zabavni instrum entalni ansambli z vokal
nimi solisti, in sicer: Z a b a v n i  o r k e s t e r  
D P D  » S v o b o d e «  Z a g o r j e  ob  S a v i ,  
Z a b a v n i  a n s a m b e l  » Z a d o v o l j n i  
K r a n j c i « ,  » B e n e š k i  f a n t j e «  in C e l j 
s k i  a k a d e m s k i  a n s a m b e l  » D o b r i  
z n a n c i « .

LJUDSKA KNJIŽNICA. —  Vodi jo že 
deset let kapelnik Jožko Herman s tako 
ljubeznijo in takim uspehom, da tega dela 
verjetno ne bi m ogel bolje opravljati, če
tudi bi bil tam stalno zaposlen. Knjižnica 
posluje dvakrat tedensko po tri ure, je 
brez čitalnice, vendar prostori ustrezajo 
namenu, kar smo po desetih letih le do
čakali. Danes razpolaga knjižnica s pri
mernim inventarjem  ter s 5400 zvezki. 
Ima 423 rednih obiskovalcev, ki so v prvih 
devetih m esecih letošnjega leta obiskali 
knjižnico 3052-krat in izposodili 8148 knjig.

Redno se nabavljajo najnujnejši pri
merki novitet, zlasti mladinske literature 
ter se oskrbuje vezava oziroma popravilo 
poškodovanih knjig. Za boljše čuvanje 
knjig so pristopili k ovijanju v polivinil, 
kar podaljša življenjsko dobo knjigam na 
dvojno dobo.

Vso nabavno politiko, katalogizacijo ka
kor tudi finančno poslovanje vodi tovariš 
Herman pod upravo našega DPD. Prak
tično bi knjižnica morala im eti svoj knjiž
nični svet kot družbeno upravni organ, 
ki bi bil im enovan oziroma izvoljen iz vrst 
čitateljev in oseb, im enovanih po Svetu  
za prosveto in kulturo občinskega ljud
skega odbora in predstavnikov Svobode. 
Tega organa žal še nismo formirali in ga 
bo moral novi odbor skupno z drugimi 
forumi čimprej postaviti na noge ter z 
lastnikom  knjižničnih prostorov skleniti 
najemno pogodbo, kar tudi nismo storili 
in plačujemo najemnino v višini, ki jo je 
prej plačeval Obč. LO.

Ob nedavnem  pregledu finančnega po
slovanja knjižnice je ugotovljeno, da se 
le-to vodi pravilno in bo knjižnica zahva
ljujoč dotacijam, ki jih je dobila od obč. 
ljudskega odbora, sindikalne podružnice 
Železarne ter občinskega sindikalnega  
sveta — do konca leta finančno aktivna.

Tako organom in organizacijam, ki so 
pomagali vzdrževati in razvijati ljudsko 
knjižnico, kakor tudi tov. Hermanu in 
knjižničarkama sc za vestno vodenje in 
poslovanje knjižnice na tem mestu iskreno 
zahvaljujemo.

GLASBENA ŠOLA. — Prihodnje leto 
bo nižja glasbena šola na Ravnah slavila  
deset let obstoja. Ustanovljena je bila z 
namenom nuditi naši glasbeno navdah
njeni m ladini osnovno znanje z glasbenega 
področja, iz katere bi za naše glasbene 
ansamble, brez katerih si današnjega kul
turnega življenja niti m isliti ne moremo,

nujno rekrutirali potrebne glasbenike vseh  
vrst. Kakšna je razvojna pot te kulturne 
ustanove, nam najbolje potrjuje dejstvo, 
da je bila v letošnjem  letu pred razpu
stitvijo in razpadom — ker pač ni bilo 
sredstev za vzdrževanje — in se je do 
današnjega dne obdržala le po zaslugi ne
ljubega, življenjsko obrambnega koraka 
skupno z godbo. Kot predsednik društva 
sem jim takrat ta korak zameril. Danes 
jem ljem  besedo nazaj in trdim: če smo v  
preteklih desetih letih na Ravnah kaj za
postavljali, potem velja to v  največji meri 
prav za nižjo glasbeno šolo. Samo dva do
kaza: Iz leta v leto je nižja glasbena šola 
dobivala vedno manj proračunskih sred
stev, šolnina, ki jo pobira od dijakov, pa 
je menda najvišja v Sloveniji.

Kar zadeva prostore glasbene šole, bi 
dejal, da pravih prostorov nikoli ni imela, 
pa jih tudi danes nima oziroma šolski pro
stori se nahajajo po zasebnih stanovanjih  
učite’jev, v sejni sobi v Titovem domu, v  
Glasbenem domu, pri gimnaziji na Rav
nah in morda še kje drugje, kar bi edino 
točno vedel le njen ravnatelj tov. Petrun.

Ne bom dolgo dokazoval, zakaj se prav 
Svoboda poteguje za normalni razvoj in 
obstoj glasbene šole. Vsi mi bi radi im eli 
ne samo dobro godbo, tem več najboljšo, 
radi bi imeli mladinsko godbo, iz katere 
bi črpali najboljše mladince za člansko 
godbo, kot to prakticirajo nekatere naj
boljše godbe v Sloveniji, zaradi česar so 
— glede kvalitete — ravenski godbi ušle 
naprej. Radi bi imeli tudi zabavni orke
ster; časi samoukov so namreč za vsa pod
ročja, tako tudi za glasbo, zdavnaj minili. 
Zato želimo, hočemo in zahtevamo od 
ustanovitelja, da se problemi glasbene šole 
rešijo, da ta dobi tisto mesto, ki ji v naši 
družbeni skupnosti pripada kot vzgojno 
kulturni ustanovi.

Društvena problematika
1. Vzdrževanje Titovega doma predstav

lja za društvo osrednji problem. Stroški

vzdrževanja so dokaj visoki, zlasti če gre 
za pleskanje prostorov, razsvetljavo in 
kurjavo. Z dohodki najem nine nikakor ne 
moremo kriti stroške vzdrževanja, četudi 
bi računali najemnino vsakemu koristniku  
dvorane. Najem nina je različno visoka in 
zavisi od koristnika dvorane. Giblje se v 
mejah od 3.000 do 12.000 din. Našim druž
benim organizacijam računamo nižjo, zu
nanjim zabavnim ansamblom pa najvišjo  
možno najemnino. —  Glede tega problema 
naj občni zbor izrazi svoje m išljenje in da 
napotke za rešitev.

2. Instrumentalna izpopolnitev godbe. Na 
splošno se pri godbah kažejo tendence iz
popolnjevanja z uvajanjem  saksofonov in 
drugih instrum entov, za čemer teži tudi 
naša godba, vendar tudi tukaj trčimo na 
osnovni problem — denarna sredstva.

3. Formiranje in oprema m ladinske god
be —  za to bi potrebovali samo za glasbila  
približno 1,500.000 dinarjev.

4. Vprašanje rekvizitov za folklorno sku
pino. Oblačila in obutve za različne na
rodne plese na trgu po dnevnih cenah že 
davnaj več ni dobiti. Vse se mora obrt
niško izdelati, od čevljev preko nogavic 
tja do rute ali klobuka. Zopet problem —  
denarna sredstva.

5. Vprašanje lutkovne igre. Stalno govo
rimo, da je na Ravnah premalo pozitivnih  
vzgojno-zabavnih prireditev za predšolsko 
in šolsko mladino. Z malo dobre volje in  
zadostnimi denarnimi sredstvi bi se dala 
organizirati pri društvu, če ne drugače, 
lutkovna sekcija, ki bi skozi celo sezono 
predvajala primerne lutkovne igre za naj
mlajše. Dijaki ravenske gim nazije so se 
ogreli za lutkarstvo in so v teku priprave 
za vadbo dveh lutkovnih iger. Problem  
predstavljajo samo lutke. Da bi jih kupili, 
trenutno ni denarja. Preostane nam torej 
samo trkanje na vrata prosvetnih servisov  
in bolj premožnih gledališč — izposojanje.

6. Vprašanje družabnosti ali klubskega 
življenja. Že na lanskoletnem  občnem  
zboru se je govorilo o uvajanju novih  
oblik dela v društvu, in sicer so bile su

Skupina dijakov sloven ske gim nazije v  C elovcu nas je  obiskala. Študijska knjižnica, g im na
zija, m uzej, V orančev rojstni dom in grob. Ravne, K otlje, Sele. Tu jih  vidim o, ko gredo čez 
Gornji kraj proti dom ovanju pesnika tih ih  večerov, Fr. Ks. M eška, k i je  četrt sto letja  pre

peval tam, kjer Z ilja žubori.
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gestije za film ske, literarne, likovne in 
podobne klube, kamor naj bi se delovni 
ljudje v prostem času zatekali z namenom  
sprostitve, razvedrila ali kakršnegakoli 
koristnega početja. V tem pogledu nismo 
naredili ničesar, ker so — za take oblike 
družabnega življenja — potrebni tako pri
merni prostori, vsaj minim alna sredstva za 
začetek, kakor tudi ljudje, ki bi te klube 
vodili. Po drugi strani ugotavljamo, da se 
naši ljudje večinom a zabavajo po gostil
nah in kavarnah, na plesišču in ob ko
zarcu ter da se brez pijače ne znamo za
bavati. Gledano s tega stališča bi bilo 
umestno razmisliti tudi o tem  in iskati 
pota za zdravo zabavo in razvedrilo brez 
kozarca.

Iz nakazanih problemov izhaja, da nji
hova rešitev zavisi od skupnega ključa —  
denarnih sredstev, ki jih nam, kakor ver
jetno vsem  drugim družbenim organiza
cijam, primanjkuje.

Ob tem tem eljnem  problemu ne morem  
mimo tega, ne da bi se dotaknil vprašanja 
letošnje razdelitve dotacije družbenim  
organizacijam. Trdim, da so z vidika do
tacij kulturnoprosvetne organizacije — v 
primerjavi s športno dejavnostjo na Rav
nah — zapostavljene. Po letošnji razde
litvi ima športna dejavnost na Ravnah 
približno 4,500.000 din, medtem ko so do
bila vsa prosvetna društva v občini le
1,300.000 din z dotacijo nižji glasbeni šoli 
vred. To ne more biti v redu. Ljudje in  
organi, ki ta družbena sredstva porazde
ljujejo, očitno forsirajo eno dejavnost in 
zapostavljajo drugo.

Program za naprej

DRUŠTVENE PRIREDITVE
1. Izvedba obiska K ulturno-um etniškega  

društva »Vujo Banjanin« iz Železarne Si- 
sak od 26. do 29. novembra 1960.

2. Spominska svečanost ob 11. obletnici 
smrti Prežihovega Voranca 18. februarja
1. 1961, in sicer:

a) svečanost ob grobu v Kotljah,
b) akademija s kulturnim sporedom v 

Titovem domu na Ravnah.
3. Izvedba okrajne revije dramskih ama

terskih družin od 23. do 30. aprila 1961, 
pod pokroviteljstvom  Sveta Svobod in pro
svetnih društev okraja Maribor.

4. Izvajanje kulturnih programov v so
delovanju z drugimi družbenimi organiza
cijami na proslavah in drugih prireditvah.

PROGRAMI SEKCIJ
Godbena sekcija. — Samostojni glasbeni 

koncerti: na Ravnah na Koroškem 4 kon
certi, v bolnišnici v Slovenjem  Gradcu 2 
koncerta ter po 1 koncert v Prevaljah, v 
Dravogradu, v Topolščici, Laškem in No
vem  Celju.

Sodelovanje na republiški reviji godb na 
pihala v Ajdovščini.

Izvedba vesele družabne prireditve do
ma ter po možnosti gostovanja drugod.

Dramska sekcija —  bo v  prihodnji se
zoni naštudirala in uprizorila eno kom e
dijo, eno mladinsko igro in eno dramo. 
Dela dokončno še niso izbrana, niti dolo
čena in bo morala dramska sekcija zato 
čimprej začeti. Kot gostitelj se bo morala 
udeležiti z eno ali dvema igrama okrajne

revije, in če se uspešno plasira, se bo ude
ležila tudi republiške dramske revije v  
Zagorju ob Savi.

Gledališka skupina bo skušala ob sode
lovanju ostalih sekcij prirediti za člane 
sekcij zabavni večer z namenom, da bi 
bilo med člani Svobode več družabnosti 
ter boljše medsebojno poznavanje. Pose
bej bo vodila skrb nad pripravo proslav.

Folklorna sekcija. — V mesecu novem 
bru bo im ela samostojne prireditve, in si
cer: v Črni, na Ravnah, v Doliču, pri Gra
disu na Ravnah in v Mariboru v Domu 
JLA. Poleg teh predvideva še dve prire
ditvi v decebru, kraj in čas še nista dolo
čena. Sodelovala bo tudi na naših krajev
nih proslavah in prireditvah.

Pevski zbor — bo dal samostojni kon
cert na Ravnah in po možnosti gostoval v 
kakem drugem kraju. Sodeloval bo na re
viji pevskih zborov v Mariboru ter na 
raznih proslavah na Ravnah.

Tamburaški zbor — bo tudi v prihod
njem letu redno vadil in nastopal ter bo 
naštudiral nekaj novih skladbic in izdelal 
program za samostojne glasbene nastope 
doma in izven. Sodeloval bo na domačih 
proslavah in prireditvah z drugimi sekci
jami in organizacijami.

Koroški sekstet — bo ob rednem delu v 
tekoči sezoni pripravil eno celovečerno za
bavno prireditev za člane Svobode in 
ostalo občinstvo na Ravnah.

Lutkovna sekcija — pripravlja dve igri 
za Novoletno jelko za najmlajše ter bo 
naštudirala še 4 igre, ki jih bo posredovala 
mladim gledalcem  na Ravnah in po mož
nosti v sosednjih krajih ter se bo udeležila  
okrajne revije lutkovnih odrov.

Vodi »VEČER«, pri mesečnikih pa »NAŠA  
ŽENA« (kakor pač povsod)

N a vseh tak ih  m estih  smo pobarali, k a 
te r i in  koliko časnikov, časopisov in  rev ij 
p rih a ja  v naš k ra j. Z apopadena je  seveda 
le p re jšn ja  ravenska  občina s K o tljam i 
(da ne bi kdo jem al tega p rikaza  za pod
ročje nove velike občine).

Tole smo ugotovili:
Dnevniki. — D nevnikov p rih a ja  na 

R avne in  v  K otlje  skoro k a r tisoč. Na 
p rv em  m estu  je  naš p o k ra jin sk i lis t 
»VEČER«, ki ga je  v  p e tk ih  že precej 
p reko  500 izvodov. T ik  za n jim  je  »DELO« 
z drugo  mogočno številko . T ud i »LJU B
L JA N SK EG A  DNEVNIKA« dobim o 27 iz
vodov in  celo »BORBA« p rih a ja  v naš 
k ra j v 25 izvodih.

Tedniki. — T u je  »MLADINA« z 297 
izvodi celo p red  popu larn im  T T-jem , ki ga 
k u p u je  296 Ravenčanov. Sledi »KMEČKI 
GLAS« z 244 naročnik i, potem  pa »PAV
LIHA« z 222, »DELAVSKO ENOTNOST« 
p re jem a  147 naročnikov, »KOMUNISTA« 
127. Ilu stro v an a  rev ija  »TOVARIŠ« g re  v 
90 izvodih, koroški »SLOVENSKI VEST
NIK« pa  k u p u je  okoli 30 družin .

M esečniki. —  P rvo  besedo im a vselej 
žena, pa  zato tu d i tu . »NAŠA ZENA« im a 
621 naročnic. S led ita  ji po štev ilu  naroč
nikov  »PIONIRSKI LIST« s 433 te r  »UPO-

Ljudska knjižnica — se bo tudi v pri
hodnje izpopolnjevala s knjižnimi novite
tami ter bo kot doslej razširjala knjige 
med čitatelje, bodisi kot potovalna knjiž
nica za bližji okoliš oziroma z neposrednim  
izposojevanjem  knjig iz knjižnice.

Ta okvirni kulturni program bodo ver
jetno dopolnjevali tudi zunanja DPD in 
zabavne skupine, pri čemer je — zlasti pri 
zabavnih ansamblih —  treba skrbeti, da 
se nam ne prodaja bilo kakšna zabava za 
drag denar.

Mariborsko gledališče v letošnjem  letu, 
žal, ne Ravnah ne bo imelo organiziranega 
abonmaja, ker je premalo interesentov  
(čeprav vselej polna hiša). Doslej se je pri
javilo le ca. 50 oseb.

Tovarišice in tovariši!
Čutim se dolžnega, da se ob koncu po

ročila zahvalim  vsem  ustanovam, gospo
darskim in družbenim organizacijam, ki 
so v preteklem  letu z denarnimi dotaci
jami podprle dejavnost našega društva in 
omogočile pestro kulturno-prosvetno živ
ljenje v našem kraju, računajoč na nji
hovo pomoč in podporo tudi v prihodnje. 
Posebno se zahvaljujem  vsem  odborom po
sameznih sekcij in vsem  aktivnim  članom  
sekcij za njihov trud, delo in prizadevanje 
na kulturno-prosvetnem  področju, ki v 
preteklem  letu ni bilo majhno.

Dovolite, da se vam v  im enu članov 
upravnega odbora in v svojem  im enu za
hvalim  za dosedanje zaupanje, kar smo 
poskušali opravičiti s svojim  delom, ki 
brez dvoma ni bilo brez hib in pomanj
kljivosti, o čemer danes tu še bliže pre
tehtajmo in presodimo za vedno boljši 
kulturno-prosvetni korak našega ljudstva  
in kraja.

KOJENEC« s 311 naročnik i. K m ladin i 
p rid e ta  še »CICIBAN« v 203 in  »PIONIR« 
v 120 izvodih. »V JESN IK  U SREDU« 
im a 85 naročnikov  ozirom a kupovalcev, 
»V PRA ŠA N JE N A ŠIH  DNI« 46, »ŽIV
L JE N JE  IN TEHNIKA« 34, »PRIROČNIK 
ZA M LADE AKTIVISTE« 31, »PLANIN
SKI VESTNIK« 30, »PLAVI VESTNIK« 
25, »BOREC« 23, »NAŠI RAZGLEDI« 17, 
»OBZORNIK« tu d i 17 itd. Še »GLOBUS« 
je  zastopan  z 10 kupovalci, »KEKEC« pa 
zak ljuči z 8 naročnik i.

R ad ijsk ih  ap a ra to v  je  v našem  k ra ju  
1500 —  in  celo 10 telev izorjev .

N ihče ne m ore kaj reči, le več b i vsega 
še lahko  bilo, k e r sta  to  n a jcene jši pouk  
in  razvedrilo .

RAZGLEDNICE
Lepe razglednice R aven, U ršlje gore in  teh  

lep ih  dom ačih krajev ter zanim ivosti sedaj 
na R avnah že dobiš. V trafikah in  še po trgo
vinah so na razpolago. N ajveč pa je takih  
obiskov ob nedeljah  v  Dom u železarjev. T a
krat im ajo ljudje tudi čas, pa bi kupovali in  
pisali kar se  da, vendar prav takrat razgled
nic ni dobiti.

Morda bi se  dalo nahvaliti v sa j recepcijo  
Doma železarjev, da bi im ela  tam  na razpo
lago tudi to reč. H otel Orel na prim er je  tako 
napravil, pa se ne more pritožiti. T ujsko-pro- 
m etno bi dobil kraj za to reč gotovo prav  
dober red.

Na Ravne prihaja tisoč dnevnikov



Dr. med. S. Horvat,
Inštitut za m edicinske raziskave, Zagreb:

TELESNA OBREMENITEV DELAVCEV V LIVARNAH
Razprava na seminarju iz medicine dela v juniju 1960 na Ravnah

Znano je, da je delo v livarnah težko fi
zično delo, vendar do nedavnega ni bila 
znana velikost obrem enitve, ki z ostalimi 
faktorji deluje na organizem delavcev, za
poslenih v takih obratih. Max Planckov 
inštitut za fiziologijo dela v Dortmundu je 
izvršil v zadnjih letih obsežno raziskavo 
v večjem  številu  livarn, da bi se ugotovila  
telesna obrem enitev v tej industrijski pa
nogi glede na delovne in tehnične faktorje 
ter delovno okolje. Končni namen teh raz
iskav je bil dognati objektivne podatke, 
ki bi bili osnova nagrajevanja, racionalne 
razporeditve pavz in boljša tehnična pri
lagoditev dela ter okolja na človeka.

Prekomerna telesna obrem enitev z de
lom daljšo dobo povzroči razen utruje
nosti in izčrpanosti tudi motnje zdravja 
in rano invalidnost. Velikost dopustne 
obremenitve, ki ji je človek daljšo dobo 
brez škodljivih posledic kos, je odvisna 
od niza faktorjev, ki jih je vse težko pred- 
očiti. Raziskave so pokazale, da je to obre
m enitev mogoče določiti z merjenjem  
energetske potrošnje in frekvence delo
vanja srca pred delom in v času dela. V 
naših klim atskih prilikah ta obremenitev 
ne sme povprečno presegati 4 kgcal/m in. 
in ne sme prekoračiti 40 udarcev srca na 
minuto glede na frekvenco srca v miro
vanju. To pomeni, da lahko povprečni de
lavec v osemurnem delavniku opravlja 
delo, ki zahteva energetsko potrošnjo 
okrog 2C00 kgcal, če naj le-ta ostane za to 
delo sposoben.

Zgoraj navedene raziskave Max Plan- 
ckovega inštituta so pokazale, da je bilo 
od 100 pregledanih livarjev 46 °/o ener
getsko preobremenjenih, to se pravi, da 
je bila potrošnja energije v eni izmeni 
večja od 2000 kalorij, nadaljnjih 20 °/o pa 
je bilo preobremenjenih glede na kardio
vaskularni sistem , ker se je v času dela 
frekvenca srca povprečno povečala za več 
kot 40 udarcev v minuti. Zanimivo je, da 
velikost obrem enitve ni bila odvisna od 
stopnje tehničnega razvoja proizvodnih  
sredstev in da pogosto izpopolnitev proiz
vodnih sredstev ni hkrati pomenila olaj
šanje dela delavcem  v takih obratih. Na 
splošno so opazili, da je bila telesna obre
m enitev največja pri produkciji odlitkov  
srednje teže, to je nekaj 100 kilogramov. 
Ta konstatacija velja za delanje kalupov, 
za odlivanje in čiščenje odlitkov. Tako v  
starih kot modernih livarnah so našli 
energetsko potrošnjo do 3000 kalorij v eni 
izmeni.

Analiza rezultatov • teh raziskav je po
kazala, da so glavni vzroki preobreme
nitev delavcev v livarnah sledeči:

1. Velika energetska potrošnja zaradi 
nezadostne racionalizacije transporta in 
ročne priprave peska za delanje kalupov.

2. Veliki statični napori zaradi slabo 
konstruiranih strojev in neprimerne drže 
pri delu.

3. Delovanje prevelike toplote.
4. Ropot.
5. Neracionalna organizacija počitka.

VELIKA ENERGETSKA POTROŠNJA 
ZARADI NEZADOSTNE RACIONALI

ZACIJE TRANSPORTA IN ROČNE PRI
PRAVE PESKA ZA DELANJE KALUPOV

Na j več jo energetsko potrošnjo v livar
nah so našli pri pripravi za ulivanje. Pre
m etavanje peska z lopato, pripravljanje 
kalupov za odlitke, prenašanje okvirov in 
izpraznjevanje okvirov zahteva v eni iz
meni tudi do 3000 kgcal. Z mehanizacijo 
teh delovnih procesov je mogoče energet
sko potrošnjo zmanjšati na približno 
2000 kgcal. V modernih obratih sta pri
prava in dovoz peska mehanizirana, in

sicer tako, da pesek dovažajo na mesto, 
kjer delajo kalupe, konvejeri. Okvire do
važajo na tekočem  traku, spuščajo in dvi
gajo pa z dvigali. Izogibati se je treba vsa
kega dviganja bremen. Vprav dviganje s 
tal in s tem  dviganje lastnega telesa za
hteva veliko potrošnjo energije. Čim nižji 
je izhodiščni položaj, tem  neracionalnejše 
je delo. Pogosto se dogaja, da je treba go
tove odlitke obešati na kljuke konvejera, 
ki so m eter ali celo višje nad tlemi. Tako 
je treba breme dvigati, kar je naporno 
delo. Kljuka mora biti tako nizko, da se 
ulitki eventualno spuščajo, nikakor pa ne 
dvigajo.

Sam o nekaj sm o jih  
m ogli dobiti 

sk u p a j. . .

. . .  teh m ojstrov konstrukcije in  v išin , k i so brez nesreče in  na čas postavili novo halo ko
vačnice, kakor bi jo  postavila  specialna firm a m eddeželnega slovesa. V si od kraja so rekli: 
slikajm o se vsi sodelavci skupaj, ali pa nič, v si so si prizadevali in od vseh  je  bilo odvisno, 
da sm o uspeli. Im ajo seveda prav, zato sm o slik anje ponovili, ko sm o vse dobili — glej stran 30.
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Ž E L E Z A R J I!
Število nesreč pri delu v zadnjih mesecih tako narašča, da ni več nikomur 

podobno.
Če ne bo sleherni pazil in če ne bomo odločno popravili vsaj zadnji mesec, 

bo naša letošnja nesrečna številka res nesrečna in nečastna. In zakaj bi mo
ralo tako biti?

Bili smo dolgo najboljši med železarnami, sedaj nas je prekosilo že več 
železarskih skupnosti. Privoščim o vsem, da napredujejo, ne vemo pa, za ka
tero korist naj bi mi nazadovali. Menda samo za večjo nesrečo in za večjo  
škodo. *.»!■'(

Nesreče pri delu niso nujne, niso neizbežne, nujna in nepogrešljiva je 
samo večja pazljivost pri delu in za to naprošamo slehernega sodelavca naših 
fužin.

KOMISIJA DELAVSKEGA SVETA ZA DELOVNO VARSTVO

VELIKI STATIČNI NAPORI ZARADI
SLABO KONSTRUIRANIH STROJEV
IN NEPRIMERNE DRŽE PRI DELU

Prisilna drža, v kateri je treba oprav
ljati določene delovne operacije daljšo 
dobo, povzroča nezadostno prekrvavlje
nost mišic. Razni produkti razgradnje se 
zategadelj nakopičijo v mišicah in otežu
jejo delo ter povzročajo porast frekvence 
pulza in zavirajo rehabilitacijo po delu. 
Preobrem enitev mišic s statičnim  napo
rom je relativno pogosto v livarnah, zlasti 
pri čistilcih odlitkov.

Čistilci odlitkov delajo stoje, stalno 
nagnjeni navspred. Zato morajo stalno 
kontrahirati velike mišične skupine. Te so 
zategadelj slabše prekrvavljene, povzro
čajo nastanek utrujenosti in porast fre
kvence pulza. Pri teh delavcih razen tega 
pogosto najdemo tudi okvare interverte- 
bralnih diskov in ligam entov. V modernih 
obratih na takih delovnih m estih uvajajo 
viseče stolčke, ki jih delavci vsaj občasno 
uporabljajo.

Nekateri delavci morajo stalno delati 
pripognjeni. Delo v takem  položaju za
hteva trikrat večjo potrošnjo energije od 
dela v pokončnem položaju. Povzroča ve
liko utrujenost, bolečine in otrpelost, pri 
nekaterih delavcih pa tudi boleča k ro -. 
nična obolenja. Zaradi tega je treba elim i
nirati pripognjen stav pri delu, najlaže 
tako, da se odlitki dvigajo na delovne mize 
ali podstavke in tam obdelujejo.

V nekaterih podjetjih morajo delavci 
odbijati z odlitkov ostanke in izbokline, ki 
so nastale pri litju, z velikim i kladivi. To 
je zelo naporno delo, ki zahteva veliko  
energetsko potrošnjo in obrem enitev kar
diovaskularnega sistema. Frekvenca pulza 
lahko poraste tudi do 80 udarcev na m i
nuto nad frekvenco pulza v  mirovanju. 
Razumljivo je, da take obrem enitve ne 
izdrži daljšo dobo niti najmočnejši dela
vec, ne da bi škodilo njegovem u zdravju. 
V drugih podjetjih zopet uporabljajo 
pneumatska dleta, a tudi to je zelo na
porno delo, zlasti v pripognjenem stavu. 
Na nekem  delovnem  m estu so izmerili 
energetsko potrošnjo 2150 kgcal in 45 
udarcev srca nad frekvenco srca v  miro
vanju. V modernih obratih se to delo 
opravlja v hidrokomorah z vodnim  cur
kom. Tako delo pomeni ne le olajšanje 
glede na fizični napor, tem več tudi e lim i-. 
nacijo ropota in praha.

DELOVANJE PREVELIKE TOPLOTE

Na ljudi, ki delajo okrog peči za toplje
nje kovine, deluje ta toplota in obreme
njuje njihov kardiovaskularni sistem. 
Frekvenca pulza raste do 140 udarcev na 
m inuto brez vsakega dodatnega dela. Pri 
samem litju  tekoče kovine je toplotna 
obrem enitev še večja, v mnogih primerih 
pa morajo delavci v rokah držati še po
sode za litje ter poraste frekvenca pulza 
celo preko 60 udarcev na minuto nad fre
kvenco pulza v mirovanju. V starih pod- . 
jetjih posode s tekočo kovino nosita po 
dva delavca oziroma jih vlečeta od peči do 
mesta, kjer se vliva. V novih obratih 
opravlja transport viseč transporter. Tudi 
nagibanje posode lahko opravlja namesto 
rok elektroservo motor. Take naprave

močno olajšajo delo in razbremenijo de
lavca.

Da bi zaščitili delavce pred toplotnim  
žarčenjem, je treba posode za litje izoli
rati. V ta namen se uporablja svetla alu
m inijasta pločevina, ki se obesi okrog po
sode za litje. Za zaščito pred žarčenjem  
samih odlitkov naj nosijo livarji predpas
nike iz m ajhnih alum inijastih ploščic, ki 
reflektirajo toplotne žarke.

Navsezadnje se pogosto dogaja, da so 
izpostavljeni intenzivnem u toplotnemu žar- 
žarčenju, ki žari od razžarjenih odlitkov, 
katere prenaša viseči transporter, delavci, 
ki niso zaposleni niti pri peči niti pri v li
vanju. Zato je treba transportne poti v b li
žini delovnih mest prav tako izolirati s 
svetlim i alum inijastim i ploščicami, ki pa 
morajo biti vgrajene dovolj visoko, da ne 
ovirajo delavcev pri hoji. Na tak način je 
mogoče večji del žarčenja reflektirati v 
tiste dele dvorane, kjer se ne dela.

ROPOT

Ropot deluje psihično in fizično na člo
veka. Ropot jakosti do 65 fonov izzove v 
glavnem  same psihične simptome, preko te 
jakosti do 90 fonov deluje tudi na vegeta
tivne funkcije, kot na primer delovanje na 
upor v krvnih žilah, funkcije endokrinih  
žlez in tonus vegetativnega živčnega si
stema, kar povzroči niz sprememb v funk
ciji raznih notranjih organov. Jakost ro
pota preko 90 fonov povzroča prehodno 
naglušnost, a pri daljšem delovanju okvaro 
slušnega organa.

V livarnah povzročajo ropot pnevm at
ska kladiva in  dleta pri obdelavi odlitkov  
ter moderni stroji za pripravljanje kalu
pov. Ta ropot preseže tudi 100 do 120 fo
nov. Prav tako povzročajo hud ropot 
brusi in bobni za čiščenje odlitkov. Borba 
proti ropotu se izvaja v glavnem  tako, da 
se bučno delo opravlja v posebnih ali aku
stično izoliranih halah, delavci na takih 
delovnih m estih pa morajo im eti antifone. 
Pri nekaterih strojih obstaja možnost, da 
se pri konstrukciji s pomočjo različnih  
m aterialov (guma, klobučevina) ropotanje 
odstrani.

NERACIONALNA ORGANIZACIJA 
POČITKA

Obremenitev organizma je v  prvi vrsti 
odvisna od intenzitete dela. č e  je ta ve
lika, hitro nastopi utrujenost. Da pa je 
mogoče prenesti delo določene intenzitete

daljši čas, je potreben počitek. Delavec 
počiva v času planiranih in neplaniranih  
odmorov. Neplanirani odmori so tisti, ki 
nastajajo zaradi načina proizvodnega pro
cesa — kot čakanje na material ali dru
gega delavca.

Čim večja je intenzivnost dela, tem  
daljše in  pogostejše pavze so potrebne. Če 
so pavze prekratke in preredke, se orga
nizem utruja, frekvenca bila raste, efekt 
dela pa pada. Na koncu izmene je dela
vec preutrujen in si težko opomore. K o
pičenje teh efektov utrujenosti daljšo dobo 
okvari organizem, dovede do slabitve od
pornosti, obolenj in rane invalidnosti.

Ta pojav, da se delavec v  teku delov
nega dneva dovolj ne spočije, opažamo v 
glavnem  tam, kjer delavci delajo na akord, 
in tam, kjer lahko po opravljenem  delu 
pred potekom delovnega časa odidejo do
mov. V takih primerih delavci »pozab
ljajo« na utrujenost in delajo brez pavze 
oziroma delo prekinjajo samo toliko, da se 
najedo. To je zelo slaba praksa, ki se hitro 
maščuje.

Raziskave so pokazale, da interponira- 
nje kratkih pavz po 5 m inut razen glavne 
pavze za malice znatno olajša napor in 
zmanjšuje frekvenco pulza, a tudi po
veča delovni efekt oziroma produkcijo. 
Večje število  kratkih pavz je efektnejše 
kot ena ali dve dolgi. Tako je 6 pavz po 
5 minut im elo večji efekt kot ena po pol 
ure ali dve po 15 minut. Jasno je, da mo
rajo biti take pavze plačane, sicer se jih 
delavci ne držijo.

V nemških livarnah, kjer so razisko
vali, je delovni čas devet in pol ure 
dnevno, v sobotah ne delajo, v nekaterih  
podjetjih pa so delavci potem, ko so opra
vili določeno delo, za katero je predvide
nih 9 in pol ure, sm eli oditi domov. Da 
bi to delo opravili čimprej, so delavci de
lali brez počitka in končavali delo uro, 
dve pred koncem delovnega časa. Pri 
takšnem tempu dela je frekvenca srca 
rastla daleč nad dopustno mejo, potrošnja 
energije po komadu pa je bila za tretjino 
večja kot v začetku dela. Lahko je pred
videti, kakšni so efekti take kronične pre
obrem enitve.

— Kako gre z vašo nogo?
— Če sedim, gre, če pa grem, pa ne gre.

— Zena, čuj, v tovarni bodo namestili 
t e k o č i  trak.

— No, to bo spet nekaj zate — boš lahko 
še trak  pil.
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Joco-Janez Strah:

LEPO JE V NAŠI DOMOVINI BITI MLAD
Ljubljanska mladina pomaga graditi naš športni stadion

Na peronu ljubljanske železniške po
staje je koncem junija med vrvežem  pot
nikov marsikdo opazil veliko modro-belo- 
rdečo zastavo s ponosno vihrajočim pra
porom. Na živordečem  blagu so z zlatom  
obšite besede »XVII. LMDB Malči B eli
čeve« govorile, da je to eden izmed mno
gih praporov naše mladine, s katerimi 
odhaja na vse konce domovine in še preko 
njenih meja gradit najrazličnejše objekte 
za dobro delovnih ljudi.

Okrog visoko dvignjene zastave so bili 
sami mladi ljudje s prtljago —  človek bi 
rekel, da so to izletniki, kateri so si za
želeli poletnega sonca in oddiha, ki si ho
čejo nabrati novih moči, novega elana za 
delo in naloge, ki jih  imajo pred seboj, 
bodisi v šolah, v  tovarnah ali na pode
želju. Toda ne, zastava in prapor jih  izda
jata, da so to naši mladi delovni ljudje- 
brigadirji. Če bi koga od teh ljudi vpra
šali, kam gredo in kaj bodo delali, bi ver
jetno dobili pri vseh enake odgovore: 
»Naša brigada bo že jutri ali pojutrišnjem  
gradila športni stadion na Ravnah na Ko
roškem, tam na najsevernejšem  delu naše 
domovine.«

Ob polnoči in  deset minut že drdra vlak  
svoj značilni in enakomerni ritem »stin’ 
venson, stin'venson«, spominjajoč se ver
jetno svojega graditelja, in že brzi mimo 
Litije, Zidanega mosta, Celja proti Ma
riboru. V vagonu, kateri je rezerviran za 
brigado, se pelje 70 ljudi. Nehote se ozi
rajo drug na drugega, malce nerodno jim  
je —  mladi so, mnogo je takih, ki se v i
dijo prvikrat. Ljubljana je velika, z ve
liko najrazličnejših šol in iz teh šol so vsi 
ti m ladi graditelji. Med njim i so briga
dirji z gimnazij, ekonomske šole, Srednje 
tehnične šole, Gradbene srednje šole, Šole 
za sanitarne tehnike, Vajenske kovinske 
šole in drugih. Nekam  bojazljivo, rekel bi 
skoraj boječe, se predstavljajo drug dru
gemu. Z zanimanjem se gledajo, opazu

jejo, saj bodo skupaj na delovni akciji 
preživeli polovico počitnic. Brigado se
stavlja 30 deklet in 40 fantov, s povprečno  
starostjo 17,4 leta.

Vožnja z vlakom  je bila dolga, skoraj 
naporna. Vso noč je deževalo in po za
četnem  molku, nato burnem razpravlja
nju o dogodkih, ki jih čakajo, o nalogah, 
ki jih bo treba izvršiti, problemih, katere 
bodo reševali, je brigada zaspala. Glasbo 
enakomernega tiktakanja koles in sopi
hanje lokom otive je sprem ljala nočna ti
šina in globoko spanje mladih graditeljev. 
Ko je vlak zapeljal v Dravsko dolino med 
Pohorje in Kozjak, se je pričelo daniti. 
Ko m iš iz moke so gledali brigadirji na 
mogočno Dravo, katere voda daje toliko  
električne energije naši mladi industriji.

Prišla je težko pričakovana postaja 
Ravne —  izstopili so. Sprejem in pozdrav 
z aktivisti ravenske m ladine je bil topel. 
Čeprav sprejem ni bil tak, kot smo si ga 
zam islili in želeli, saj je tu odigrala tudi 
ravenska godba na pihala svoj manjkajoči 
komad*, vrhu tega slabo vrem e, smo bili 
vseeno zadovoljni. Med meglo, ki se je 
vlekla po Mežiški dolini, se  je nizko valil 
rdečkast dim iz dimnikov železarne. Vsi 
precej utrujeni so si želeli čimprej po
čitka. Težko bi rekli, da je bil brigadir
jem prvi vtis na Ravnah lep. Brigada se 
je nastanila v  Dijaškem  domu na gim na
ziji, kjer so jih  že čakala ležišča. Po zaj
trku so se kar udobno položili nanje.

Drugi dan —  1. julija 1960 — se je za
čelo pravo brigadirsko življenje. Vstaja
nje ob 5. uri, zajtrk, zbor in odhod na de
lovišče. Popoldne kopanje, šport, zabava, 
pevske vaje itd.

S podjetjem  »Gradis« je bila sklenjena  
pogodba. Brigada je delala 6 ur dnevno  
po normi. Kolikor bo brigada naredila, to
liko bo zaslužila in čim več bo zaslužila, 
boljša bo hrana, graditelji si bodo lahko 
organizirali bolj pestro življenje, je bilo

rečeno na začetku. Kratko povedano —  
brigada si bo upravljala sama.

Znano nam je, da so podjetja pri nas 
od leta 1950 prešla v  roke delavcev — se 
pravi, uvedli smo delavsko sam oupravlja
nje. Nekaj podobnega se je izvršilo letos 
tudi v  m ladinskih delovnih brigadah. Do
slej samoupravljanja v brigadah ni bilo. 
Brigade so dobile toliko denarja, da so 
bili pokriti stroški s povprečno hrano in 
je bilo vse dirigirano nekje od zgoraj.

V tej delovni akciji je veljalo načelo: 
»Kakor si boš postlal, tako boš spal!« Vsi 
člani akcije so b ili s tem seznanjeni, se 
zavedali nalog, ki jih imajo pred seboj, in 
prav resno so pristopili k delu.

Na prvi svečani brigadni konferenci so 
izvolili upravni odbor brigade, predsed
nika upravnega odbora (prej komandant 
brigade), brigadnega delovodjo (prej na
m estnik komandanta), ekonoma, sanitar
nega referenta in predsednika aktiva LMS. 
Brigado so razdelili v tri skupine — enote. 
Vsaka enota je izvolila svojega vodjo.

Po navadi imajo samoupravne enote 
svoje svete in tako so tudi v brigadi izvo
lili brigadni svet. Vsaka skupina — enota 
— je izvolila iz svoje srede dva člana, na 
prihodnji brigadni konferenci pa so iz
volili predsednika brigadnega sveta.

Kakor imamo v naši železarni upravni 
odbor, delavski svet, ekonomske enote, 
tako razdelitev je im ela tudi ta brigada 
s približno istim i funkcijam i in nalogami.

Upravni odbor in brigadni svet sta vo
dila gospodarjenje brigade. Brigada pa ne 
bi bila brigada, če bi im ela samo to. Imeti 
mora tudi razgibano notranje življenje, 
treba je spoznavati kraj in okolico, treba 
je čim več videti, gojiti šport, petje, po
glabljati in razširiti tovarištvo, treba se 
je čim bolj spoznati s političnim i dogodki 
doma in po svetu, treba se je seznanjati 
s politično ideološkim  delom itd.

Nalogo, da vsa ta vprašanja — vse te

Ravnam  so prišli 
pom agat
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dejavnosti — razvije in razširi, je imela 
organizacija LMS, katere vodstvo je bilo 
izvoljeno na prvi konferenci aktiva LMS. 
Pomočnik in spodbudnik za vse delo in 
življenje v brigadi pa je bila organizacija 
ZK.

Seveda, vsi ti aktivisti —  brigadirji —  
se v začetku niso takoj znašli, saj so prišli 
v kraj, kjer še nikoli niso bili, razen ne
katerih. Ravenska mladina je brigadi ta
koj priskočila na pomoč in ji pomagala 
reševati razne probleme. Prav je, da na 
tem mestu izrečemo veliko zahvalo vsem  
ostalim  organizacijam našega kraja in 
upravi Železarne Ravne, katere so imele 
veliko razumevanje do mladine in ji omo
gočile razne tečaje, krožke, športna sre
čanja, izlete itd. 21 m ladincev in mladink  
je uspešno končalo tečaj za mopediste, 
veliko število  se je udeležilo tudi dela v 
fotokrožku. Komunalna dejavnost je nu
dila brezplačen obisk kopališča, prav tako 
je im ela uprava kina razumevanje in odo
brila brezplačne kino predstave, brigada 
je im ela na razpolago športna igrišča in 
športne rekvizite.

V 30 dneh brigadnega življenja so iz
vedli naslednje dejavnosti: 7 predavanj, 
izlet z avtobusom na Muto, kjer so si ogle
dali kovačijo ter odigrali košarkarski tur
nir. Ob isti priložnosti smo si ogledali tudi 
Hidromontažo v  Vuzenici. Nadalje je bil 
prirejen izlet v Mežico, v  rudnik, separa
cijo svinca in cinka ter topilnico. Zelo za
nim iv izlet je bil v Kotlje mimo hiše, v  
kateri je živel in  ustvarjal naš naj večji 
koroški prosvetni delavec Lovro Kuhar —  
Prežihov Voranc. Šli so tudi na njegov  
grob, kjer so položili šopek cvetja. Tudi 
izlet na Poštarski dom je bil zelo prijeten  
za mlade planince in planinke.

Za praznik vstaje slovenskega naroda so 
obiskali naše graničarje na Strojni, jim  
podarili 1000 cigaret, odigrali z njimi 
tekmo v  odbojki, jim  pokazali razne 
športne spretnosti in na koncu z njimi za
peli in zaplesali kolo. Slovo je bilo pri
srčno. Tudi spotoma, ko so se vračali, niso 
izgubljali časa. Šli so po gozdu, nabrali 
toliko gob —  menda lisičk —  da jih je 
imela cela brigada drugi dan za kosilo.

Da so bili vsi ti izleti, vsa ta srečanja 
polni razigranosti, polni brigadnih »što- 
sov« in veselja, ne bomo posebej poudar
jali.

Organizirana sta bila dva taborna ognja 
in na večer pred praznikom vstaje je go
rel kres. Pri tabornih ognjih so brigadirji 
pripravili zelo dobre programe, kjer je 
sodelovala tudi ravenska mladina. Ob 
ognjih so se mladi ljudje razvedrili, zapeli 
in zaplesali. Skupaj z ravensko mladino je  
bil organiziran kulturno-zabavni večer v  
Titovem  domu, ki je zelo dobro uspel.

Ob deževnih dneh so bile plesne vaje, 
da so se naučili plesati tisti, ki še niso 
znali. V ta namen si je brigada kupila 
električni gramofon s ploščami. Ob za
ključku je brigada podarila gramofon Ob
činskemu kom iteju LMS Ravne. Neko de
ževno popoldne so izkoristili za literarne 
vaje, kjer so brigadirji brali svoja dela in  
pokazali svoje um etniške sposobnosti. Ob 
slabem  vrem enu so organizirali tudi ša
hovski turnir, se učili raznih pesm i ter 
pripravljali programe za taborni ogenj in 
podobno.

Izvedenih je bilo veliko športnih tek

movanj med brigadirji, med skupinami, 
nadalje z ravensko mladino v rokometu, 
odbojki, plavanju, nogometu, streljanju in 
kakor že zgoraj omenjeno, v košarki na 
Muti. Tekmovanja so bila precej ostra in 
dokaj kvalitetna. Treba je pohvaliti pred
vsem  rokometno moštvo, katero je bilo 
zelo borbeno. Po skupinah so bile organi
zirane debatne ure in tedenski politični 
pregledi, katere so pripravljali brigadirji 
sami.

Ogledali so si tudi Železarno Ravne in 
muzej. Vzporedno z ogledom železarne je 
bilo prirejeno tudi predavanje o razvoju 
železarne in o delavskem  samoupravljanju  
pri nas. Brigadirji so se živo zanim ali za 
našo železarno, proizvodnjo, delovno disci
plino, norme, za nagrajevanje in za de
lavsko samoupravljanje. Prav tako so se 
seznanili z zgodovino našega kraja in oko
lice.

Prostega časa tako rekoč ni bilo. Če je 
bila vm es kaka ura prosta, so im ele bri
gadirke »žehto«, fantje pa so po navadi 
med tem časom igrali badminton.

Večeri so bili dokaj razigrani. Ob sprem
ljavi kitare so zapeli, si pravili šaljive  
zgodbe in podobno. Čas za spanje je bil, 
razen ob izjemnih primerih, točno ob 21. 
uri. Tega so se dosledno držali. Ves čas 
brigadnega življenja ni bilo niti enega 
prekrška in nobeden brigadir ni bil kazno
van. Včasih so se spomnili tudi kakšnih

brigadirskih neumnosti. Tako so organizi
rali pohod s samokolnicami po trgu. Tam 
so zaplesali, z m inerskim i pozdravi in  
vzkliki pripravljali Ravenčane na nočni 
počitek in  spet odbrzeli na svoje domo
vanje.

Grafikon o delovnem  učinku, kateri je 
visel na oglasni deski brigade, se je vzpe
njal dan za dnem, norma je bila dosežena 
in presežena. Na sestanku brigadnega 
sveta so sklenili, da je pokazala finančna 
bilanca precejšen porast v plusu, kar jir.i 
je omogočilo zboljšanje hrane. Dnevno so 
vodili evidenco o storjenem  delu in po
trošnji za hrano ter ostale izdatke. Tako 
so im eli stalno razliko med ostvarjenim  
dohodkom in izdatki. Ta razlika se je ve
čala vsak dan v dobro dohodka.

Hrana brigade je bila zelo dobra. Bila  
je pestra, dovolj kalorična, dobil je vsak  
toliko, kolikor je m ogel pojesti, im eli so 
pet obrokov. Tudi higiena je bila na višini. 
Vsak dan čiščenje; na razpolago so imeli 
vse potrebno. Člani Brigadnega sveta so 
prenašali mnenja in želje graditeljev na 
seje sveta in jih skušali tam uveljaviti, kar 
se jim je v mejah m ožnosti tudi uresničilo. 
V začetku so bili vsi ti člani nekako n e
okretni v svojih funkcijah. Razumljivo, 
toda kmalu so se vživeli v odgovornost 
svojih nalog in si nabrali precej izkušenj 
za prihodnost. Vodstvo brigade in sami 
člani so želeli navezati čim več stikov z

To je  pa čisto  
druga reč!

Ce bi b ili na cestah taki prom etniki, ne bi bilo nobenih karam bolov itd. Lepo te nagovorita, 
kje moraš prečkati, da bo varno — pa že ubogaš ko po »žnuri«. T udi na R avnah je  LM v k lju 
čila  v  to prakso m enda nad 40 fantov in  deklet, lepo oblečenih in lep ih  manir. Kje si je U ršlja  
gora m islila, da bo kdaj tudi na Č ečovju kaj takega. Kar skrila  se je nekam  v ozadju, da je

slika bolj velem estna.



našo mladino, da bi tudi naši mladinci in 
m ladinke spoznali brigadno življenje, ko
likor ga še niso poznali. Skušali so prika
zati lepoto akcijskega življenja, kar jim je 
tudi uspelo.

Ko je bil izdelan obračun brigadnega 
dela, je brigada ugotovila, da je akcija 
uspela tako v finančnem  kot tudi v mo
ralnem pogledu. Graditelji so sklenili, da 
bodo čisti dohodek razdelili takole: 40%  
za zaključni večer brigade (ostanek teh 
40%  pa prejm e Občinski komite LMS 
Ravne za nadaljnje delo pri gradnji), 40%  
za gradnjo m ladinskega doma v Ljubljani, 
10% za brigade, katere ne bi m ogle s svo
jim delom iz objektivnih razlogov kriti 
lastnih stroškov, in 10% za brigadni festi
val, kateri bo jeseni letos v  Ljubljani. Ce
lotni čisti dohodek je znašal približno
800.000 din.

Zaključni večer, katerega se je udele
žila vsa brigada, je bil v kavarni Doma 
železarjev. Na ta večer so povabili tudi 
predstavnike družbenih organizacij, ki so 
sodelovale z brigado, ter mladinsko vod
stvo ravenske mladine. Po krajših poslo
vilnih besedah predsednika upravnega od
bora brigade »Malči Beličeve« Jožeta 
Brunca je v  im enu Občinskega komiteja 
LMS Ravne spregovoril in se zahvalil bri
gadi predsednik Občinskega kom iteja LMS 
Ravne Franc Hudej. Na kraju je sprego
voril tudi direktor Železarne Ravne Gre
gor Klančnik, ki je v kratkih besedah ori
sal pomen brigade, njenega dela in uspe
ha. N adalje je govoril tudi o razvoju in 
gospodarstvu naše železarne. Govoru di
rektorja je sledilo razdeljevanje udarni
ških diplom, značk in pohval ob burnem  
ploskanju vseh udarnikov.

Naslednji dan je im ela brigada še polne 
roke dela, saj je bilo potrebno vse pro
store očistiti, pospraviti, skratka prostore 
je bilo potrebno spraviti v tako stanje, 
kot so bili pred prihodom brigade. Proti 
večeru se je zbrala ravenska godba na pi-

Za ustanovitveno leto Jeklarne na Rav
nah pišemo letnico 1774. Vsa čast — kmalu 
bo 200 let!

Letnico 1774 smo enostavno našli na 
papirjih jeklarne in jo uveljavljam o na
prej. Tistega leta namreč je dobila fužina 
v Črni koncesijo za postavitev takega 
kladiva —  torej uradna listina za po
membno investicijo in menda sploh naj
starejša taka (nekomu) še dostopna listina  
oziroma zabeležba.

Je že prav, da osvajajo Ravne za svoj 
začetek odjek prvih kovačij na Meži, kajti 
vključile so jih v stoletnem  sodelovanju, 
edine ostale in nadaljujejo železarsko tra
dicijo tega kraja v nove čase. Fužine v 
Črni in vsa tista nabijala po dolini so se 
samo združile v zadnjem obratu na Meži, 
zato je začetek Raven na začetku te žele
zarske povesti.

To je torej v redu.
Ni pa v redu in ne more biti prav, da 

postavljamo na ta začetek šele nam estitev 
enega izmed kladiv. Če torej že obrat v
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hala in jim zaigrala poslovilne melodije. 
Ko so odhajali mimo železarne na želez
niško postajo, so z navdušenjem  vzklikali 
brigadirske pozdrave delavcem, kateri si 
z delom in upravljanjem  gradijo lepše 
žvljenje in pod katerih rokami se dvigajo 
nebotičniki, ki ponovno gledajo proti 
Uršlji gori. Po slovesu je potegnil vlak in 
že je izginil v noč. Kdo ve, ali jim je bilo 
lahko, ko so zapuščali ta lepi del naše Ko
roške? Prav gotovo pa so bili veseli, ko so 
prispeli v Ljubljano, kjer jih je čakala no
vica, da so trikrat udarni in enkrat po
hvaljeni.

* POJASNILO

Fužinarska godba noče in ne sm e biti pri
zadeta, to še toliko m anj, če ni kriva. Zaradi 
tega sm o oskrbeli takoj tudi pojasnilo na s i
cer prizanesljivi »napad« v gornjem  sestavku. 
P ojasnilo bo popravilo vse  take m orebitne 
tihe obdolžitve in ga zato toliko raje objav
ljamo.

N aša godba je doslej v se lej ugodila vsaki 
prošnji za sodelovanje, če je to le  količkaj 
bilo možno, ter vedno in povsod dostojno za
stopala kolektiv  železarne, kraj in dom ovino. 
Tudi na sprejem u delovne brigade bi bili 
lahko sodelovali, če bi za ta sprejem  p r a v o 
č a s n o  zvedeli. Dokazano je nam reč, da smo 
bili zaprošeni za sodelovanje dan pred pri
hodom brigade, in to točno ob 13.45, torej tik  
pred koncem  službenega časa večine naših  
godbenikov. S lednje sm o kom aj še utegnili 
obvestiti, da se zberem o naslednje jutro pri 
o s m e m  v l a k u  zaradi sprejem a brigade. Žal 
se je ravno nekaj dni prej sprem enil tudi že
leznišk i vozni red in godbeniki so v  večin i 
zam udili prihod vlaka, le  nekaj jih  je  bilo na 
železnišk i postaji. Ti pa so se  m orali »skriti« 
ob spoznanju, da niso v stanju  igrati zaradi 
nekom pletnosti. Ves ta neljubi dogodek bi v se 
kakor izostal, če bi b ili pravočasno obveščeni. 
Sm atram o, da je organizator sprejem a dobro 
vedel že nekaj dni prej za prihod brigade, 
zato pade krivda nanj, ker nas je  prepozno in 
v zadnjem  trenutku obvestil. Pripom injam o, 
da bomo v bodoče odklonili vsako naše sod e
lovanje kom urkoli, če zanj ne bo p r a v o 
č a s n o  zaprosil.

H vala za razum evanje in tovariški pozdrav!
Godba ravenskih železarjev

Črni (oziroma fužina v Mušeniku), zakaj 
šele od postavitve tistega kladiva? Lahko 
verjamemo, da tudi prej tam niso kovali 
s pestmi, predvsem  pa takoj vemo, da so 
morale fužine za tako inštalacijo obstajati 
že davno prej.

Kladivo torej ni začetek, zato še vm esne 
letnice ne bi sm eli postavljati za začetek  
koroškega fužinarstva ob Meži, ki na Rav
nah naprej kuje. To se pravi: če za prikaz 
tradicije prav osvajamo Črno, je ne smemo 
osvojiti šele nekje na sredini obstoja, tem 
več res na začetku.

Tak določen začetek pa je pri koroškem  
železarstvu, ki sega v gotovih predelih  
celo v predzgodovinsko dobo in verjetno  
tudi v naši dolini daleč, daleč nazaj, teže 
ugotoviti. Nikjer niso začeli z muziko. 
Vseeno pa sta Ivan Mohorič v knjigi »In
dustrializacija M ežiške doline« ter prof. 
Franjo Baš v treh zaporednih sestavkih v 
našem listu zadosti povedala. Prof. Franjo 
Baš piše v razpravi o začetkih rudarske 
in železarske delavnosti od Črne do Mute
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in Zoisovih fužin v Mislinju, da je najsta
rejše rudarstvo v Mežiški dolini pridobi
valo železo in da so  začetki v Črni, kjer 
so bila ležišča železove rude. Koroški de
želni novčar Melhior Puc je prodal svoja 
rudišča in fužine pri Sv. Jederti in v 
Wolchu v Laboški dolini (ker je tam že 
primanjkovalo gozdov za oglje) ter pre
nesel koncesijo v Črno in tam nadaljeval 
že leta 1620. Ze leta 1624 pa je prodal 
rudne jame in fužine v Črni grofu Janezu 
Ludoviku Thurnu za 16.000 forintov in 
500 tolarjev.

Kaj razberemo iz tega?

1 6 7.

Začetki fužinarstvo v našem kraju so 
torej vsaj že v letu 1620. Verjetno pa Puc 
že takrat ni kupil na prazno dlan, ko je 
mogel štiri leta pozneje zadevo precej 
drago plačati.

Vsaj letnico 1620 moremo določeno osvo
jiti za začetek železarstva v M ežiški do
lini —  in zakaj je ne bi?! Od leta 1620 do 
sedaj pa je 340 let!

Namesto leta 1974 200-letnico — praz
nujmo raje že prej 350-letnico Jeklarne 
na Ravnah, dosedanje »ustanovitveno« 
leto pa hitro zbrišimo.

Da bi enkrat prav uredili tudi to reč, je 
podjetje še uradno zaprosilo ravnatelja 
Tehniškega muzeja Slovenije, prof. Fra
nja Baša, naj pove, kako in kaj, ter med
tem prejelo tudi že odgovor, in sicer:

Prija te lju  uredniku ton. Kuharju mo
ramo biti hvaležni za  njegovo zgodovin
sko opozorilo na stvarno starost ravenske  
železarne.

Franjo Baš

Ljubljana, 24. oktobra 1960

V resnici pa moramo biti hvaležni le 
ravnatelju Fr. Bašu, kajti on je raziskoval 
ta razvoj in postavil odgovarjajoče letnice, 
mi smo jih samo z interesom brali in tra
dicijo naših fužin logično opredelili.

KAR LEPO SO ZAPELI
K oroški akadem ski oktet, o katerem  sm o že 

zadnjič nekaj zapisali in povabili študente  
enkrat na stalerajo, je takrat na akadem iji 
ob prazniku delavskega sam oupravljanja prav 
lepo zapel.

Culi smo:
—  Na oknu glej obrazek bled  (R. Sim oniti)
— Potrkan ples (J. Pavčič)

in take, nazadnje pa izven  še »Žabe«, ki 
svatbo so im ele . . .

M oramo reči, da so fantje svoje slave  
vredni, čeprav nas z »Žabami« ne bodo. Pri 
nas morajo zapeti tiste m elodiozne koroške, 
pri katerih  se usta od kraja do kraja pesm i 
sploh ne odpro in zapro, ko sta sam o čut in  
jek, ki se prelivata brez začetka in  konca, 
kakor klasje v podjunskih dobravah.

Tak koroški program naj naštudirajo in še  
pridejo, pa bomo videli.

Ustanovitveno leto je narobe
skoro polovico naše železarske tradicije zataji
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KOROŠKO SREČANJE
»— Čigav je  Mec? —
—  Tega je  dala  zem lja  — «

(L jubezen na  odoru)

P režihov  v rh . S ta ra  h iša  še sto ji in  mo
gočen h lev  s p a rn o  k o rak  v stran . P e tdese t 
le t je  m inilo. T a k ra t se je  m ladi V oranc 
sk riv a l očetu na p a rn o  in  p isal svoje prve  
črtice za »Dom ačega p rija te lja« , »Z arjo « ...

14. avgust 1960. Sončen dan  je  in  p re 
čudov it pogled n a  K o tlje  —  k  M arje ti in  
n a  pokopališče okrog cerkve. N a n jem  že 
dese t le t počiva P rež ih  sred i svojih  D i
h u rje v  in  H udabivnikov.

Nekoč je  F ran c i Zvvitter dejal: » . . .N a š  
V oranc, Vaš V oranc, naš sim bol, Vaš sim 
bol .. .!«  Zato so se ta  dan  zb ra li koroški 
Slovenci z one in  te  s tra n i m eje  na  P re 
žihovem  vrhu , da se poklonijo  spom inu 
b a rd a  koroške zem lje — P režihovem u Vo- 
rancu.

N aspro ti p a rn e  so m u postav ili spom e
nik, k i pove, da je  P rež ih  tu  začel svojo 
p isa te ljsko  pot: S kala  rase  iz zem lje, zb ru 
šena je  n a  eni s tra n i in  tam  je  napis: Tu 
p r i P rež ih u  je  začel P režihov  V oranc k le
sa ti svoje n esm rtn e  podobe sam orastn ikov .

T ak  je  spom enik, podoba P rež ih a  sa
m ega, ki je  b il silen  ko t skala  in  je  vznik
n il iz zem lje — um etn ik .

Polno lju d i se je  zbralo  14. avgusta  na  
tem  vrhu . V ta k tih  in te rnac iona le  je  od
k riv a l spom enik  gojite lj in  vseb insk i s tv a 
rite lj k u ltu rn eg a  v a rs tv a  v dom ačem  k ra 
ju , naš rav n a te lj g im nazije  — dr. F ranc  
Sušnik.

Ko so u tih n ili posledn ji akord i p ro le ta r
ske him ne, je  u tem eljil spom enik  te r  m i
sel koroškega k u ltu rn eg a  srečan ja:

»Ta kam en  so dali m aribo rsk i častilci 
P režihovega V oranca,

n a j p riču je  s svojim  napisom , da je  tu  
p ri P rež ihu  na  p a rn i začel P režihov  Vo
ranc k lesa ti nesm rtn e  podobe svojih  sam o
rastn ikov .

P ostav ili so ga z ravensk im i svobodaši 
n a  P režihov  67. ro js tn i dan  in  za deseto 
obletnico n jegove sm rti:

tu , p red  to-isto  parno , kam or se je  se
dem n a jstle tn i V oranc um ikal k p isan ju , 

ob te j s ta ri km ečki hiši, k je r  so b ili K u
h a r ji  na jem nik i, p reden  so prišli p ri P re 
žihovi b a jti na svoje —

tu  pod P režihovim  vrhom , od koder je 
širok  razgled  na K otlje, njegovo Jam nico, 

t ja  na  K ogev in  na sence globač, k je r  je 
n ab ira l solzice,

t ja  v ko t pod K ozarnico, k je r  m u je 
ro js tn a  K otn ikova b a jta  —

in go r čez v  Podjuno , k je r  je  b ila  H u- 
dab ivška M eta:

razgled  k ak o r pesem  na ves ta  njegov 
m lad i svet požiravnikov, z ljubezn ijo  po
svečenih lesov in  odorov —

in n a  to  Goro, silen  spom enik  nad  n je 
govim  grobom  —

in n a  vso to  trp k o  lepoto koroške zem 
lje.

Ta kam en, kak o r da raste  iz zem lje v 
n a tu rn i jed rosti, kak o r P režihov  V oranc: 

spom in bo nan j, ki je  poveličal koroško 
deželo, da so postale ceste in  steze v K o t
lje  in  na  P režihov  v rh  k ak o r rom arske 
poti —

in te  tra te  in  ti b reg i in ti lesi so v n jem  
zapeli —

in ti  lju d je  in  te  b a jte  in  g ru n ti in  do
m ačije so po rijem  v poveličane podobe 
zrasli človeških h rep en en j in b lodenj in 
bojev,

D ih u rji n ik o m u r h lapci b iti nočejo, 
hudab ivšk i sam orastn ik i, k i so jih  m o

gočne K rnice zavrg le  —
in ni m u m ej, bo jnem u k licu  tega  rodu  

tisočerih  H udabivnikov ,
in  so si s k rv jo  in  solzam i iz te rja li svojo 

pravdo  in svoje K rn ice  — in so gospodarji 
svo jih  lesov in  svoje zem lje in  jam  in  fu 
žin.

N ekje pod O birjem  se p le te  n jegova po
vest o M eti in  n jen ih  sam orastn ik ih .

In  ji ni m ej, bak li, k i jo  je  vžgala: M ar 
si človek človeku volk  in  lisjak?  A li si 
b ra t?

N ekje se je  s silo srca srečal s P režihom  
koroški nem ški p isa te lj P erk o n ig  in  velel 
svojim  ro jakom :

M ar n i Slovenec v deželi b ra t?  D ajte, 
da p risede za mizo, in  postav ite  p reden j 
po s ta ri sosedski šegi polno grčo in  h leb  
k ruha!

Ni m ej p rav d i sam orastn ikov , koderkoli 
je  človek človeku volk  in  lisjak .

In  bo ta  dan  lep spom in n a  srečan je  z 
vam i, pevci iz P o lja  in  izpod O b irja : p ri 
P režihu.«

G lobina spom ina . . .  potem  p a  so zapeli. 
P e tje , koroško ubrano , je  osvojilo srca 

vseh. Še in  še so m ora li ponoviti in  zapeti 
nove pesm i.

S pregovoril je  tu d i s ta ri V orančev p r i
ja te lj Beno K otn ik-L obas, ki je  v  im enu 
H otu ljcev  sp re je l spom enik  v  vars tv o  te r  
opisal tipično koroško parno , da je  p rib li
žal okolje, v k a te rem  je  V oranc u s tv a rja l 
svoja p rv a  dela:

»V im enu krajevnega odbora K otlje prevza
m em  v varstvo ta spom enik in njem u nasproti 
stoječi skedenj.

Ob sprejem u  
zam ejskih pevcev  
na R avnah

M islim o, da je bilo zadosti ljudi. Tudi oni tako m islijo. Prostor pred » t . t .a u t v  je bu pom. G ovorili so nam reč in zapeli po slovensko
vkljub  potnim  listom , kakor m arnje ljudstvo Zilje, Roža in  Podjune že tisoč tri sto let.



K O R O Š K I  F U Z I N  A R 23

Zagotavljam , da bomo hotu ljsk i krajani 
vestno ču vali te objekte, da bodo še naši za 
nam ci lahko videli, kje je  začel p isati naš v e 
lik i sin  slovenske koroške zem lje, p isatelj in 
revolucionar Prežihov Voran i, svoje prve 
črtice.

Ob tej prilik i naj vam  razti Imačim notra
njo razporeditev koroškega s l  ;dnja. Z načil
nost koroškega skednja je  ta, t a  se lahko na 
skedenj zapelje nabasan voz sena ali žita. Tu, 
kjer v id ite  leso, se začenja m os Ponekod je  
m ost obokan, obok pa se lahko koristi za 
ovčji h lev  a li svinjake, večkrat pa tudi za s te 
ljo. Na m ostu se shranjujejo vozovi in poljsko  
orodje. Nad m ostom  je  tako im enovani ,ahar‘, 
na katerega sk ladiščijo po navadi deteljo ali 
otavo. K onec m osta se  pride do ,gumnskih* 
vrat, ki se prem ikajo s pomočjo dveh lesenih  
kolesc. N a ta vrata so svoj čas na predvečer  
praznika treh kraljev pribijali lepo izrezljane  
križe. Ponekod se je po teh križih dalo ugo
toviti starost gum na ali pa vsaj vrat, kajti 
križe so pribijali vsako leto.

Stene v gum nu so iz širokih obtesanih brun 
m ed seboj dobro vezane, tako da ni b ilo no
bene nevarnosti, da bi se žito pri m lačvi raz
trosilo. Pri večjih  km etijah  je  bilo gum no  
tako veliko, da si v  njo spravil po 6 do 8 vo 
zov sena ali žita, ne da bi ga bilo treba sproti 
parnati. Ko še ni bilo sm rdljivca in  elektrike  
so v  kotu gum na postavili svetn ik , da so v 
jutranjih  urah lahko s treskam i ali s sm ol- 
nicam i svetili pri m lačvi. Še sedaj vidim o po
nekod zelo ožgane tram e sten. Nad gum nom  
je  tako im enovani ,P eter‘, kam or spravljajo  
navadno slam o, škropnike in otepe. Na desni 
in lev i strani gum na so ,parne*, kjer se spar- 
na suho še  neom lačeno žito in seno.

O strešje celotnega skednja nosijo stene parn 
in gum na. Trami, ki služijo  obenem  za strop  
hlevu  in  tlom  ,podu‘ gum na in parn, segajo  
povečin i Z  m preko h levsk ega  zidu. Ta 2-m c- 
trski pas prostora na dolžini h leva  z vsake  
strani je obit z deskam i in tvori hodnik  
,gank‘, katerega napolnijo z ovčjo drmo in 
vejnikom . En del tega hodnika uporabljajo za 
shram bo p lev  in se tudi im enuje plevnik.

S tem  opisom  sem  vas skušal vsa j delno  
seznaniti z notranjščino takega skednja, da bo 
bolj jasno, kje se  je  m oral Voranc skrivati, 
da je  lahko pisal svoje črtice. P isa l je  nam reč 
tu na desni, strani gum na v  parni na stari 
km ečki skrinji, katera mu je služila  za mizo, 
za stol pa je  im el navaden lesen  čok.

Te parne pa so v  poletnem  času služile tudi 
za spaln ice km ečkim  fantom  in hlapcem . D o
m ači fan tje  bi sicer že im eli prostor v  hiši, 
toda poleti so se zelo  radi preselili na parne, 
pozim i pa v  hlev, da so lažje hodili v  vas k 
dekletom , ker so bili v  prejšnjih  časih očetje 
drugače strogi v  tem  pogledu od današnjih.«

Po Lobasovem  govoru pa  je  zadonela 
čez P režihov  v rh  u b ra n a  koroška pesem  
združenega pevskega zbora pevcev zbora 
L en arta  P a s te rk a  in  zbora P režihovega

Dobrodošli!

Predsednik  O bčinskega sv e .a  S obod in  prosvetn ih  društev, inž. M itja Šipek jih  pozdravlja iz vseh  naših  src. Pa haderce se v id ijo  in perje za
k lo b u k i. . .

V oranca pod vodstvom  znanega pevovodje 
Z d rav k a  H artm ana.

S P režihovega je  na to  m nožica k ren ila  
na  pokopališče. Tu je  položil dr. F ran c i 
Z w itte r  venec na  grob in  v svojem  govoru 
om enil pom en tega srečan ja  te r  o prob le
m ih, k i ta re jo  koroške S lovence o n stran  
m eje. T udi na  grobu  so zapeli koroški 
pevci.

Popoldne pa  so se R avenčani in  okoli
čani zb rali n a  akadem ijo . N avzoče in  po

sebej goste iz K oroške in  M aribora  je  po
zdrav il inž. M itja  Šipek. N ajp re j je  ig ra la  
rav en sk a  godba, na to  je  u b rano  zapel pev
ski zbor m arib o rsk ih  upokojencev, nazad
n je  pa sta  nastop ila  pevska zbora iz K o
roške: m ešani pevski zbor L e n a rt P aste rk , 
ki ga je  vodil D rago P ru šn ik , in  m oški 
pevski zbor P režihov  V oranc, k i ga je  vo
dil Z dravko  H artm an .

V ečerilo se je  že in  sonce je  tonilo  za 
Peco, ko so glasovi dom ačih m elodij tiho

Dr. Fr. Sušnik  
utem eljuje spom in:
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Bogo Teply:

Delegati Internacionalne komisije za muzeje so si ogledali ravenski
muzej in kulturni kombinat

Priznanje koroški muzejski ustanovi
P ri In te rn ac io n aln i o rganizaciji za vzgo

jo, znanost in  k u ltu ro  (UNESCO), ki je  
posebna organ izacija  Z družen ih  narodov, 
je  b ila  u s tan o v ljen a  In te rn ac io n a ln a  ko
m isija  za m uzeje (ICOM), ki im a sedež v 
P a rizu  in  izdaja  kot svoje glasilo ICOM 
NEWS. N aloga ICOM  je, da p roučuje  
splošna m uzejska v p rašan ja , način  raz 
s ta v lja n ja  m uzejsk ih  predm etov , p rouču je  
načine, kako bi na j m uzeji postali učilišča 
ljudstva , sk rb i, da tud i n e razv iti narod i 
u stan av lja jo  m uzeje, da bi se v n jih  čim 
bolj oh ran ili p redm eti n jihove k u ltu rn e  
dediščine, sk rb i p reko  posebnih  konvencij 
za varstvo  m uzejev  v p rim eru  vojne itd., 
v svojem  glasilu  ICOM NEW S pa ob jav lja  
u stanov itve  novih m uzejev vseh držav čla
nic UNESCO. ICOM im a v vsaki državi 
svoj nacionaln i kom itet, sesta ja  pa se na 
p len a rn ih  sestank ih  v razn ih  državah. 
ICOM je  razde ljen  tud i v sekcije za posa
m ezne v rs te  m uzejev, m ed n jim i tud i v 
sekcijo  za lokalne m uzeje, to je  za tiste  
m uzeje, ki p rouču je jo  in  p rik azu je jo  p r i
rodo in  zgodovino določenega k ra ja  ali 
pokra jine .

In  p rav  ta  sekcija  ICOM  je im ela letos 
v času od 18. do 30. sep tem bra  sestanek  v 
naši d ržav i. N jeni delegati so b ili gostje 
S veta  za k u ltu ro  in  prosveto  F L R J te r  po
sam eznih  m uzejev.

D elegacijo je  vodila se k re ta rk a  ICOM 
F rancozin ja  gospa M arthe  B enoist d ’Azy 
M oltke, v delegaciji pa so bile zastopane 
še n asledn je  države: N orveška, Nizozem
ska, B elgija, F ran c ija , Z ahodna Nem čija, 
S ov je tska  zveza, Č eškoslovaška, P o ljska  in 
M adžarska. Vseh delegatov je  bilo to re j 
deset. R azum ljivo  je, da je  vsaka država 
poslala kot svojega delegata  n a jp rizn an e j- 
šega m uzejskega delavca. D elegati iz Nizo
zem ske, Z ahodne N em čije in  Sovjetske 
zveze so in šp ek to rji m uzejev v svojih  de
želah, ostali pa m uzejsk i rav n a te lji. Po 
strokah  so bili tr ije  e tnografi, dva a rheo 
loga, eden k u ltu rn i zgodovinar, eden zgo
d o v in a r tehn ike  in  tr ije  splošni zgodovi
n a rji. O m enim  naj še, da so b ili vsi dele
ga ti široko razg ledan i lju d je , zelo prijazn i, 
da, celo prisrčn i, tako  da se je  iz vseh tako  
različn ih  tem peram en tov  u s tv a ril p ravcati 
p rija te ljsk i kolek tiv .

P rv i dan  (18. sep tem bra) smo delegatom  
razkazali B eograd —  predvsem  seveda 
m uzeje, obiskali pa smo tud i grob nezna
nega vo jaka  na  A vali in seve K alem egdan. 
N aslednji dan je  b ila  konferenca, na  ka-

in  neopazno p rešli v pesem  poletne noči, 
v v risk  veselih  src.

K oroško srečan je  je  bilo to. P risrčno , 
domače, lepo. B ra t je  p riše l ob iskat b ra ta . 
Znočilo se je , lju d je  so se počasi razšli, 
odbrneli so av tobusi gostov; siji re flek 
to rjev  so se izgub lja li za Poljano, na nebu  
pa so se že p riž igale  zvezde . . .

ek.

te ri je  bil p re b ra n  re fe ra t o s tan ju  jugo 
slovanskih  kom pleksnih  m uzejev, reše- 
vana  pa  so b ila  tud i n ek a te ra  teo retična 
vp rašan ja ; za razp rav ljan je  o n jih  smo 
našli še čas v P litv icah  in na  T rakoščanu. 
Tudi po obisku v posam eznih m uzejih  so 
bile skoro redno  konference, na k a te rih  
smo o b ravnava li p reg ledani m uzej, njegov 
značaj in  način  postav itve m uzealij. V ce
loti so si delegati ogledali 24 raznovrstn ih  
m uzejev (v B eogradu, Z ren jan inu , Ečki, 
S ara jevu , Ja jcu , D rv arju , Z adru , K arlo v 
cu, Z agrebu , K um rovcu, T rakoščanu, M a
riboru , na  R avnah, v Škofji Loki in v 
L jub ljan i), tako  da so dobili jasno sliko o 
naših  m uzejih  in o m uzejskem  delu  pri 
nas. O m enim  n a j samo, da so se čudili, da 
so vsi m uzeji postav ljen i na m odern i n a 
čin, česar po m nogih d ržavah  ni, tako  da 
so nas spraševali, k je  im am o v en d a r kak  
m uzej, ki ni postav ljen  po m odern ih  m u- 
zeoloških vid ikih . D elegati so si ogledali 
tud i n ek a te re  k u ltu rn e  spom enike in n a 
ravne  znam enitosti (Plitvice), na vožnji pa 
so spoznali naše n a jraz ličnejše  pokra jine . 
Vsi de legati so b ili p rv ič  v Jugoslav iji, pa 
so jih  zlasti zanim ale džam ije in  p rav o 
slavne cerkve.

V S loveniji so b ili za ogled določeni 
sam o tr ije  m uzeji: P o k ra jin sk i v M ariboru, 
D elavski na  R avnah, tako  da bi delegati 
videli tud i lepo u re jen i tehn išk i m uzej, in 
Škofjeloški m uzej, dodali pa smo jim  še 
Prirodoslovn i m uzej v L jub ljan i.

B ralce K oroškega fu ž in a rja  bo seve 
najbo lj zanim alo, kako je  bilo  na R avnah 
in kaj so kaj delegati rekli. Toda —  lepo

po vrsti! Z ju tra j 29. sep tem bra  smo se po 
ogledu m aribo rskega  m uzeja  in  po k ra tk i 
konferenci odpelja li z avtobusom  na  ko
roško s tran . Že d rugod na po tovan ju  so 
delegati opazili ž ivahna dela na cestah, 
p ri novogradn jah  to v arn  in stanovan jsk ih  
hiš, pa tu d i vasi so se rdečile  zarad i novo 
p re k ritih  streh , v  D ravsk i dolini pa so 
občudovali naše h id roccn tra le , predvsem  
pa dela v O žbaltu . Med potjo  smo se za 
hip ustav ili na M uti, da so si ogledali 
rom ansko cerkev, še dopoldne pa nas je 
av tobus zapelja l p red  D elavski m uzej, k a r 
v sredo ravenskega »ku ltu rn eg a  kom bi
nata«. Tam  so nas že čakali zastopniki 
oblasti, m uzejskega sveta  in  dr. F ran  
Sušnik. O gled m uzeja, dim nice in  zu n a
n jih  eksponatov  je tra ja l  k a r  precej časa. 
D elegati so izrazili p redvsem  občudovanje, 
da im a razm erom a tako  m ajhen  k ra j tako  
bogat m uzej, nada lje  da ta  m uzej res p r i
kazuje  obrtno  in  in d u strijsk o  dejavnost 
M ežiške doline —  saj je  b ila  ta  dejavnost 
v p rav  za M ežiško dolino tud i v p re tek losti 
n a jbo lj značilna, zarad i česar ravensk i 
m uzej p restopa  okv ir zgolj tehn iškega 
m uzeja  in  se sm e sm a tra ti za k ra jev n i 
m uzej, k e r p rik azu je  — k ak o r rečeno — 
glavno značilnost k ra ja  in  celotne doline. 
Posebej všeč pa jim  je  bilo, da so m uzea
lije  izb rane  in  razstav ljen e  po svojih  fu n k 
cijah  tako, da p rikazu je jo  p rav  zgovorno 
živ ljen je  in  delo človeka. P r i ogledu dim 
nice so se seznanili z ž iv ljen jem  in  s ta 
novan jem  pohorskega km eta  v pre tek losti, 
kako pa s tan u je  danes in d u strijsk i delavec, 
so v ideli na  Cečovju. D elegatom  smo po

Te rogovile so nekdanji žerjav iz prevaljske železarne. Opozorila je nanj in  dala ga je Muta, 
kjer je  služil po propadu znam enitih fužin. P ostav ili sm o ga na trati pred m uzejem  ter ga  

z velik im  razum evanjem  ravenskih železarjev zavarovali kot tehnišk i spom enik te dežele.



K O R O Š K I  F U Z I N A R 25

jasn ili, da je  u red itev  dim nice šele p rv i 
začetek bodočega p rikaza  km ečkega živ
ljen ja , sa j je  bilo in  je  še danes km etijstvo  
d rugi važni č in ite lj v gospodarskem  živ
ljen ju  celotne doline. O dobravali so zlasti, 
da bo prenesena  na p ro sto r p ri m uzeju  
k ašta  kot značilno gospodarsko poslopje 
v koroškem  kotu . P ra v  tako  všeč so jim  
bili zu nan ji eksponati, pohvalili so tud i 
njihovo zavarovan je  s s treho  in n jen im i 
d isk re tn im i nosilci, k a r  n ik ak o r ne ov ira  
ogleda eksponatov  od vseh stran i. Enako 
k ak o r m uzej jim  je  im pon ira la  tu d i Š tu 
d ijska  kn jižn ica z vsem  bogatim  knjižn im  
fondom  in este tsko  u red itv ijo  prostorov; 
p rep riča li pa  so se, da kn jižn ica n ik ak o r 
ni zarad i reprezen tance , saj so bili vsi 
sedeži v d ijašk i čitaln ici zasedeni. D elegati 
so opazili vsako m alenkost, še to, da si 
d ijak i p red  vstopom  v čitaln ico  sezuvajo 
čevlje. »K akor p red  džam ijo,« je  z odo
b rav an jem  opom nil F rancoz, ki je  ena
kega m nen ja  k ak o r dr. Sušnik, da je 
nam reč tre b a  im eti spoštovanje  do knjige 
in  do k u ltu rn e  ustanove in  n jene  n o tra 
njosti.

Po ogledih smo sedli v knjižnico, raz 
tolm ačili delegatom  zgodovino Raven, jim  
povedali, da je  m uzej v stavbi, k je r je  bil 
nekoč g ra jsk i h lev . Novo začudenje  je 
nastalo , ko je  tov. D olinšek razdelil čla
nom  kom isije K oroškega fuž inarja . T orej 
ne sam o m uzej in  knjižnico, celo rev ijo  
im ajo! In  kako obsežno in polno slik!

V Dom u železarjev  je  p rired ila  občina 
gostom  kosilo. Tudi d irek to r  železarne 
tov. K lančn ik  nas je  p rišel pozdrav it, le 
u red n ik  K oroškega fu ž in a rja  se nam  je 
skril. Razvilo se je  k a j p risrčno  razpolo
ženje, pogovorom  so sledili govori in čas 
je  h itro  m ineval. K ajp ak  so si p red  odho
dom ogledali tu d i celotni Dom železarjev  
in  ga p rav  pohvalili. P rav  je, da nas je na 
poti p ro ti L ju b ljan i sp rem lja l sek re ta r  
železarne tov. F ran c  Fale, ki je v nalivu  
d irig ira l av tobus po u licah  Novega V ele
nja, tako  da so se tud i tu  lahko  p rep riča li 
o vsej veličin i naše socialistične g rad itve .

O m enil sem že, da nohen delegat doslej 
še ni bil v Jugoslav iji. Brez dvom a je  b ila  
doslej za n ek a te reg a  to  d a ljn a  b a lkanska  
dežela. Iz Jugoslav ije  so odšli kot naši 
na jbo ljši p rija te lji  in  ob s 'ovesu  so nam  
zagotav lja li, da jim  b ^ lo  o sta 'i v tis i iz 
naše države n c izb risn ! V  p islov-,nem  go
voru  nam  je belg ijski de ega ., ki je  govoril

v  im enu celotne delegacije, de ja l: »Videli 
in  občudovali smo vaše po vseh m odern ih  
m uzeoloških princip ih  u re jen e  m uzeje, ki 
so res p rav a  učilišča ljudstva , v ideli smo 
vaša rastoča m esta in napredu joče  vasi, 
p rep riča li smo se tudi, da v lada p ri vas

Rudarska palica iz leta 1G08 (sekirica je m e
deninasta), dobljena na Lesah — Papež jo je  

dobil pri Polcsniku. D ali so jo v muzej.

svoboda. K ar nam  je pa najbo lj všeč, to 
je  vaš gostoljubni, odk riti in  p risrčn i člo
vek.« N orvežan pa nam  je  v zahvalnem  
pism u napisal:

»Take dežele in tak ih  ljud i ni nik jer!«  
Da so se delegati poslovili od nas s tak im i 
čustvi, g re  zasluga naši dinam ični sociali
stični g rad itv i, razum evan ju  oblasti za 
k u ltu rn e  po trebe, potem  našem u človeku, 
ki im a odprto  srce za sočloveka in ki raste  
v nov, socialistični lik. V s e  to  p a  so  d o 
ž i v e l i  t u d i  n a  R a v n a h ,  i n  z a t o  n i  
o d v e č ,  č e  s e  k o t  s p r e m l j e v a l e c  d e 
l e g a c i j e  n a  t e m  m e s t u  z a h v a l i m  
v s e m  t i s t i m  p r i j a t e l j e m ,  z n a n c e m  
i n  n e z n a n c e m  n a  R a v n a h ,  k i  so  
u s t v a r i l i  v s e ,  k a r  s m o  l a h k o  d e l e 
g a t o m  s p o n o s o m  p o k a z a l i ,  i n  k i  so 
n a s  t a k o  p r i s r č n o  i n  l e p o  s p r e j e l i .

P ro b le m a tik a  g ra d b e n iš tv a
Opozorilo in pojasnilo iz Gradis-ove hiše

V saka gospodarska dejavnost im a v 
o kv iru  persp ek tiv n eg a  p lan a  svoj p e r
spek tivn i razvoj. Tako tud i g radbeništvo : 
večja m chano-oprem ljenost, sodoben na
čin g radn je , p redvsem  stanovan jske  — od 
klasičnega in polm ontažncga do m ontaž
nega, specia liz iran jc  p o d je tij in  končno 
u red itev  ž iv ljen ja  g radbenega delavca. 
G radbena po d je tja  im ajo  več ali m an j 
izdelane program e. N jih  u resn ičitev , od 
k a te re  pa ni odvisen sam o progres v g rad 
beništvu , tem več širše  vzeto: ekonom ika 
vseh panog, ki jim  gradbinci postav lja jo

objek te  — osnovna sredstva . M oderna 
teh n ik a  in tehnološki postopek bo omogo
čil g rad b en iš tv u  višjo akum ulacijo . G rad 
binci p o treb u je jo  sredstva , investic ije  za 
p reu sm eritev  k sodobnejšem u in s tem  
cenejšem u načinu  g radn je . Teh sredstev  
pa n im ajo , n im ajo  n iti dovolj sredstev  za 
p rim eren  dvig ž iv ljen jske  rav n i svojih  
delavcev, vse zarad i n izke ak u m u la tiv - 
nosti. In ko je IV. kongres s in d ik a ta  g rad 
benih  delavcev Jugoslav ije  postav il v p ra 
šan je  za zvezno pomoč g radben ištvu , je 
tov. V ukm anovič odgovoril, da je  treb a  v

g radben ištvu  vpostav iti ekonom ske cene, 
na  podlagi k a te rih  na j postane g rad b en i
štvo  akum ulativno , da sc tako  sam o močno 
razvije.

K aj se dogaja? G rad is je  im el v p rvem  
po lle tju  1960 preko  3,5 m ilija rd e  p rom eta  
ali 10 °lo več ko t lan i v is tem  času. P ro 
duk tiv n o st je  n a ra s tia  za več kot 20 °/o, 
p rav  tako  tud i osebni dohodki. P r i teh  
pozitivnih  rezu lta tih  pa je  ostalo za sklade 
le 15 m ilijonov ali 0,4 "/n p ro ti 2,5 °/o lani. 
P ri takem  rezu lta tu  ni mogoče raču n a ti z 
in tenzivno  m odernizacijo  g radn je . O nem o
gočena je uspešna raz š irjen a  reprodukcija . 
Brez te  tu d i p ro d u k tiv n o st ne m ore brez 
m eje rasti, in  če ni p rod u k tiv n o sti ni p r i
m ern ih  osebnih dohodkov, ki spet vp livajo  
nazaj na  p ro d u k tiv n o st in  u s tv a rja n je  
skladov, seve v nega tivnem  sm islu. Tu se 
konča gospodarjen je . G radbinci bi radi, 
da d ružba ve in  razum e, zakaj so stan o 
van ja  re la tiv n o  d rag a  in  zakaj g rad n ja  
re la tiv n o  dolgo tra ja . V zroki so v nasled 
njem :

1. G radbena p o d je tja  ne m orejo  delati 
po v n ap re j določenem  p lanu  n iti za leto 
dni. N ajv ečk ra t in v estito rji p ritisn e jo  z 
naročili na jesen. P lanom , ki jih  in d u 
str ija  izvaja  m esečno, se v g radben ištvu  
lahko sledi sam o za celo panogo, teže in 
celo nem ogoče pa pri g radbiščih  in  stav - 
biščih, ki pa so osnovne proizvodne enote. 
D ela se z nejasno  perspek tivo , predvsem  
zarad i izredne d inam ičnosti in  s tem  v 
zvezi s skoki v po litik i investic ijske  po
tro šn je  v zveznem  m erilu .

2. Za tr ič e tr t le tje  1960 je  značilno, da so 
se investic ije  povečale za 36 °lo, p ro izvod
n ja  pa za 17 °/o. Ta pojav je  šel na škodo 
o b ra tn ih  sredstev , ki jih  je  končno tud i 
zm anjkalo . In v es tito rji tud i po več m ese
cev dolgujejo  sam o v S loveniji m ilija rd n e  
zneske g radben im  pod jetjem . Posledica: 
zam ujan je  rokov, podražitev  zarad i p rev e
likega p ritisk a  na  in d u strijo  gradbenega 
m ateria la , ki je  sam o letos povišala cene 
za 15 °/o. Letos je  za 87 °/o več nep lačan ih  
investic ijsk ih  del kot lan i v istem  raz 
dobju. S k ra jn a  posledica je  lahko  tud i v 
n estab ilnosti tržišča, ki jo  p rv i občuti 
g radbeništvo .

3. In v es tito rji hočejo od gradbincev , da 
delajo  po nepopolni dokum entaciji, b rez 
zagotovil o finančn ih  sredstv ih ; p ro jek 
tan ti m ed g radn jo  dopo ln ju jejo  in sp re 
m in ja jo  p ro jek te ; ni ekonom ske odgovor
nosti in  zadostne poslovne m orale.

4. K adri za g rad b en iš tv t se re k ru tira jo  
iz zaosta le jših  predelov. P r i tem  pa je 
m isliti tud i na  to, da so tu d i bazeni, kot 
P rek m u rje , zahodna Bosna in  Podrav ina , 
sko ra j že izčrpani, k a r  spet nu jno  n a re 
ku je  m ehanizacijo . Ti k ad ri se strokovno 
in  družbeno  vzgajajo  v g radben ištvu , ki 
pa potem  v zna tnem  štev ilu  p reh a ja jo  v 
»plodnejšo« in d ustrijo . V današn ji stopn ji 
našega razvo ja  p o treb u je  g radben i de la 
vec dnevno h ran o  v v rednosti 4000 k a lo rij 
in  h ig iensko stanovan je , ne glede na nu jno  
zlo, da ni vedno na sta lnem  delovnem  
m estu . U gotavljam o pa, da m ore g radbeno 
pod je tje  n a p ra v iti le tno  na jveč  eno s ta 
novan je  n a  vsak ih  150 zaposlenih, in d u 
s tr ija  pa na 50 in tud i m anj.

5. O brtn ištvo  je  coklja v g rad n ji s ta 
novan j. O brtn ikov  je prem alo , zato ne 
m orejo  zagotoviti n iti roka  n iti cene, vča
sih celo n iti k v a lite te . N ajbolj je to obču
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titi pri koncu gradnje, ko se dela zelo  
vlečejo. Tudi reklam acije po že zgrajeni 
stavbi so prav zato češče. Če razpravljamo 
o obrtnikih-privatnikih in obrtnikih so
cialističnega sektorja, žal ugotavljam o za 
zdaj še vedno večjo poslovno moralo pri 
privatnikih, zavedajoč se, da razumljivo 
prav ti bogatijo na račun konjunkture. 
Socialistična podjetja v  večini niso kos 
delati z m anjšim i cenami kot privatniki. 
Menda leži v  tem  ključ rešitve. In še 
nekaj. Industrija, ki zalaga trg z artikli, 
ki jih obrtniki vgrajujejo v stavbe, je 
prešibka in tudi kvaliteta ni vedno dobra. 
Zgodi se, da obrtnik ne upa reklamirati 
slabo rabo, ker se boji, da bo izgubil pro
dajalca. Primeri: steklo, instalacijske na
prave itd.

6. Poglavitna razlika med industrijo in 
gradbeništvom  je v bistvu realiziranja 
svojega dela. Industrija prodaja blago, 
tako naj bi tudi gradbeništvo prodajalo 
stanovanje. V tovarni se študira, se išče 
in najde tak proces dela, da je razlika

Študijska knjižnica

I. Potreben uvod

Zgodi se, da p rid e jo  lju d je  v  knjižnico 
in  v  zadreg i vprašajo , če b i lahko  b ra li 
ali p a  če bi si lah k o  izposodili kaj na dom. 
Ko jim  ustrežem o, se neredko  zgodi, da 
po tegnejo  denarn ico  in  vprašajo , koliko so 
dolžni. In  sp e t p resenečenje , ko rečemo, 
da nič, da je  p r i  nas zastonj.

Zgodi se, da priv lgče m am ica sinčka, ki 
kom aj dobro hodi in  hoče zanj slikanico 
p a  potem  u ža ljena  odide, k e r  ji ne ugo
dimo. Zgodi se n azad n je  tudi, da p ripe lje  
s ta r  R avenčan  svoj obisk  v Š tud ijsko  in 
potem , ko sm o n jega  in  obisk vodili skozi 
vse p rosto re , p rizna, da je  p rv ič  videl Š tu 
dijsko od zno tra j.

M enda pač n i človeka v  M ežiški dolini, 
ki. ne  bi vedel, k akšna  je  raz lik a  m ed 
osnovno šolo, gim nazijo  in  univerzo; p rav  
tako  je  n a jb rž  red ek  tisti, k i ne bi vedel, 
kako  in  kaj dela jo  v  rav en sk i železarn i 
in  v  m ežiškem  ru d n ik u . K oliko pa j ih  ve, 
kako  in  kaj delam o v Š tu d ijsk i knjižn ici 
n a  R avnah , k akšna  je  raz lik a  m ed ljudsko  
in  m ed štud ijsko  knjižnico  in  kakšne  so 
naloge ene in  druge?

Letos, n a jpozneje  pa  p rih o d n je  leto, bo 
sp re je t zakon o knjižn icah , zato  je  p rav , 
da vem o, kako  in  kaj.

II. Ljudske, strokovne in študijske 
knjižnice

Ljudske knjižnice im ajo  na jveč  lepo
slovne knjige, k i jih  izposojajo na  dom, 
zan je  je  treb a  p lača ti izposojnino. Le m alo 
je  lju d sk ih  knjižnic, ki bi b ile  odprte  vsak 
dan, k i bi im ele zagotovljena d en arn a  sred 
stv a  in  ki bi jih  vodili kn jižn iča rji s po
treb n o  strokovno  izobrazbo.

Strokovne knjižnice im ajo k n jige  dolo
čene stroke  —  železarna svoje, ru d n ik  
svoje —  ki služijo  določenem u kolek tivu . 
D enarna  sred stv a  so n a jv e č k ra t zagotov-

med prodajno in lastno celo čim večja in 
dohodek maksimalen. Gradbenik pa mora 
graditi točno po želji projektanta z vso 
klasično navlako in minim alnim i mož
nostmi sodelovanja pri zboljšavanju. To 
bo vse dotlej, dokler gradbeništvo ne bo 
zmožno fabricirati, to je industrijsko gra- 
diti-m ontirati taka stanovanja, ki bodo 
hitreje zgrajena, cenejša in kjer bo zaradi 
večjega vpliva gradbincev na cel proces 
gradnje, njim tudi več ostalo; skratka: 
njihova panoga bo postala akum ulativ- 
nejša.

Po perspektivnem  planu mora gradbe
ništvo do leta 1965 povečati svojo zmog
ljivost za 80 ° /o . Za ta močan skok mora 
dobiti impulz v obliki kreditov in mora 
im eti take cene, da bo zmožno te kredite 
tudi vračati. Poleg tega je to zadnji čas, 
da na Ravnah izginejo vse barake, kar 
naj bi bila skupna obveznost vseh nas, ki 
danes polagamo svoje račune in postav
ljamo načrte za v naprej. S. U.

na Ravnah
enkrat drugače in bliže

ljena , k n jižn iča rji s s trokovno izobrazbo 
ne tako  pogosto.

Študijske knjižnice im ajo  tako  lepo
slovje ko t s trokovno lite ra tu ro  in  p e rio 
d iko — časnike in  rev ije . Im ajo  braln ice, 
k i so n am en jene  š tu d iju  in  za rad i tega 
načelno ne izposojajo k n jig  na  dom. So 
p ro računske  u stanove in  im ajo sta lno  za
poslen, s trokovno usposobljen  kader. Po 
navad i je  naloga štu d ijsk ih  kn jižn ic  dvo j
na. V sak čas m orajo  v sakom ur n u d iti g ra 
divo za štud ij na najraz ličn ejš ih  področjih  
znanosti in  um etnosti, poleg tega  pa  mo
ra jo  zb ira ti, varo v a ti in  u re ja ti leposlovne, 
zgodovinske in  fo lk lo rne dokum ente svo
jega  ožjega ali širšega okoliša.

III. Delo v knjižnicah nasploh

L judska  nepoučenost in  na ivnost je  k r i
va, da slišim o k n jižn iča rji p recej pogosto 
vzdihe, češ kako  lepo je  vam , k i b ere te  
k n jige  in  časn ike pa  ste  še p lačan i za to. 
In  drug i: danes n i lju d i v  knjižnici, danes 
n im aš kaj delati. N ep rije tno  je  sliša ti 
tak šn e  s tv a ri iz u st p rep ro steg a  človeka, 
hudo pa, če jih  govori izobražen  človek.

K n jižn iča r p r i svojem  delu  n ikoli n i od
v isen  od štev ila  obiskovalcev. Izposojanje 
v  lju d sk ih  k n jižn icah  in  izposojan je n a 
sploh je  sicer posebna panoga, k i zah teva  
poznanje  psihologije in  leposlovja, v en d ar 
je  le  delček velikega dela. P rav o  delo 
k n jižn iča rja  in  b ib lio tek a rja  v štud ijsk i 
knjižn ici ni delo z bralcem, tem več delo 
s knjigo, ki je  n am en jena  bralcu .

K oliko vedo lju d je  o delu  s knjigo? Da 
jo  kupim o, ovijem o, žigosamo, postavim o 
na  polico in  konec? To je šele začetek. Za 
tistega, ki ne verjam e, p rep ro st p rim er:

Človek z zelo dobrim  spom inom  si bo 
zapom nil 10.000 naslovov k n jig  in  n em ara  
tu d i to, k je  teh  10.000 k n jig  stoji, kakšne 
so na  zunaj. K aj pa, če im a kn jižn ica
37.000 k n jig  ko t rav en sk a  ali nad  50.000

ko t lju b ljan sk a  N arodna in  u n iv e rz ite tn a  
knjižnica? K aj če ta k  človek z izrednim  
spom inom  nenadom a um re, se p rese li ali 
če ga zapusti spom in? In  še — zakaj je  
p redpogoj, da je  nekdo lahko  k n jižn ičar- 
p rip rav n ik , v e lika  m a tu ra , da  je  lahko 
b ib lio tek a r-p rip rav n ik , celo fa k u lte tn a  iz
obrazba? Če b i bilo vse tako  preprosto , 
izobrazba p ra v  gotovo ne bi b ila  po
trebna.

R ekli sm o to re j, da s spom inom  ni nič 
in  da je  žigosanje in  vp isovanje  k n jige  v 
in v en ta rn o  kn jigo  šele začetek  dolge poti 
do cilja, k i se m u reče p rav  preprosto : 
vsakdo m ora v  vsak i kn jižn ici v n a jk ra j
šem  času n a jti  vsako  zaželeno knjigo; res 
silno p reprosto .

Kaj je katalog in katere vrste kataloga 
poznamo?

Z in v en ta riz iran jem  je  p osta la  k n jiga  
la s t knjižnice, v en d a r je  ne bi m ogli n a jti 
n a  b ralčevo  zahtevo. P o treb en  je  katalog. 
K atalog  je  zb irk a  kata ložn ih  listov, k a ta -  
ložni lis t p a  je  točen popis kn jige  —  p isa
te lj, naslov, izdaja, k ra j izida, založba, 
leto  izida, štev ilo  stran i, štev ilo  p rilog  — 
to re j n ek ak šn a  osebna leg itim acija  knjige. 
T i lis ti so v k a ta lo g u  lahko  u re je n i po 
abecedi p riim kov  p isa te ljev  a li naslovov 
knjig , potem  govorim o o abecedno-im en- 
skem  kata logu . Po tem  k a ta logu  lahko  
strežem o bralcem , k i p rid e jo  v  knjižnico 
z določeno željo: T olsto j: »Vojna in  m ir«. 
K n jižn ičar išče pod T  —  Tolstoj itd.

Za k a ta lo g iz iran je  so p o treb n e  nasled 
n je  s tv a ri: znan je  dveh  svetovn ih  jezikov 
in  poznavan je  katalog izacijsk ih  p rav il. 
N orm a: ka ta lo g iz ira ti 30 k n jig  v 7 u rah .

Šele zdaj lahko  dobi k n jig a  svojo šte 
v ilko  —  sig n a tu ro  —  pod k a te ro  jo  p o sta 
vim o na polico. L ahko  jo  to re j posodim o 
človeku, k i ve, kaj želi. K ako  pa  postreči 
tistim , ki b i ra d i »nekaj o A lžiru«, »nekaj 
o železu in  jek lu« , »nekaj o zgodovini 
M ežiške doline«? Z a te  abecedni kata log  
ne zadošča več. P o treb en  je  nov, tako  
im enovani stvarni katalog, ki k n jig  ne bo 
več združeval po abecedi, tem več po snovi, 
po vseb insk i p ripadnosti. Od n a jraz ličn e j
ših  v rs t s tv a rn ih  katalogov  se je  p r i nas 
najbo lj udom ačil decimalni katalog (DK). 
Im e je  dobil po tem , k e r  deli celotno člo
veško znan je  na  deset g lav n ih  skupin , in 
sicer:

0 — obča dela,
1 —  filozofija,
2 —  verstvo,
3 — gospodarstvo, pravo,
4 — jezikoslovje,
5 — p riro d n e  vede,
6 — u p o rab n e  vede,
7 —  um etnost, šport,
8 — leposlovje,
9 — zgodovina, zem ljepis.

To so g lavne štev ilke. V saka n a d a ljn ja  
štev ilka, ki jo  dodam o glavni, pom eni 
bolj točno določeno stroko: P rim er:

0 —  obča dela, 02 — kn jižn ičarstvo , 
06 —  društva , 069 — m uzeji, 3 — d ru ž 
bene vede, 331'38 — sin d ik a ti itd.

T udi za ta  ka ta log  obstojijo  posebni 
p red p is i in  tabele . K ata log iza to r m ora 
zna ti svetovne jezike in  m ora  b iti razg le
dan. N orm a je  n iž ja  kot p ri abecednem  in 
im enskem  katalogu .
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Bibliografija
V dobesednem  pom enu je  b ib liog rafija  

opis kn jige, le da še bolj podroben  ko t 
p ri abecedno-im enskem  katalogu , sicer p a  
poznam o m nogo v rs t  n a jraz ličnejših  b i
b liografij. V Š tu d ijsk i kn jižn ic i na R av
nah  vodim o naslednje:

1. lokalno b ib liog rafijo  — preg led  član
kov in  razp rav  o korošk ih  k ra jih  itd., k i 
so izšli in  ki izhajajo  v dnevnem  in rev ia l- 
nem  tisku,

2. b ib liografijo  o p isa te ljih  in  o n jihov ih  
delih,

3. b ib liografijo  s trokovn ih  del — recen
zije itd.

N ujno  p o treb n a  bo bibliografija koro
ških knjig in del o Koroški. P rek m u rc i že 
im ajo  takšno  stv ar, P rim orci tudi, le Ko
rošci še ne.

Manjša dela
Pod m an jša  dela sodi delo s periodiko, 

to je  z dnevniki, tedn ik i in  rev ijam i. Vsak 
dan  jih  je  treb a  vpisovati, vsako leto  p r i
p ra v lja ti za vezavo. Sem  sodijo n a jraz lič 
nejše  sta tis tik e , p rip ra v a  razstav  in  sk rb  
za propagando.

Rokopisni in fotografski oddelek

O m enili sm o že, da je  ena g lavn ih  nalog 
vsake štud ijsk e  kn jižn ice ta, da zbira, va
ru je  in  u re ja  leposlovne, zgodovinske in 
narodopisne dokum ente  svojega področja. 
Zato  naj bi v saka  š tu d ijsk a  kn jižn ica im ela 
svoj rokop isn i oddelek  in  oddelek fo to
g rafij. R edke rokopise, k i zadevajo  do
m ačo splošno, gospodarsko in  lite ra rn o  
zgodovino, k i j ih  n ik ak o r n i mogoče n a 
baviti, b i m orale  štu d ijsk e  knjižnice p re - 
fo tog rafira ti.

T ako u re jen a  p re d s ta v lja ta  potem  roko
p isn i in  fo tografsk i oddelek važen v ir  za 
znanstven ika , vsak i štud ijsk i kn jižn ici pa 
je  lahko  š te ti le  v dobro, če takšno  g ra 
divo obdela sam a.

IV. Kaj naj bi še določal zakon o knjiž
nicah?

Tako sam o po sebi razum ljivo  se nam  
zdi, da im a vsak  večji k ra j svojo šolo, da 
sploh ne  pom išljam o o tem , a li so šole 
po trebne, ali m orajo  u č ite lji dob ivati za 
svoje delo plačo ali ne. K akor h itro  pa  
nanese pogovor na  lju d sk e  kn jižn ice in 
n a  k n jižn ičarje , na  to, da je  treb a  kupo
v a ti nove k n jige  in  da  b i bilo  dobro  l ju d 
skim  kn jižn iča rjem  d a ja ti p lačilo  za n ji
hovo delo, se to  m arsikom u ne zdi več 
tako  samo po sebi razum ljivo .

M enda je  več ko t jasno, da izobrazbe 
brez k n jig  ni. N ikoli še n i p r i nas kakšna  
šolska re fo rm a tako  zg rab ila  lju d i kot 
zadn ja . V eliko in  m alo, vse š tud ira , vse 
se hoče čim prej in  čim  h itre je  bolje  iz
obraziti.

P ra v  gotovo, da so k n jižn iča rji p rv i, k i 
pozd rav lja jo  to  vnem o. Toda ali ne b i bilo 
narobe, da naj lju d sk i kn jižn ičar n a  vasi 
zastonj vodi, u re ja  in  izposoja knjige? A li 
n i žalostno, če ne m ore  postreč i ljudem  z 
novim i kn jigam i, tem več im a v  kn jižn ici 
kn jige  z le tn icam i 1953 in  to  so zadn je  
knjige, k i so p riš le  v  knjižnico.

To naj bi novi zakon odprav il in  sam o 
v in te resu  delovnega lju d s tv a  je , če ta  
p ro tis lov ja  odpravi. K n jižn ic  sicer še vedno 
ne  bo to liko  ko t šol, toda vsaj tem , ki

k lju b  težavam  nekako  živo tarijo , naj bi 
b ila  zagotovljena s red stv a  za uspešno delo. 
To in  plačilo  za delo k n jižn ičarjem , ki 
danes po večini lju d sk ih  kn jižn ic  sploh ne 
dobivajo p lač in  zv išan je  dohodkov k n již 
n iča rjev  v š tu d ijsk ih  knjižn icah .

Ponosni smo, ko berem o in  slišim o, kako  
se v naših  p o d je tjih  dviga povprečni za
služek. A li pa je  kom u znano, ko likšna je  
povprečna p lača  k n jižn iča rja  v Š tud ijsk i 
kn jižn ici na  R avnah? 16.000 — z besedo: 
šes tn a js t tisoč d inarjev .

Zakon o lju d sk ih  kn jižn icah  bo p red v i
dom a določal, da m orajo  b iti v središčih  
kom un m očne m atične  knjižnice, k i bodo 
sk rbele  za redno  in  dobro delo okoliških 
knjižnic. Zelo v e rje tn o  bo tak o  tu d i š t u 
d ijska  kn jižn ica  n a  R avnah  dobila fu n k -

Naša 
ljudska knjižnica

od 700 na 6000 knjig

Poleg Š tud ijske  kn jižn ice z v rednostjo  
in  p rednostjo  40.000 k n jig  za p ro sv e tn i in  
k u ltu rn i p lus vse dežele te r  poleg S tro 
kovne kn jižn ice  v to v a rn i de lu je  n a  R av
n ah  še L jud sk a  kn jižn ica  DPD Svobode. 
2 e  od nekdaj je  Svoboda v G u štan ju  
p red n jač ila  s kn jižn ično  agilnostjo , potem  
pa  so razm ere  vse stisn ile . Po vo jn i tu d i 
n i tako j h itro  šlo —  b ile  so pač še težave.

Bolj živo so vse skupaj upostav ili šele 
nekako  p red  10 le ti. T a k ra t je  bilo na  raz 
polago že k ak ih  700 kn jig . Od ta k ra t  n a 
pre j pa  teče s tv a r  razveseljivp  n ap re j in  
zm erom  bliže služi.

D anes im a kn jižn ica  že n ad  6000 knjig , 
od tega  nad  2000 im enitno  vezanih  — 
o h ran jen ih . L etno obiščejo k n jige  n ad  15 
bralcev . K n jižn ica  je  nam reč  o rgan iz ira la  
tu d i potujočo p rakso . V K o tlje  gredo, na  
Leše, v Šen tanel, na  Holmec. Povsod so 
dobrodošli.

cijo in  sk rb  več, čep rav  že zdaj tu  in  tam  
pom aga m lad i rav en sk i P odružn ic i D ru 
štv a  b ib lio tek a rjev  S lovenije  p r i  n jenem  
delu.

V. Z ak ljuček

Z le tom  1961 bo rav en sk a  š tu d ijsk a  
kn jižn ica  začela z delom  n a  s tv a rn em  k a 
talogu ; p redv idevam o, da  bo do ta k ra t 
abecedno-im enski zak ljučen . K er so k n již 
n iča rji za rad i raz ličn ih  re fe ra to v , k i jih  
op rav lja jo , zelo zaposleni, je  težko  reči, 
kdaj bo s tv a rn i k a ta log  končan. V sekakor 
nas pa  po tem  čaka  in tenzivno  delo z b i
b liografijam i, rokopisi in  fo tografijam i.

D ela je  to re j ve liko  in  bolj p rije tn o  bo 
teklo, če bom o vedeli, da  im ajo  lju d je  
p ravo  razu m ev an je  za to  delo.

(n. r.)

N edavno je  dobila kn jižn ica  tud i p r i
m erne  —  p rav zap rav  zelo ustrezajoče p ro 
sto re  in  je  vse skupaj tu d i po videzu lepo, 
ku ltu rn o .

Za v sestran sk i razvoj kn jižn ice  im a od 
vseh  p rizn an e  zasluge tov. J  ozko H e r 
m a n .  P redvsem  n jegova sk rb  in  njegov 
razg led  s ta  jo  dv ign ila  n a  tak o  vsebino  in  
na  tako  poslovanje. Ko smo ga vpraša li, 
kaj R avenčani ozirom a okoličani največ 
berejo , je  rekel, da se navedbe tov. V inka 
T rin k au sa  v rev iji »Sodobna pota«, štev. 5 
letos k a r  sk ladajo  tud i za nas. Posebej pa 
je  om enil še zan im an je  za knjige, k i jih  
je  začela izd a ja ti zadn je  čase založba »Bo
rec«.

K njižn ica poslu je  zae n k ra t v sak  pone
d eljek  in  vsak  če trtek  od 16. do 19. u re  
v P a rtiz an sk i ulici, k je r  pom agata  dve 
p rid n i in  sk rb n i dekleti.

P rijateljev  nasvet
A: Priložnost imam, da se poročim z bogato 

nevesto, toda ni mi čisto pri srcu . . .  medtem 
pa poznam revno deklico, ki jo res ljubim. 
Kaj mi svetuješ?

B: Ti vseeno poslušaj srce, meni pa daj 
naslov one d ru g e . . .

Prav za praznik naše delavske sam ouprave so nas obiskali predstavniki najbolj oddaljene  
naše pokrajine —  Ohrida: predsednik okraja, njihov okrajni sekretar ZK ter župani tistih  
občin. B ili so gostje naše občine in  jih  je  predsednik Ivan  H ercog (na desni) povabil tudi V 
tovarno. T isti dan so v id e li sicer m anj dela, zato pa več radosti in  ponosa na uspehe skup

nega prizadevanja bratov od P ece do Ohrida. Fužine je tolm ačil B. Hom ovec.
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Prof. S tanko  K otnik:

Dragoceni
N aš list in šola -

P rideš od drugod in si tujec, ki nič ne 
veš o ž iv ljen ju  tod pa  o lju d eh  in  n avadah  
in  zgodovini te r  razvo ju  skozi dese tle tja  
in  sto letja .

D v ak ra t hudo, če si učite lj, k i ti ž iv lje
n je  in  vest in  učni n ač rt nalagajo , da vse 
to  zaživi tu d i p ri pouku, da ne bi m ladi 
rod raste l b rez p rav ih  koren in  in  opore 
v  negotovo sm er. Z akaj čv rsta  u k o ren i
n jenost v dom ačih tleh  z dobrim  pozna
n jem  p re tek lo s ti in  m uk  polne po ti k  n a 
p red k u  je osnova in porok  za p rav iln e jše  
in  zavestnejše  in  globlje razum evan je  p r i
zadevanj z uspehi pa tud i neuspehi seda
n josti te r  postav itev  nalog in  določitev 
po ti za p rihodnost ob svetlem  kažipotu  
naše nove družbe: lepo, polno ž iv ljen je  za 
slehernega  delavnega č lana naše skup
nosti.

P oklicno poslanstvo ti na laga  odgo
vorno nalogo, ki je  ni zm eraj tak o  lahko 
zadovoljivo rešiti. Seveda boš odprl oči 
in  ušesa in  u sm eril k o rak  m ed lju d i in  v 
deželo, v en d ar tu d i to še ne bo vedno do
volj. K aj to rej sto riti?

L epega dne pa  odkriješ, da je  nek je  l ju 
bezniv  in  zvest p rija te lj, k i ti  bo lahko  
dragocen svetovalec in  vodnik  na še malo 
poznani poti. Res n i p rav  lahko  p r iti  do 
n jega, a če se po trud iš, se gotovo dobita. 
N ajbolje, da povprašaš zanj k a r  v k a te ri 
naših  knjižnic. Im e m u je KOROŠKI FU - 
ŽINAR.

Da, K oroški fu ž in ar — svo jev rstn a  za
k ladn ica in drago tina . Česa vse ti ne nudi!

Želiš m oreb iti povest o p eh an ju  naših  
davn ih  dedov v teh  k ra jih?  O dpri lis t in 
b ra l jo boš, b ra l v m nogih poglavjih , kako 
jim  n i bilo lahko, tem  garačem  na zem lji 
in  pod njo, »od šesteh  z ju tra  do sedm eh 
zvečer« in  še delj.

Hočeš slediti, kako je  v teh  izm učenih 
te lesih  vzklila  in  počasi zorela  revolucio
n a rn a  m isel, dok ler n i za je la  in  p rek v a- 
sila  m nožic te r  jih  razv ih a rila  v  narodno 
in  socialno p reb u jen je?  O dpri lis t in zve
del boš — popisano najlepše in  najzve- 
steje.

Te zan im a vestno  izm erjen i u tr ip  da
našn jega  časa, da b i p rim erja l zd rav je  in 
ra s t dežele? Na p rv ih  s tra n e h  boš našel 
vse to, sija jno  p rikazano  in  izčrpno raz
členjeno.

P a  prosveta , k u ltu ra  (rast gim nazije, 
knjižnice, delavskega m uzeja  . . . ) ,  zd rav 
stvo, šport, razvedrilo , ve lik i lju d je  in  do
godki naših  k ra jev  in  še in  še —  samo 
n a jd i si m iren  ko tiček  in  p rosto  urico  pa  
se p red a j čaru  dom ačnostne besede, k i ti 
bo n a  vse dala  odgovor. O dgovor v p re 
p ro sti p ripoved i in  zgovorni sliki, sam o 
p ris lu h n iti je  treb a .

Cele sk ladanice časopisja se včasih  sh ra 
n ju je jo , v en d a r skora j velja , da je  za nas 
naš lis t najpom em bnejši. P o treb u ješ  po
da tk e  ali slike iz naše doline — k je  jih  
boš dobil? K ar boš našel drugod, bo do
s t ik ra t  tre b a  g leda ti skozi drobnogled, tu  
p a  je  vse lepo zbrano  in  popisano. Se za
dosti zavedam o te  prednosti?

Res b i si kdaj želeli še to in  ono, zlasti

K O R O Š K I  F U Z I N A R

prijatelj
- ob desetletnici

več in  po ljudno  iz tekočega ž iv ljen ja  v 
kom uni, podrobnosti o d ružbenem  planu , 
o uspehih  in  težavah , novih  p rid o b itv ah  in 
n apravah , nam en jen ih  skupnosti, pa d ru 
go, in  lepa dolžnost ljudi, ki so s tem  n a 
tanko  seznanjen i, je, da  to v p riv lačn i ob
lik i posredu je jo  občanom.

Toda tu d i to, k a r  je  že, v celoti p o tr ju je  
zapisano ugotovitev : neslu ten a  ra s t  v tako 
k ra tk i dobi! K je  bi b ila  p rim ern e je  p r i
kazana in  upodobljena ko t ravno  v našem  
listu?

D rugod izdaja jo  zborn ike in  album e o 
svojih  k ra jih  —  m i im am o F u ž in a r j a, ki 
nam  je  za zdaj zborn ik  in  a lbum  in d ra 
gocena zak ladnica g rad iva  za veliko delo 
p rihodnosti — m onografijo  naše doline. 
Zato naša  p ris rčn a  zahvala  in  dolg sode
lavcem  in u red n ik u  in  ne nazadn je  naši

Tako pismo smo prejeli.
Spoštovano uredništvo »Koroškega fužinarja«!

Priloženo Vam pošiljam  sliko starih fužin 
skih delavcev  in  jo dajem  na razpolago s 
prošnjo, da jo po uporabi odstopite v  raven
ski muzej.

To je bilo leta  1913 —  fantje, ki so šli na 
vojašk i pregled (k naboru). Vrtnar je im el 
velik o  dela, da je  napravil pušeljce, ker je  
hotela vsaka deklina oskrbeti za svojega  
fanta čim  večji in  tem  lep ši šopek — naj
bolj pa kar do pasu, kakor se  vid i na sliki.

Od lev e  proti desni so:
v  p r v i  v r s t i :  P old i Leš, N edvcd, Polenik  

in P old i Stopar;
v d r u g i  v r s t i :  Jožef D retnik (po domače 

Zm olak) Ivan Podojstršek, Pušnik, M očivnik, 
Ivan Lopan (po dom ače B lajm ižev Anzi), 
Franc K okal (po dom ače Lam pretov Franci), 
Ernest Čas ter m ojstrov sin  P eter M ihelač;

železarni, ki nosi veliko brem e, p ri tem 
pa ne stav i plo tov ozko ob tovarn iškem  
svetu , m arveč uv idevno  in  daljnovidno  
odp ira  v ra ta  navzven. Š koda le, da ni za
o b je ta  dolina v celoti ob pom oči in  sode
lovan ju  celote!

K oder koli sem  hodil, povsod sem  se 
p rep riča l, kako naši lju d je  cenijo  svoj lis t 
in  so zavzeto ponosni nan j —  pa naj so 
b ili to  delavci k je  b lizu  ali k m etje  v n a j
bolj oddaljenem  kotu . Sam  sem  spoznal 
za čisto resnico, da ga »rada b ere  in  sh ra 
n ju je  vsa dežela od O jstrice  do Tople«, 
kvečjem u bi m eje  lahko  še razširil.

D eset le tn ikov  K oroškega fu žinarja! 
Z ajetne, častitljiv e  knjige. Z m eraj čakajo 
— povečini izposojene, k e r  jih , žal, n i več 
dobiti — v spodnji polici m oje p riročne  
knjižnice, da so ob novem  v p ra šan ju  brž 
na  voljo. In  potem  n i več tako  težko go
v o riti o p re tek lo sti in  sedanjosti teh  k ra 
jev  pa o razvo ju  in  n ap red k u  in  socializm u. 
In  dom išljam  si, da je  v vedoželjn ih  g la
vicah ob tem  m arsik ak  pojem  dobil p ra 
v ilnejšo  in  b istre jšo  in  bolj dom ačo po
dobo.

v t r e t j i  v r s t i :  prvi nepoznan, Hanzi
Bauer, Rudi Selič, H enrik Kraiger, M ini 
M ezner, V incenc R udolf (po dom ače Cencl 
Štem pfer) in A lojz Kokal.

Letos sem  bila tudi na dopustu na Ravnah, 
da vid im  zopet m oj lju b ljen i rojstn i kraj. 
Kakor zmerom , m e je pelja la  pot zopet v 
m uzej. P rijazni vodnik  m i je  ponosno poka
zal še dim nico, ki je pred dvem a letom a še 
ni bilo. D elavci so prav tedaj delali krov nad  
lesen im  kladivom -repačem , pripeljanim  z 
Mute.

Visoko cenim  velik i trud, da se ohrani sta 
rinska zanim ivost za ogled potom cem . O bču
dovala sem  m ej rojstni kraj in  prim erjala  
fužino pred 50. leti, ko sm o otroci bosi a li v  
coklah nosili fužinarjem  jesti na delo. N ever
jetno —  in  danes ponosne Ravne, m ogočni 
nebotičniki, krasno naselje, lepa m ladina —  
ti biser koroške S lovenije, pozdravljam  te iz 
A vstrije A. K., Graz

(pripis in pripomba stran 29)

»Občudovala sem moj rojstni k raj...«

To so tisti pušeljci
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ŠIROKA ŠPORTNA DEJAVNOST RAVEN
R avenska špo rtn a  dejavnost se iz le ta  v 

leto vedno bolj širi, zajem a vedno več m la
dine, u tr ju je  k lube  in  sekcije. V idi se, da 
je  ta  ra s t  šp o rtne  dejavnosti, k i je  tesno 
v sk ladu  z izg radn jo  k ra ja , ra s t in  izživ
ljan je  naše m ladine. T iste m ladine, ki jo 
danes ponekod k ritiz ira jo , češ da nič ne 
dela, tis te  m ladine, ki na  športnem  polju  
dokazuje, da dela, da se izživlja, da je  
nosilec šp o rtne  dejavnosti k ra ja , da je  v 
ŠD F u ž in a r našla  poprišče svojega dela. 
Če tega k je  d ru g je  ni, se m oram o n a jp re j 
vp raša ti, ali je  za to  k riv a  m lad ina  ali pa 
tisti, ki jo  k ritiz ira jo?

D anes ne m orem o več p isa ti o k lub ih , ki 
so d rug  od d rugega več v redni, ko t smo 
to lahko  zapisali p red  leti, ko smo sm u
čarsk i in  odbo jkarsk i k lub  v ideli nek je  
zgoraj, d rug i k lub i pa so cap lja li n ek je  
zadaj. D anes p ri F u ž in a rju  v g lavnem  ni 
razlike m ed sm učarskim , odbojkarskim , 
rokom etnim , nam iznoten išk im  in  nogo
m etn im  klubom . Da, celo kegljači ne za
ostajajo . K o bosta im ela  boljše pogoje za 
vadbo še p lav an je  in  lahko atle tik a , bomo 
tud i o teh  dveh panogah  več pisali. V vseh 
teh  k lu b ih  in  sekcijah  vodi in  tek m u je  — 
m ladina.

R avne niso znane širom  po naši dom o
vin i sam o po našem  jek lu , znane so tud i 
po odličnih špo rtn ik ih -m lad incih .

Rokometni klub

V v rs ta h  rokom etnega k lu b a  najdem o 
člansko, m ladinsko, p ion irsko  in  žensko 
ekipo, k a r  jasn o  p riča  o širokem  razm ahu  
te  zv rs ti šp o rta  na R avnah. V teh  ekipah  
je  p reko  60 m lad ih  športn ikov , ki p ridno  
vadijo .

Č lanska ek ipa je  najbo ljša , saj v jesen 
skem  delu  p rv en stv a  m aribo rske  podzveze 
zanesljivo  vodi na lestv ic i in  to  brez iz
gub ljene  tekm e. V tej podzvezi ig ra  sedem  
najbo ljših  m oštev m aribo rskega  okra ja . V 
isti ligi ig ra jo  tud i ženske in  m ladinci, ki 
z ozirom  na neizkušenost še niso dosegli 
enakega uspeha ko t člani, v en d ar se v ligi 
k a r  dobro d rž ijo  v  sred in i lestvice. P io
n ir ji  še niso v k ljučen i v p rvenstveno  te k 
m ovanje, v en d ar je  teh  največ  in že to je  
jam stvo , da se bo ta  panoga špo rta  iz le ta  
v le to  še bolj razv ija la .

A k tua lno  v p rašan je  p r i  rokom etnem  
k lubu  je  v p ra šan je  tren in g a  preko  zim 
sk ih  m esecev, ko na prostem  ne bo več 
mogoče tren ira ti, te lovadn ica  TVD P a r ti
zan pa  je  daleč p rem ajh n a , da bi zadostila  
vsem  p o trebam  po zim skem  tren in g u  naših  
športn ikov .

PS. Prosim  uredništvo, da m oje napake  
oprosti; nim am  slovensk ih  šol in  znam  sam o  
toliko, kar m e je oče doma naučil. Prosim  
tudi, ako boste objavili sliko v  »Fužinarju«, 
za en zvezek (izvod).

S spoštovanjem  itd.

Zanimivo in toplo pismo smo objavili v 
celoti. Niti ni bilo treba kaj opraščati oziroma 
popravljati slovenščine, za kar rojakinji le 
čestitamo.

Vabimo srčno rojakinjo, ko bo spet hodila 
tod, da se oglasi tudi na uredništvu, da bi 
zapisali še kak spomin.

T ekm ovanja  v spom ladanskem  delu  to rej 
špo rtn ik i ne bodo p ričaka li dobro v ig ran i 
in  n a tren iran i, v en d ar upam o, da bosta  
srčnost in  borbenost nadoknad ila  po m an j
kan je  tren in g a  in  želeti je, da se u resn iči 
ob jek tiv n a  želja  rav en sk ih  rokom etašev, 
da p reb ije jo  »zvočni zid« in  se p reko  k v a 
lifikacij p lasira jo  v repub liško  ligo.

Nogometni klub

T udi tu  so p io n irji na jštev ilne jši, k a r 
40 jih  je. Na d rugem  m estu  so m ladinci, 
k je r  je  p reko  20 igralcev, članov pa  je  18. 
K ar lepo štev ilo  — 78 — članov poleg od
bora. To zgovorno priča , da  se je  ravensk i 
nogom et le rešil n ev a rn ih  vod in si po
stav il za prvo  in  najvažnejšo  nalogo, vzgo
ji t i  dovolj dobrih  m la jših  igralcev.

Č lani in  m ladinci ig ra jo  v I. razred u  
m ariborske  podzveze, m edtem  ko se p io
n ir ji  udeležu jejo  tekm ovan j koroške sku 
pine. Po rezu lta tih  so sedaj n a jbo ljši m la
dinci, k i še niso izgubili nobenega srečanja , 
na  drugem  m estu  so p ion irji, k i  tu d i še 
niso u trp e li poraza, v en d a r so e n k ra t ig ra li 
neodločeno, sled ijo  pa člani, ki se v  svoji 
skupin i po tegu je jo  za d rugo  m esto na 
tabeli.

K v a lite ta  članskega m oštva se je  res zelo 
dvignila, o čem er p riča jo  lepe zm age, ki 
smo jim  b ili sam i priča . T ake tekm e je  res 
z veseljem  g ledati. Ne sm em o pozabiti 
nap isati, da im ajo  član i v  svo jem  tekm o
v an ju  najbo lj ostro  konkurenco, zlasti 
sedaj, ko se je  raz fo rm ira l m aribo rsk i 
»Branik« in so iz teh  dobrih  ig ralcev  v 
p re težn i m eri na red ili m aribo rsk i »Kovi
nar«, ki je  seveda brez konkurence  v tej 
ligi. D rugo m esto bi b il zelo lep uspeh  za 
naše nogom etaše.

Težave nogom etnega k luba  se bodo p rav  
tako začele sedaj v zim skih m esecih, k e r 
ne bodo m ogli v red u  tre n ira ti, saj sm o že 
pre j navedli, da naša  te lovadnica pač ne 
m ore zadostiti vsem  po trebam .

So pa še d ru g e  težave, o k a te rih  bi bilo 
zelo p rav  ra z p ra v lja ti na  m eroda jn ih  m e
stih. G re nam reč za sam e tren inge . Več 
igralcev  dela na  dve ali celo na  tr i  izm ene 
in  je  reden  tren in g  teh  ig ralcev  onem ogo
čen. M išljenja smo, da bi se z m alo dobre 
volje dala  tu d i ta  zapreka  odstran iti. Tu 
ne g re  sam o za nogom etaše, am pak  tud i 
za šp o rtn ik e  d rug ih  panog.

N ogom etni k lub  je  b il do nedavnega trn  
v p e ti vsem , ki lju b ijo  p rav i šport. Seda
n je  vodstvo pa je  pokazalo zelo zdrave, 
mogoče najbo lj zd rave  u k rep e  v vseh p a 
nogah našega d ru š tv a  in  p rav  je, da ga 
m eroda jn i organi podprejo  in  m u pom a
gajo.

R ezu lta ti občutnega p reo k re ta  na  bolje 
v te j panogi šp o rta  se kažejo  na  igrišču, 
p a  če g ledate  p ion irje , m ladince ali člane. 
Tako delo ob p rav iln i podpori lahko  v 
b ližn ji bodočnosti u resn iči 15-letno željo 
— tekm ovan je  v repub lišk i ligi.

Odbojkarski klub

Zelo nerodno je  v tem  času p isa ti o od
bo jk arjih , ko se naše p rvo  m oštvo po te
gu je  za vstop v I. zvezno ligo v S ara jevu . 
Po lep ih  zm agah v svoji skup in i so si

skupaj s H očam i p rib o rili p rav ico  sodelo
v an ja  na  repub liškem  izločilnem  tu rn ir ju , 
ki je  bil p red  k ra tk im  na R avnah  in  na 
ka te reg a  sta  p riš li še m oštv i N ovega m esta 
in  Jesenic. F u ž in a r je  na  tem  tu rn ir ju  za
ig ra l zelo dobro in  borbeno  te r  p rem agal 
vsa tr i  m oštva. K ako bo sedaj na k v a lifi
kacijah , pa  bom o tako  km alu  zvedeli. P ra v  
p rije tn o  bomo v sek ak o r presenečeni, če 
bodo naši na jb o ljš i o d b o jk a rji zopet ig ra li 
v naj v išjem  tek m o v an ju  — v i .  zvezni ligi. 
V endar se ne sm em o p reveč  čuditi, če tega 
ne bo. Z ato  p a  ne b i m ogli k r iv iti  posa
m eznega m oštva, am pak  p redvsem  sistem  
tekm ovan ja  v S loveniji. T ekm ovanje  sam o 
je  nam reč  zelo negativno  za dobra m oštva. 
N ajp re j se ig ra  v podzvezi. D va p rv o p la- 
siran a  iz obeh podzvez ig ra ta  po tem  izlo
čilni tu rn ir . P rv a  dva iz tega  tu rn ir ja  pa 
im ata  p rav ico  n asto p a ti na  kvalifik ac iji za 
zvezno ligo. Če se to re j tako  m oštvo p la 
s ira  v  zvezno ligo, je  n ap rav ilo  sk o k  iz 
podzveze v  I. zvezno ligo, k a r  seveda n i 
p rav  in  so ta k a  m oštva, če že p rid e jo  v 
zvezno ligo, kv a lite tn o  pod n ivo jem  zvezne
lige-

V eliko bolj p r ip ra v n a  bi b ila  eno tna 
rep u b lišk a  liga, k e r bi bilo tako  k v a lite tno  
p iljen je  izdatnejše , p rv i in  d ru g i pa  bi 
potem  ig ra la  kvalifikacijo  za I. zvezno ligo.

Enako je  p ri m ladincih . Ti tre n ira jo  celo 
leto  dom a, potem  pa  se e n k ra t sestanejo  
na republiškem , drugič  p a  na  državnem  
p rv en stv u . R u tine  p a  n i mogoče dobiti 
sam o n a  tren in g ih  in  tud i k v a lite ta  p ri 
takem  načinu  tek m o v an ja  opada. T udi tu  
b i b ila  veliko bolj na m estu  eno tna  re p u 
b liška  liga.

Č lanice F u ž in a r j a sedaj ne tekm uje jo  v 
nobeni ligi, bodo pa pod vodstvom  tre 
n e r ja  P ip an a  zopet n a red  do spom ladi in  
ta k ra t  se bodo zopet vk ljuč ile  v tekm o
vanje.

O dbojkarsk i k lub  im a danes 22 ak tiv n ih  
članov, 14 m ladincev in  12 članic.

Namiznoteniški klub

V tem  k lu b u  je  delo o rien tiran o  tak6  
samo na  m lade tekm ovalce, saj im am o 
tam  p rak tičn o  sam o tr i  člane in  eno čla
nico, m edtem  ko je  p ion irjev , p ionirk , 
m ladincev in  m lad ink  p reko  40.

Sedaj se veliko dela z na jm lajšim i, ki 
bodo m orali v k ra tk em  v m lad insk ih  disci
p linah  zam en ja ti obe m lad insk i v rsti, k i 
s ta  dosegli z osvojitv ijo  d ržavn ih  p rv e n 
stev  svoj na jveč ji m ožni uspeh. Teh m la
d ih  igralcev, ki bodo lahko  zam enja li svoje 
p redn ike , je  v k lu b u  dovolj, v en d a r p a  bo 
po trebno  še veliko dela, p redvsem  pa 
če bodo ho teli doseči k v a lite to  in  rezu l- 
p recej sam oprem agovan ja  in  v z tra jnosti, 
ta te  svojih  vzornikov.

V tem  k lu b u  se  lahko  pohvalijo , da 
im ajo  zastopane pač vse v rste , k a r  je  
pohvalno, te r ja  pa  tu d i veliko n ač rtn eg a  
dela. Z adn je  čase pa p r i nam iznem  ten isu  
o n ačrtn em  delu  n i govora. S icer se je  v 
sep tem bru  ta  s tv a r poprav ila , ko so se 
začeli red n i tren ing i, v en d ar pa še n i 
stek la, ko t je  potrebno.

O bjek tivne težave so p redvsem  zarad i 
dopoldanskega in  popoldanskega pouka, 
p redvsem  pa zarad i neodgovarja jočih  p ro -
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Tako so rek li (glej pod prejšnjo sliko m ontažne skupine), zato sm o s trudom  in m uko le  spra
v ili pred aparat tudi v se  sodelavce naše m ontažne garde. R aje delajo kot pa se slikajo. Taki 

pogledi so zm erom  zanim ivi — z v iš in  so — m etrskih  in  ustvarjalnih.

štorov  v barak i. B arak a  bi se m orala  vsaj 
za silo poprav iti, k e r bo drugače tre n in g  
pozim i nemogoč.

N am iznoten iška zveza Jugoslav ije  je  
p red  k ra tk im  ob jav ila  v svojem  glasilu  
rang listo  najbo ljš ih  ig ralcev  Jugoslav ije  
za sezono 1959/60 in  p ra v  je, da seznanim o 
naše bralce, da v teh  ran g lis tah  naši te k 
m ovalci zelo visoko »kotirajo«. N ajboljši 
je  Jam šek , k i suvereno  zaseda p rvo  m esto 
p r i m ladincih , G rab n er pa  je  če trti. P e
tračeva  je  p r i m lad in k ah  druga, p r i čla
nicah  pa peta , V avčetova je  p r i članicah 
šesta, K ra jg e rjev a  pa  p r i m lad inkah  
tre tja . i

Zelo lepi uspehi teh  ig ra lcev  nalagajo  
tu d i odgovornost za bodoče, zato bo treb a  
pač s s tran i ig ra lcev  in  fu nkc ionarjev  še 
veliko  dela in  sam oprem agovanja, da ti 
u spehi ne bodo čez noč splahneli.

V elikega zau p an ja  je  deležna naša P e 
tračeva , ki zastopa ob času p isan ja  barve  
Ju g o slav ije  na  m ednarodnem  p rv en stv u  
A v strije  na  D unaju .

Plavalna sekcija
V p lav a ln i sekciji je  vk lju čen ih  35 m la

dih  p lavalcev, ki sicer vadijo, v en d ar raz 
voj p lavalnega  šp o rta  na  R avnah  ne m ore 
n ap re j in  to sam o iz o b jek tivn ih  razlogov.

Zam islim o si samo, k akšna  so naša po
le tja  in  kakšen  je  naš p lav a ln i bazen. Po
le tje  je  zelo k ra tko , z vodo pa  je  tako : če 
je  čista, je  p rem rzla , če je  toplejša, je 
»godlja« .'Poleg  tega je  pa  tu  še ta  nevšeč
nost, da v posebno vročih  dneh  tu d i v b a 
zenu n i p ro sto ra  n iti za kopanje, kaj šele 
za tren iran je . K lju b  tem u  p lavalc i vadijo  
in  tud i tekm ujejo . Im eli so tu d i dvoboje z 
V elenjčani, od k a te rih  so boljši, d rug ih  pa 
v bližin i ni in  tu d i tekm ovati ne m orejo.

M išljen ja  smo, da so R avne k ra j, k je r  bi 
se m oralo resno p ris to p iti k  u red itv i tega 
v p ra šan ja  ne samo za p lavalce-tekm ovalce 
am pak  tud i za p reb iv a ls tv o  R aven, k i si 
tud i želi k u ltu rn eg a  kopanja. N apeljava 
tople vode v p rim eren  bazen  b i rešila  ta  
problem  in p lavalci bi skupaj z ostalim i 
preb ivalc i b ili za to delo sam o hvaležni.

Lahkoatletska sekcija

Iz pogovora s tov. C esarjem  smo izve
deli, da im a nekaj d ob rih  ta len tov , na 
splošno pa  p rav i, da o lah k o a tle tik i n i 
v redno  govoriti ozirom a p isati, dok ler ne 
bo stad iona. R azveseljivo pa  je, da je  za 
to panogo šp o rta  veliko  zan im anje, stad ion  
pa  tu d i n i več daleč od dovršitve.

Z astopali smo m išljen ja , da se lah k o a t- 
1 e tika  tu d i v teh  pogojih  da gojiti, če se 
ko risti p ro sto r v p ark u , pa  k m alu  izvedeli, 
da nim am o p rav . Tov. C esar nam  je  n am 
reč dejal, da se je  zadn jič  p r i  tren in g u  na 
te ren u , ki ga vsi »priporočajo«, zgodila 
m ala  nezgoda —  zvin  noge. T ak ih  nesreč 
je  lahko  še več na nep rim ern em  ozirom a 
sedan jem  tekališču . T ud i d ruge  discipline 
lah k o a tle tik e  se ne  m orejo  p rav  gojiti. Me
ta ti kopje  v p ark u , k je r  je  vedno dovolj 
m ladine, je  sk ra jn o  n ev arn o  in  nedo
pustno. Še več ta k ih  argum en tov  je, ki 
p ričajo  o n u jn i d ov ršitv i stadiona.

S tad ion  je  nu jen , to  je  b rez  dvom a. O 
lah k o a tle tik i pa  ta k ra t  več.

K egljaški klub

O keg ljač ih  zadn je  čase pogosto slišim o 
in so novice razveseljive. K eg ljašk i k lub  
im a v  svojih  v rs ta h  m oško in  žensko ek i
po, poleg tega  keg lja jo  še invalid i, o b rt
n ik i in  gozdarji. Skupno bi lahko  rekli, da 
organ izirano  k eg lja  p rek o  80 p ripadn ikov  
te v rs te  šp o rta  na  R avnah . R azum ljivo  je, 
da je  dvostezno kegljišče za vse te  po trebe  
prem alo  in  najbo lj goreča in  seveda tud i 
up rav ičena  želja  vseh  keg ljačev  je, da se 
u red i štiris tezno  kegljišče.

Č lansko m oštvo se n a  o k ra jnem  tekm o
v an ju  ravno  sedaj po tegu je  za vstop  v re 
publiško tekm ovan je , v en d a r je  spričo  ze
lo hude konkurence  16 m oštev  tvegano  
reči, ali jim  bo to  uspelo  a li ne. P rip o m 
n iti nam reč  m oram o, da je  ta  podzveza v 
naši rep u b lik i najm očnejša.

Na žensko ekipo pa  posebej pazijo  in  jo 
tre n ira jo  za tekm ovan ja , k i se bodo začela 
v decem bru. Ž enska ek ipa se je  nam reč  
do sedaj pokazala  izredno dobra, saj je  na 
zadnjem  zveznem  tek m o v an ju  dosegla 
zelo dobro 5. m esto.

K eg ljašk i k lub  im a zelo hom ogena m o
štv a  bodisi p ri ženskah  a li p ri m oških, saj 
bodo le izb irn a  tek m o v an ja  dom a odločala 
o sestav i ekipe.

T a zv rst šp o rta  b rez  p rav e  šp o rtne  t r a 
dicije si naglo u tira  po t navzgor, tako  k v a 
lite tno , organizacijsko in  številčno, zato je  
treb a  delo k luba  sam o pohvaliti in  želeti, 
da bodo dobro začrtano  delo tako  n ap re j 
nadaljevali.

Smučarski klub

P r i sm učarskem  k lu b u  se opaža, da 
m lajši tekm ovalci vedno bolj silijo  v 
ospred je  in  da skoraj n i več članov. P r i 
m lad ih  se pozna n a č rtn a  vzgoja in  zato 
n iti n i čudno, d a  so si p rib o rili m esto  pod 
vrhom .

T ek a č i so osta li p rak tičn o  brez članov, 
saj so ti  p rev ze li tren in g  m la jših  tekm o
valcev, k i se zelo dobro p r ip ra v lja jo  za 
zimo. R azveseljivo  je, da bom o v tek ašk ih  
v rs ta h  zasledili na  p redsto ječ ih  tekm ova
n jih  tu d i p red stav n ice  nežnega spola. Da 
bi tekači čim prej p riš li na sneg ozirom a
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lahko  sneg v v išjih  legah  ko ristili, bi bilo 
potrebno , da se koča na  N arav šk ih  led i
nah, ki je  la s t m ežiškega ru d n ik a  in  je  
neoskrbovana, p red a  v oskrbo p lan inske
m u d ruštvu , da bi se ta  lah k o  ko ristila  
kot zavetišče po tren in g ih  in  tekašk ih  te k 
m ah m anjšega  značaja. V okolici koče bi 
se lahko  n a red ila  tek ašk a  proga, ki bi v 
pozne jesen i in  spom ladi k o ris tila  za uspe
šen tren in g  naših  tekačev. M ladi tekači se 
letos zelo sk rbno  p rip rav lja jo , tako  da 
lahko  z n jim i resno  računam o tu d i na 
zveznih p rired itv ah .

Alpinci im ajo v svojih  v rs ta h  nekaj čla
nov, dve m lad ink i in  seveda večino m la
dincev. Tudi ti se resno  p rip ra v lja jo  na 
zimo in  im ajo za seboj že precej »suhega« 
tren inga . Sedaj čakajo  sam o še na  sneg, 
saj je  tu d i d rugače vse p rip rav ljeno . T re 
n ing  se bo lahko  v rš il ob žičnici p r i Ošve- 
nu, p rav  tako  pa bosta p rip ra v lje n i tud i 
proga in  koča na L užah  za nedeljske  t r e 
ninge. T ekm ovalci sam i so tu d i p ridno  
delali na s tan d a rd n i sm učarsk i progi, da  
bo tud i na  k ritičn em  odseku p r i K ozjem  
h rb tu  za p rv o  silo  p rehodna. P r i  tem  so 
n a red ili p reko  200 u d arn išk ih  ur.

Skakalci skupaj z a lpsk im i tekm ovalci 
p ridno  tren ira jo , v en d ar tu  n i vse v redu, 
k e r  n im ajo  p rav eg a  kapetana , k i bi se res 
posvetil delu  z n jim i. Sedaj vodi to delo 
sam  tekm ovalec V ideršnik .

B rž ko bo zapadel sneg, se bodo skakalci 
skupaj z a lp inci podali n a jp re j na  alpsko 
sm učanje, potem  pa  šele n a  skakalnice.

A k tiv n ih  tekm ovalcev  š te je  sm učarski 
k lub  okrog 35. Že te  tekm ovalce težko 
vzdržu je  z oprem o, ki je  zelo draga, zato 
tu d i ne m ore  v k lju č iti v n ač rtn o  vadbo 
p rav  vse m ladine, k i sm uča. T e pa  je  iz
redno  veliko in  p ra v  od tu  se zb irajo  ta 
len ti —  bodoči tekm ovalci.

Sm učarsk ih  p rire d ite v  v  večjem  obsegu 
v le to šn ji sezoni na  R avnah  n a jb rž  ne bo, 
p red v id en a  pa  so k lubska, podzvezna in  
tu d i m edd ru štv en a  tekm ovan ja .

O sm u čarjih  na  splošno bom o v p rih o d 
n ji š tev ilk i nap isa li več.

P ovedali smo o vsaki panogi nekaj. R a
zum ljivo  je, da je  tu  to liko  g rad iva, da še 
zdaleč nism o zajeli vsega, zato naj se po
sam ezni tekm ovalci in  funkc io n arji n ik a r 
ne jezijo, če rav n o  o »njihovi« panogi n i
sm o več napisali.

Povedati še m oram o, da se je  šp o rtna  
d e javnost ŠD F u ž in a r razširila  m ed sode
lavce Ž elezarne R avne v  dokaj široki 
osnovi. Če sam o povem o, da je  na  m ed- 
o b ra tn ih  tek m ah  v nogom etu  tekm ovalo  
28 m oštev  ali ca. 360 n e re g is tr ira n ih  ig ra l
cev, ali p reko  400 kegljačev, da so sode-

Vodja m ontaže, Jože Tevž 
pa je  sliko želel za spom in, a objavi v  listu  
nasprotuje. »N am esto m oje objavite one so 
delavcev  ter zapišite Drago M eh, V inko Merc, 
Vinko N o v a k . . . «  tako je našteval naprej do 
štiriindvajset im en svojih  ljudi. »Napravim o  
to, kar napravim o v s i . . . «  In veliko so že 
napravili po teh fužinah: generatorji, strojne  
potisne peči, žarilna postrojenja, m ehaniza
cije, postrojenje v  jek larni itd. Pravkar so 
končali lepo novo halo kovačnice, na vrsti je  
nova jeklolivarna. V časih so bile take m on
taže dom ena specialn ih  firm, danes je  taka  
specialnost tudi na Itavnah. T evžev  značaj in 
njegova kom anda sta vztrajno delo in pre
udarnost. To vztrajno delo in ta pozornost na 
vse  sta storili ve lik e  gradnje tudi — brez ne

sreč.

lavci Ž elezarne R avne tekm ovali tu d i v 
lah k o a tle tik i in  da bodo tekm ovali tu d i še 
v sm učan ju  in  nam iznem  ten isu  itd., po
tem  res lahko  trd im o, da je  šp o rt na  R av
n ah  zelo razv it in  da je  to  športno  d ejav 
nost po treb n o  tu d i v bodoče p rav iln o  pod
p ira ti.

In  če se na  k ra ju  povrnem o na  našo 
m lad ino  in  poleg že navedenega še po
vem o, da je  ta  m lad ina  n a red ila  precej 
u d arn išk ih  u r  p r i  izg rad n ji stad iona, po
tem  m oram o p rav  vsi ugotoviti, da ta  m la
d ina le dela. J . Š.

vilo  sedežev, p re d s ta v n ik o v  in š ta la c ije  za 
k las ično  p re h ra n o  (kup  p ra te  in  so late) te r  
poveča li p ro s to re  s to jišč  ob p u lt ih  za m n o 
žično in  h itro  je m a n je  e k sp re s  h ra n i l  (k a r 
lah k o  požreš m im ogrede). S a j res, g o stin sk a  
o b r t se n e k a m  h itro  p r i la g a ja  za ta  čas — 
žo seda j t i  p o s treže jo  z go lažem  k a r  bo lj na  
p ok rovk i. K las ičn a  h ra n a  se  d raž i!

V p ra ša n je  je , a li bodo lju d je  p riš li k  p a 
m e ti a li p a  bo m o ra lo  en em u  n a p e n ja n ju  
sled iti ta k o j d ru g o  n a p e n ja n je , k a jt i  v se  s to 
r i tv e  p rid n ih  l ju d i bodo sp ro ti p o ra b ile  m n o 
žice n o v ih  p rid n ih  lju d i. T oda tu  ža l n e  g re  
to liko  za p rid n o s t, tem v eč  za š tev ilo  p r ira s tk a  
lju d i n a  sv e tu  p rek o  m ožnosti.

Meja je odprta
p a se spodobi, da na meji o tem nekaj 

rečemo

P rv i jo  je  odprl m edved, ki je  trg a l 
drobnico  tak o  n a  naši ko t na  av strijsk i 
s tra n i Pece. Do raz lik  m u n i bilo.

Sedaj je  to re j od p rta  —  p rak tičn o  za 
vse, ki želijo  m alo  sem  in m alo tj e. »Slo
vensk i vestn ik« z dne 2. IX. 1960 je  o tem  
obširno  povedal, p a  še zem ljev id  je  ob
jav il, da veš, do kam  smeš. T udi naši 
časopisi so p isali o tem , da je  zadeva za
dosti znana.

Če se m eje  o d p ira jo  in  k je r  se m e je  od
p ira jo  ozirom a po p am eti u re ja jo , tam  je 
zm erom  vse ali vsaj večinom a vse v redu. 
P am etn i lju d je  se dom enijo, p a  g re  po 
človeško. Tam , k je r  so m eje n estrp n o  za
p rte , znači, da p am eti še ni. N ajbo lje  bo 
ta k ra t, ko nekega zakoličen ja  sploh ne bo 
treba , tem več bosta  sam o še p am et in  
poštenje.

Mi to re j u k rep u  sam o čestitam o do vseh 
postavk, ki jih  dom ovina tako  pam etno  in 
častno u re ja .

Vseeno pa im am o do o d p rtja  m eje  še 
svoje pred loge ozirom a zah teve, in  sicer:

1. Id i čez m ejo, če im aš dovoljenje, 
k ak o r te  nosi želja.

2. P rid i k nam , ko im aš pap ir, kdor si 
želiš.

3. Toda ti ali oni, čeprav  im a ta  pap ir, 
n im a ta  pa v red u  srca, n ik a r  ne h o d ita  
čez m ejo. N iti sem  n iti tje , k a jti  m eja  je  
po naše od p rta  za dob re  ljud i, k i b i jim  
lahko  spreg ledali celo pap ir, m edtem  ko 
fa lo t j e ne sm ejo  čez m ejo, pa če im ajo  še 
tak e  pap irje .

4. G ostinska p o d je tja  naj o d p rtja  m eje 
ne izrab ijo  in  naj zategadelj ne podražijo  
golaža pa  tud i ne zm anjša jo  porcije.

To so ti naši predlogi. S icer pa  želim o 
čim več p ro m eta  sem  in  tje , dok ler in  
ko likor je  v red u  srce.

POLIVINIL GOLAŽ
B iolog J a m e s  B o n n er je  n a  n ed av n em  

zn an stv en em  z b o ro v an ju  v  W ash in g to n u  ug o 
tov il, da  bo  p r i sed an jem  tem p u  razm n o že
v a n ja  p re b iv a ls tv a  že čez sedem  sto le t  n a  
Z em lji to lik o  lju d i, da  bodo ko m aj še  sta li 
te sno  d ru g  ob d ru g em  in  še  ses ti n e  bodo več 
m ogli.

Z d a j se ro d i v sak o  sek u n d o  po en  o tro k  n a  
sv e tu . V zvezi s p re h ra n o  je  m ož d e ja l, d a  b i 
b ilo  tr e b a  to  b rz in o  razm n o žev an ja  neko liko  
d u š iti in  to  z la s ti v  deželah , k je r  je  gospo
d a rsk a  b ed a  in  lak o ta . G en e ra ln i d ire k to r  
O rg an izac ije  Z d ru žen ih  n a ro d o v  za p re h ra n o  
in  k m etijs tv o , d r. Sen, je  povedal, d a  ču ti več 
k o t po lov ica sve to v n eg a  p re b iv a ls tv a  v  te j

a li on i ob lik i posled ice  n ezad o stn e  ozirom a 
n e p ra v iln e  p re h ra n e . N a jm o čn e jše  se  h ra n ijo  
n a  sv e tu  m en d a  Irc i, sa j v se b u je jo  n jih o v i 
d n ev n i o b ro k i pov p rečn o  3150 k a lo r ij . N a 
d ru g e m  m es tu  so A m eričan i s 3100 k a lo r ija m i 
dnevno , In d ijc i so po v p rečn o  že k o m a j n a  
1890 k a lo r ija h  itd .

O p tim is ti s ice r to laž ijo , da  je  v  sv e to v n em  
m e rilu  dovolj m ožnosti za  več jo  p ro izvodn jo  
in  p ra v iln e jšo  d e litev  zalog  h ra n e , a  le  za 
n ek i čas, k a jt i  nobeno  n a p re z a n je  n e  bo  za
leglo, če se bodo l ju d je  h it r e je  in  h u je  m n o 
žili, k o t p a  je  m ožno k a j o sk rb e ti.

N e bo m ogoče m im o, n ek e  alge itd . oz irom a 
» p o liv in il« -h ran a  bo m o ra la  vskočiti. Z e sed a j 
je  v  z ra k u  ta k a  s lu tn ja . T u d i ob o tv o r itv i 
p re u re je n ih  p ro s to ro v  lju b lja n sk e g a  »D aj- 
dam a« je  nek o m u  ušlo, d a  so zm an jša li š te 

VSAK DAN NOV MARIBOR

D nevno n a ra s te  č loveštvo  skoro  za 90.000 
lju d i —  ali v sak  d a n  nov  M arib o r. T oliko  je  
tre b a  to re j v sa k  d a n  več  v seh  ta k ih  s tv a ri, 
da  so s ita  u s ta  in  zad o v o ljn a  s rca  za p r i 
ra s tek .

L ju d je  p a  se  v  pog ledu  p re sk rb e  še ne  
u s tra š ijo . S ed a j je  n a m re č  o b d e lan e  le  okoli 
10 °/o zem e ljsk e  p o v rš in e , o b d e la ti p a  je  je  
m ogoče 30 "/o. K riž  bo v e r je tn o  n a s ta l šele, 
ko  bo o b d e lan ih  tu d i tis t ih  d v a k ra t  več  od 
sto tk o v  zem e ljsk e  p o v rš in e , lju d je  pa  se  bodo 
v seeno  m nožili n ap re j.

Izdaja: upravn i odbor Železarne Ravne — U reju je  
u rednišk i odbor — T iska: M ariborska tisk arn a  v 
M ariboru — Odgovorni u red n ik : Avgust K uhar
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Sreča v nesreči
in njen šoferski jubilej

Ce izvzam em o in te rv en c ije  ob porodih, 
ko g re  za »srečne dogodke«, bi sm eli našo 
(ali k a te ro  koli) reševalno  postajo  v Suhi 
res tako  nazvati. Z a rad i nesreč je  tu , da 
bi bile  čim bolj om iljene, ob vsak i tak i

Franc Pačnik  
z okoli 21.000 reševaln im i vožnjam i

nesreči jo  p rvo  kličem o —  n jen  h itr i  n a 
stop je  za p rizad e teg a  dobesedna sreča v 
nesreči.

T oda ne g re  za naziv. Tam  spet nekaj 
kop lje jo  pa  smo se zan im ali in  obenem  
zvedeli še za ta k  jub ile j.

S tan o v an ja  bodo še dogradili, da bodo 
vsi vozn ik i-reševalci p ri postaji, upostav ili 
u streznejšo  dežurno sobo, u red ili san ita 
rije  in skladišče. P r i reševa ln i posta ji gre 
vse h itro  in  je  tako  začela tud i ta  g radn ja . 
V rem e p a  je  le toliko zadržalo, da so p rišli 
z zgradbo  kom aj pod streho  in  bo dokon
čana šele nekam  n a  v igred.

Popisa novogradn je  to re j ne bo. U p rav 
n ik u  E. W lodygi pa  smo vseeno zastav ili 
nam enom a dve zasoljeni vp rašan ji:

Spet g rad ite . J e  pač več lju d i in  več 
po treb . K aj m islite, ko bo e n k ra t toliko 
lju d i in  to liko  teh  po treb , da p ro sto r vse 
doline ne bo več zadostoval n iti za samo 
reševalno  postajo  — kam  se boste potem  
širili?

D rugo v p ra šan je  je  b ilo  bolj p rijem - 
ljivo: ali ne bi bilo  bolje, če bi ostala vsaj 
reševalna  podposta ja  v Črni, nam esto  da 
ste  vse skupaj sem preselili. V Č rno je  le 
20 km, velika  delavnost je  tam  čisto blizu 
in nazadn je  je  Č rna še n ek ak a  gorsko- 
rešev a ln a  dolžnost ozirom a zadosti po
m em ben tu ris tičn i k ra j.

Ne da bi ag iln i u p rav n ik  že kdaj ostal 
dolžan odgovora, le zed in iti se nism o 
mogli. K  reševaln i posta ji se bomo v tem  
sm islu  vrn ili, ko bodo odprli nove pro
store, ko bom o z n jo  praznovali, pa  ra je  
tedaj odgovorili tud i na go rn je  p ikrosti.

* * *

U p ravn ik  pa  nas je  opozoril na  jub ile j 
zvestobe in  izkušenj p rv eg a  šo ferja  n ji

hove ustanove, F ran ca  Pačnika, zato smo 
se bliže pogovorili z njim .

Na tak a  v p ra šan ja  nam  je  tako le  pove
dal:

Na reševalno  postajo  sem  p riše l le ta  
1950. Z a to  službo sem  se odločil, k e r  me 
je  vseeno veselila, m ed tem  ko so mi bili 
tovo rn jak i z ozirom  na  želodčno bolezen 
p retežk i. T a k ra t sm o im eli s ta r  F o rd  s 
prib ližno  95.000 km , ki nam  ga je  dalo 
ta k ra tn o  m in is trs tv o  za zd ravstvo  v L ju b 
ljan i. D elal in  p o p rav lja l sem  v tovarn i 
največ ponoči. Vsi so m i rad i pom agali. 
B il sem Skraja k a r  sam  na te ren u  za vso 
dolino.

L eta  1952 je  oskrbela  Ž elezarna  R avne 
nov av to  — VW. G araža je  b ila  tis ta  s ta ra  
n a  p rosto ru , k je r  je  sedaj M eta lu rška  šola. 
Vse skupaj m rzlo, da sem m oral avtom obil 
pozim i redno  'izprazniti, k a r  je  k rn ilo  p r i
p rav ljenost. B il sem  še vedno  sam , stano
val pa sem na  P lešivčnikovem  — za k li
can je  zadosti od rok. Včasih sem  bil k ar 
r a  cesti tu d i po več dni. Ko sem prišel 
domov, m e je  žena goje čakala  z naro 
čilom nove »fure«.

S tv a r pa se je  zm erom  bolj pop rav lja la . 
L eta  1954 je  p riše l tovariš  Toni, dodatn i 
šofer. Z dograd itv ijo  Z dravstvenega dom a 
smo dobili tu d i garažo in  m ajhno  lastno 
delavnico, p redvsem  pa s tanovan je  p ri 
roki.

V teh  desetih  le tih  sem oprav il okoli
21.000 prevozov. N ajveč sm o vozili pač v 
Slovenj G radec, v Črno, pa v C elje in 
M aribor. Včasih tu d i v L jub ljano . N aj
daljši prevoz je  b il iz P u lja , ko sem  vozil 
nekega sodelavca železarne. N ajtež ji p r i
m er je  b il v ra ta r , ki je  im el na  tre h  k ra jih  
zlom ljeno nogo, najbo lj žalosten  pa ženska, 
ki jo  je  povozil v lak  na P rev a ljah . Z de
žurn im  m iličnikom  sva pobra la  kose —

noge so b ile  odrezane —  te r  p e lja la  v 
bolnišnico, k je r  sva sp e t nosila kos za 
kosom iz avtom obila. N ajbolj zadovoljen  
pa sem bil ta k ra t, ko  sem  sam  rešil neko 
delavko, ki jo  je  p ritisn il že rjav  ob kon
strukcijo .

P orodn ih  p rim ero v  je  b ilo  v  avtom obilu  
doslej 35.

R eševalna p osta ja  ozirom a n jen a  fu n k 
cija se je  najbo lj pop rav ila  z dog rad itv ijo  
la s tn e  zgradbe, s p rid o b itv ijo  vedno več 
avtom obilov itd ., tak o  da je  sedaj re s
nično u d arn a . Š o ferji sm o sedaj š tirje . 
A vtom obili za naše ceste s icer p re trd o  
fed rira jo , k a r ko risti m orda  le po rodn i
cam, v en d ar smo srečni, da so. Telefonska 
povezava s Č rno in Mežico je  zasilna stvar. 
Pom agam o si s s ignaln im i lučkam i na več 
tak ih  m estih  ob cesti. P ra v a  dom ena o 
n u jno sti ozirom a p rednosti pa je  na ta  
način nem ogoča. Tu je  u strezna  rešitev  le 
v izvedbi b rezžične zveze (o čem er piše 
p redsedn ik  našega rad io -am atersk eg a  k lu 
ba S m iljan  F avaj tu  naprej).

Tako s tem  preg ledom  čestitam o p rvem u 
šoferju  R eševalne p osta je  na R avnah , se 
m u zahvalju jem o za zvestobo, za vse dobro 
in  vredno  v n jegovi tako pom em bni službi 
sreče v nesreči.

AMERIŠKE ŠTEVILKE

Združene države A m erike so v zadnji sv e 
tovn i vojn i izgubile 261.608 ljudi. Nasproti 
drugim  in z ozirom na njihove operacije torej 
prej prizaneseno. To napravi stroj.

Toda v  istem  času so izgubili po prom etnih  
in raznih drugih nezgodah 684.722 ljudi, po
škodovanih pa je bilo desetine m ilijonov. Na 
dan um re pri nesrečah 274 ljudi, ranjenih pa 
je dnevno 27.000. To pa je  že čisto druga  
vojska, ki stane državo okoli 20 m ilijonov  
dolarjev na dan ozirom a kar preko 7 m ilijard  
dolarjev na leto.

Tudi to napravi stroj •— največ prom etni —  
ozirom a človek, ki ta  stroj kdaj tudi zlorabi.

— A li po ročen i re s  d lje  živijo?
— T isto  ra v n o  ne, le  ž iv lje n je  se jim  zdi 

da ljše .

Dograditev R eševalne postaje v  Suhi, ki je tu še le  v  tleh, je sedaj že pod streho. Pokazali jo 
bomo ob otvoritvi, sam o pazite, da si je prej n e ogledate. — Zadaj pa sta dve zasiln i h išici 

G radisovih sezoncev, o katerih  govori drugi sestavek
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Kaj in kako dela naše AMD
O snovna naloga »LJUDSKE TEHNIKE« 

je š iriti znan je  o sodobnih tehn ičn ih  p r i
dob itvah  in  poučevati široke sloje d ržav 
ljanov  o novih  dosežkih znanosti. Za iz
po ln itev  te  naloge se dejavnost »Ljudske 
tehnike« izvaja  p rek o  razn ih  k lubov in  
d ruštev . Poleg  ostalih  k lubov  in  d ru štev  
v  občini ob sta ja  in  dela tu d i A vtom oto 
d ruštvo  Ravne.

Obstoj vsakega d ru š tv a  je  p rav  m nogo
k ra t zagotovljen  p redvsem  od u stv a rjen ih  
la s tn ih  finančn ih  sredstev . T a č in ite lj je  
im elo vodstvo  AMD R avne p red  očm i že 
od vsega začetka poslovan ja  d ru š tv a  te r  
je  m ed ostalim  organ iz ira lo  prevozniško 
de javnost z lastn im  avtom obilom . Dose
dan jo  dejavnost AMD R avne delim o v dve 
obdobji:

P rv o  obdobje tem elji n a  zb iran ju  fi
nančn ih  sredstev  za zagotovitev  m ate 
ria ln e  baze d ru š tv a  te r  istočasno na  uspo
sab ljan ju  d ržav ljanov  za bodoče u p rav - 
lja lce  m otorn ih  vozil.

D rugo  obdobje d e lo v an ja  d ru š tv a  te 
m elji na  po jačanem  delu  p r i u sposab ljan ju  
voznikov am ate rjev  za u p rav lja lce  m otor
n ih  vozil te r  na po jačan i šp o rtn i in  tu r i
stičn i dejavnosti.

Delo v d ru štv u  se odvija po kom isijah, 
ki so:

a) gospodarska kom isija  —  naloga te  
kom isije  je  sk rb e ti za d ru š tv en a  vozila in 
vsa ostala  sred stv a  te r  istočasno voditi 
prevozniško službo;

b) šo lskotehnična kom isija  se u k v a rja  z 
vzgojo vozniškega k ad ra  — šoferjev  am a
te rjev ;

c) šp o rtna  kom isija  vrši organizacijo  
špo rtn ih  tekm ovanj te r  u sm erja  člane 
d ru š tv a  —  tekm ovalce —  na razna  te k 
m ovanja;

d) kom isija  za p ro m et in  ceste im a n a 
logo vzga ja ti člane za dobre ko ristn ike  
cestnega p ro m eta  te r  sodelovati p ri vseh 
akcijah , ki služijo  za v a rn o st cestnega 
prom eta ;

e) p ropagandna kom isija  im a nalogo 
v rš iti p ropagando  o delu  in  uspeh ih  d ru 
štva te r  š iriti de lovan je  »Ljudske tehnike« 
m ed široke sloje d ržavljanov;

f) vse delovan je  d ru š tv a  k o n tro lira  in 
n adzoru je  nadzorn i odbor d ruštva .

Za tako  široko d ru štv en o  dejavnost je  
p o treb n a  tud i p rim ern a  oprem a, zato raz
polaga d ruštvo  tren u tn o  z dvem a tovo r
n im a avtom obilom a, trem i osebnim i av to 
m obili, m otorn im  kolesom  in m opedom , 
vse v lastn i garaži. Od osnovanja d ruštva  
do danes je  bilo p reko  šolskotehnične ko
m isije  o rgan iz iran ih  18 teča jev  za šoferje 
am aterje . V kateg o riji A  je  naprav ilo  
izpite do sedaj 205 tečajn ikov , v katego riji 
B pa  207 tečajn ikov , to rej 412 šoferjev  
am aterjev . Izp ite  za m opediste je  n ap ra 
vilo 348 voznikov m opeda.

T ren u tn o  obiskuje  tečaj 12 kand idatov  
za voznike m otornega kolesa te r  11 k an 
d idatov  za voznike osebnih avtom obilov.

Za poživitev  tu rizm a p r i svo jih  članih 
ko t tu d i ostalih  je  d ruštvo  nabavilo  osebni 
avtom obil »F iat 600«. L e-tega posoja in 
te resen tom  p ro ti p lač ilu  n asta lih  stroškov  
vzdrževan ja  po prevožen ih  k ilom etrih .

V počastitev  desete obletn ice delavskega 
sam o u p rav ljan ja  v Ž elezarn i R avne je

šp o rtn a  kom isija  AMD R avne organ iz ira la  
»OCENSKO-TERENSKE VOŽNJE«, na 
k a te rih  je  sodelovalo 58 tekm ovalcev.

AMD R avne je  razen  opisane dejavnosti 
p revzelo  tud i g radn jo  garaž za 30 osebnih 
avtom obilov. T a odločitev je  n a le te la  na  
odobravan je  vseh  in te resen tov , ki bodo 
sodelovali delno z lastn im i finančn im i 
sredstv i p r i  g rad n ji, k a r  se bo upoštevalo  
p r i na jem n in i za garaže. P . k.

Končno tudi garaže
H itri tem po izg radn je  stanov an jsk ih  ob

jek to v  na  Čečovju te r  istočasna postopna 
izbo ljšava ž iv ljen jske  rav n i p reb iv a ls tv a  
naše občine sta  povzročila  po javo  novega 
p rob lem a — po m an jk an je  garaž. P o jav lja  
se iz dneva v dan  vedno večje število  
novih ali pa  tu d i rab ljen ih  avtom obilov. 
K olikor je  na eni s tra n i velika  rad o st ob 
nabav i novega vozila, se m ars ik a te rem u  
la s tn ik u  p o jav lja  na d ru g i s tra n i problem , 
kam  sp rav iti vozilo in  ga zašč ititi p red  
v rem ensk im i neprilikam i, vlago in  m ra 
zom. M noge d rv a rn ice , šupe in  do nedavna 
zapuščeni p ro sto ri služijo  sedaj koristno  
k o t p rv o  zatočišče avtom obilov. V prašan je  
je  seveda, če so tak i p ro sto ri v a rn i za 
m o to rna  vozila p re d  razn im i okvaram i, 
p redvsem  pa  p red  požarom . Z nabavo 
avtom obila je  m ars ik a te ri la s tn ik  po trošil 
tud i zad n ja  d en arn a  sredstva , tak o  da je  
g rad n ja  garaže ostala  za sedaj le  še želja, 
ki bi jo  lahko šele čas rešil.

Zavedajoč se po treb  po sodobnih  g ara
žah te r  da bi istočasno nudilo  svojim  čla
nom  razne  m ožnosti d ruštvenega  izživ lja
n ja , je  A vtom oto d ru štv o  R avne na  K oro
škem  v sodelovan ju  z železarno  p riče lo  z 
g rad n jo  g araž  za osebne avtom obile.

Lokacija  garaž je  določena na  ju g u  n a 
se lja  Čečovje, na p ro s to ru  sedanjega roko
m etnega igrišča. Tu je  p redv iden ih  šest

p ritličn ih  stavb, v k a te rih  bo v  vsak i p ro 
s to ra  za tr id ese t osebn ih  avtom obilov, ali 
skupno 180 garaž. V zad n ji stavb i je  p red 
v idena  tu d i p ra ln ica  in  m ala  serv isna  de
lavn ica za m o to rn a  vozila.

P rv a  od naveden ih  stavb  je  že v g rad n ji 
in bo p redv idom a gotova konec novem bra  
tega  leta.

P r i g rad n ji sodelu jejo  tu d i bodoči ko
ris tn ik i z določeno vsoto finan čn ih  s red 
stev  v  oblik i p redp lač ila , k a r  se bo p ri 
n a jem n in i za garaže  upoštevalo.

Pobudo A vto-m oto  d ru š tv a  so toplo po
zd rav ili v p rv i v rs ti  p rizad e ti la s tn ik i 
osebnih avtom obilov k ak o r tu d i ostalo 
p reb iv a ls tv o  Čečovja, k a jti  sledn jim  se v 
bodoče ne bo tre b a  izogibati avtom obilom , 
ki so b ili doslej razpostavljeni' na cestah, 
p ločnik ih  in  ob vhod ih  v stanovan jske  
stavbe. Pk.

Kaj pa otroci?
V sak dan  gledam o siln i po le t delovnih 

ljud i. Iz le ta  v leto dosegajo večje uspehe, 
saj g rad ijo  s tanovan ja , tovarne , ceste, h i- 
d ro cen tra le  itd . P r i nas n a  R avnah  pa se 
je  k lju b  velikem u n ač rtu  in  delu  izpustila  
ena velika  reč, in  sicer dom igre in dela 
za naše otroke. Vsi vem o, kako  so  otroci 
delavni, hočejo b it i  kak o r n jihov i starši, 
k ra tk o : hočejo delati. P ri nas na R avnah  
pa se jim  tak šen  p ro s to r n i določil, zarad i 
tega so tako  nem irn i. D o stik ra t slišimo, 
k akšn i so otroci. Saj res n i čudno, saj so 
p rav  povsod v napo tje . Ne sm ejo se ig ra ti 
ne na  t ra t i  ne na  cesti ne v s tanovan ju . 
O trok pa  se uči de la ti z igro? Z adn ji čas 
je  že, da tud i otroci dobijo svoj p rosto r, 
k je r  bodo pod nadzorstvom , saj o trošk i 
v rtec  še daleč ne m ore za je ti vse otroke. 
S k rb  za človeka se m ora začeti zgodaj in 
ne šele ta k ra t, ko je  že m arsik d a j p re 
pozno. V zgoja m lad ine  je  s tv a r  družbe. 
P ra v  vsi m oram o pom agati s tanovan jsk i 
skupnosti, ki se tru d i, da bi rešila  tu d i ta  
problem , ki je  na R avnah  zelo pereč.

M. KI.

N agrajenci tekem  AMD. N ajbolj prav je  nam  reč, da je  zm erom  vsaj toliko dobitkov, kolikor
je tek m ovalcev .
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Ukrep na vrhu
POMEMBNA PRIREDITEV ZDRUŽENJA JUGOSLOVANSKIH ŽELEZARN 

ZA SOCIALNO PLAT DELOVNIH MEST

Jugoslovanska težka industrija (žele
zarne, železarski rudniki in koksarne) je 
že zapisana kot prva delavnost v deželi, ki 
je sistem atično in znanstveno zgrabila tudi 
problem nesreč in obolenj pri delu. Na 
takem sektorju smo — težka industrija —  
da je to vprašanje toliko bolj pereče, pa 
ga ne smemo in nočemo zapostaviti.

Nova gradnja sicer sama inštalira boljše 
pogoje dela predvsem  tudi v pogledu var
nosti, vendar pri presnavljanju surovin, 
železa in jekla še vedno ropota, gori in sc 
kadi, da vsem  nevarnostim  tudi sodobna 
tehnika ne pride v okom. Ob tej hitri 
rasti delavnosti črne m etalurgije je prišlo 
nujno do nesorazmerno številnega vk lju
čevanja novih, neuvežbanih kadrov, kar 
je tudi nesorazmerno povečalo možnosti 
poškodb pri delu. Združenje železarn je 
zato od kraj kraja posvečalo varnosti pri 
delu toliko bližje zanimanje. Rezultati 
zmanjšanja nezgodnostnega elem enta v 
zadnjih letih kažejo, da je to podkrepljeno 
zanimanje rodilo razveseljiv uspeh.

Že pred leti je bila ustanovljena med- 
tovarniška komisija za delovno varstvo, ki 
je skupno in bliže zasledovala to reč in

KURJI RAZGLAS
Konec ok tob ra  in  še v začetku  novem 

b ra  smo nekaj dn i zaporedom a poslušali 
po ozvočenju tak le  razglas:

Kmetijsko gospodarstvo Javornik (ki se 
zadnje čase res izredno razvija — opomba 
uredništva), je v letošnjem  letu uredilo 
kokošjo farmo za pitanje piščancev iz raz
loga, da pomaga pri preskrbi prebivalstva  
Raven z mesom. V ta namen ima že od 
maja letos stalno v zalogi 5000 do 6000 pi
ščancev v pitanju. Piščanec so potrošniki 
v prvih mesecih radi kupovali, tako da jih 
je bilo zmerom premalo. Sedaj pa, v zad
njem  mesecu, je nastal zastoj, tako da ima 
KG Javornik preko 1500 piščancev godnih 
za prodajo, od katerih ima že veliko iz
gubo, ker se naprej ne pitajo.

Obveščamo člane kolektiva pa vsa go
spodinjstva ter gostinske obrate, da lahko 
kupujejo piščance naprej po ceni 400 din 
za kilogram, kar ni predrago. Če km etij
sko gospodarstvo ne bo moglo piščancev  
prodati, bo primorano pitanje opustiti, 
kar bo zopet v škodo potrošnikom, ko ne 
bodo preskrbljeni z mesom.

Piščanci se lahko dobijo vsak dan na 
Dobjem dvoru.

. . .  in pripomba

K m etijskem u  gospodarstvu  Jav o rn ik  te r  
vsem , k i so pom agali, da je  p rišlo  do te 
re je  in  oskrbe tu d i p ri nas, se m oram o na 
R avnah  posebej zahvaliti. V eliko je  bilo 
r> tem  sto rjenega. Ko smo čuli, kako so to 
reč oskrbeli že m arsikod, p r i nas pa tega 
še ni bilo, sm o godrn ja li. K u rje  m eso n am 
reč ni sam o dobro  m eso ozirom a ob tak ih  
izpadih  vsaj meso, tem več je  tud i po svoje 
zdravilno, d ije tno  meso.

predlagala ustrezne ukrepe iz izkušenj 
vseh železarn. Nekaj je bilo teh akcij in 
ukrepov, ki so po svoje pomagali.

V dneh od 19. do 21. oktobra 1960 pa je 
priredilo Združenje jugoslovanskih žele
zarn spet medtovarniško p o s v e t o v a n j e  
o z d r a v s t v e n i  i n  t e h n i š k i  v a r n o s t i  
v p o d j e t j i h  č r n e  m e t a l u r g i j e .  Po
svetovanje, ki se ga je udeležilo okoli dve 
sto delegatov iz vseh naših podjetij, je 
bilo v Sarajevu. Šestnajst poročevalcev in 
koreferentov je načelo vse te probleme, 
razprave pa so jih poglobile do slehernega  
delovnega mesta. Ne moremo tu navesti 
vsega tega, izšla pa je knjiga z vsem i refe
rati in bo služila za vse raziskave in 
ukrepe za sedaj in še daleč v bodočnost.

Jugoslovanske železarne so postavile 
problem varnosti dela v ospredje tudi s 
to študijsko prireditvijo (kakršnim smo se 
im eli doslej navado čuditi le v tradicio
nalnih industrijskih deželah) in so na ta 
način oskrbele znanstvene podlage in na
potke z vseh zainteresiranih forumov.

Varnosti prednost! Napredna podjetja 
črne m etalurgije jo že dajejo in tako z 
dejanji ustvarjajo socialistično delavnost.

No, sedaj je  tu , am pak  — kak o r pove 
razg las — m enda čisto le ne  gre. Da se ne 
bo izpolnila  g rožn ja  ozirom a računska  
n u jn o st opustitve te  re je , poizkušajm o 
n a jti  m otn je  te r  s tv a ri u red iti. Takole 
m islim o:

1. Isti dan  (18. X. 1960), ko je  p ri nas 
p rv ič  zapel go rn ji razglas, smo b ra li v 
»Večeru« na s tra n i 5 tako le  sporočilo:

SPOROČAMO,

da so cene piščancem  pohancem  znižane 
od 400 na 370 d inarjev .

KPPZ Maribor

Res, m orda se da zadeva p rib liža ti tud i 
tako, saj je  ta  način  čisto  v tržnem  zako
n iku : ko je  neke robe veliko, se lahko  po
ceni. Za po trošn ike  pa je  pocenitev  tako  
vedno silno sim patična.

2. M orda k ra j res ne m ore vsega pojesti, 
k a r  bi kdo ho tel takega  v zred iti z ozirom  
na  svoje poslovne račune, pa bi zato k a 
zalo zadevo vsk lad iti, če že dobava d ru 
gam  ne pride  v upoštev. P r i tem  seveda 
ne  m islim o toliko na »držanje« cene (ali 
hu je  povedano: na  vzdrževan je  draginje), 
tem več p redvsem  tud i na  zavarovan je  
p red  izgubo p ri te j re ji. Povsod tako  de
lajo.

3. Če m esa m an jk a  uprav ičeno  rogovi
lim o. To je  osnova. Toda če bi bilo vseh 
v rs t m esa na  izbiro, pa sam o k u rjeg a  m esa 
ne bi bilo, bi tud i rogovilili. To pa  je  že 
izbira. Tako je  povsod in  tu d i na K oro
škem . T udi na  K oroškem  im am o v  tem  
oziru  še neko odliko, čem ur bi lahko  rek li: 
dober nos, čeprav  g re  za grlo. Po svoje 
sm o sladokusci: n arodna  m esna jed  je  po- 
vojeno meso, nedeljska  — govedina, in 
k a r  iščemo — tele tina . K u re  zlepa ni v

p isk ru  ozirom a v e lja  za žensko jed. In  ko 
se sedaj, ko je  na  D objem  dvoru  na raz
polago tisoče p itan ih  piščancev, vseeno 
zgodi, da k a r  p lanem o na sfre tan o  pišče 
ali kuro, ki jo  p rinese  na  trg  kaka  km e
tica, m ora  to nekaj pom eniti. N ekdo je 
»pogruntal«, da so h itro  in leno p itan i p i
ščanci bolj otečeni ko t debeli. Res, tud i 
h rv ašk e  sv in je  so d rugačne od naših  p ršu - 
ta rjev . K rm ljen je  le svoje n ap rav i. To že 
drži, v en d a r se da tu d i tu  kaj u red iti, saj 
ni treba , da bi k u re  jed le  sam o dobro in 
drago za hitro p itan je , tem več jedo lahko 
tud i slabše in cenejše za nekoliko po
časnejše pitanje —  če že tak o  hočemo. 
Po tem  pa napišim o na  našo k u rjo  p rire jo : 
Pozor! K oroška spec ia lite ta  — počasi in 
sfre tan o  p itan e  kure .

Vsem u se da odpomoči.

O p le b is c ita r n ih  p ro s la v a h

Ne mi, tem več oni tam , deljen ih  m isli, 
za m ejo, so p ro slav lja li 40. obletnico p le 
bisc ita  na  K oroškem ; m i sm o ta k ra t  to reč 
izgubili pa povezjem o vsakega 10. ok tobra 
k lobuke čez čela. N ekaj na 15.000 glasov 
je  b ilo  za Jugoslav ijo , okoli 21.000 pa se 
jih  je  o p rede lilo  za A vstrijo . Z e  g lasovalno 
področje  je  bilo  tako zaokroženo, da je  
laže p riš lo  do tega, n ekaj pa  sm o m i ta k ra t  
tam k a jšn jim  Slovencem  p rev eč  »pom a
gali«. Na D unaju  n a  p rim e r v tis tem  času 
n i bilo n ičesar dobiti, na  p leb isc itnem  
ozem lju pa so im eli vsega, m edtem  ko m i 
p ri vsem  gom iljen ju  p reh ram b n eg a  boga
stv a  n iti tega nism o sto rili ozirom a so 
gotovi p rim eri n a  teh  dodatk ih  tud i obo
gateli.

No, sedaj je  od tega že š tirid ese t le t in 
so tam  to reč  dodobra p roslav ili te r  in sta 
lira li ta  spom in za deželni p razn ik . »Slo
venski vestn ik« se je  p recej in ob m ars i
kaj uprav ičeno  obregnil. Mi bi se zadržali, 
k e r je  vse p reveč enostavno  in  razum ljivo . 
T isti, k i iz rab lja jo  in  vznem irja jo , so taki, 
k ak ršn i so. N iti ob vo litvah  n iti  ob p ro 
slavah  niso drugačni. N ičesar se n a  n jih  
ne sp rem en i in  nič d rugačnega ne m o
rem o od n jih  pričakovati. R azočarali ozi
rom a p resen e tili bi le, če bi se sprem enili.

K er pa se sv e t le suče, se s ta ra  in  po
m la ju je  te r  po svoje n ap red u je , nekako  le 
g re  tu d i tu . O bem a narodnostim a  na  tej 
p re lep i zem lji želim o vedno lepše sožitje, 
srečo in  m ir.

O m enili pa  b i rad i tisto, k a r  se nam  je  
zdelo na  p ro slav ah  lepo. K ar nam reč  znajo, 
znajo, pa m islijo  p r i tem  tako  ali narobe: 
tis ti »gvanti« so p rišli do izraza —  nekako 
gv an ti te  dežele (kakor goji to reč tud i 
T irolska). P ra v  lep a  p a rad a  b iti in  zavesti! 
P r i nas pa, vsaj v S loven iji, že gledam o, 
da vsako p o k ra jin sk o  ljudsko  posebnost 
čim h itre je  zanem arim o, čeprav  sedaj za
poznelo rišem o tak e  naro d n e  noše  celo na 
ška tle  šibic. B rž ko je  k je  k ak a  m odna ne
um nost, jo  že navlečem o, le da je  zadosti 
tu je  ozirom a »m oderno«. Svoj n ap red ek  je  
sicer tu d i to, v en d a r p r i n jih  p o u d arja jo  
svojo  rašev ino  ozirom a dom ačo reč  celo za 
p razn ik  in  p r i tem  niso nič m anj A vstrijc i, 
a li —  če hočem o —  Nemci, ko t je  Nemec 
nek i B avarec ozirom a kako r je  po dom ače 
oblečeni B elok ran jec  Jugoslovan.

T ega bi se sm eli učiti tud i p r i  sicer 
lahko  nasp ro tu joč ih  teh  m anifestac ijah .
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In na kraju desetega letnika:

Obraz »Koroškega fužinar ja“
M aturitetna n aloga  za  zak ljučn i izpit v juniju 1960 na ravenski g im naziji 

U v o d

Ob neki priložnosti je  Moša Pijade de
jal:

»Tovarniški tisk je  eno izmed naj učin
kovitejših sredstev iza seznanjanje č la
nov delovnega kolektiva o vsej proble
m atiki podjetja , prav posebno z zaključ
ki delavskega sveta dm upravnega odbo
ra.« (Vesti Izolinke 1956, štev. 7—8).

Tovarniški tisik je  v industrijsko raz
vitih deželah precej razširjen. Za Ame
riko navajajo  okoli 2000 takih  glasil, na 
Angleškem jih  izhaja  nad 1200, na Nizo
zemskem 350, v F ranciji 200, v Švici 120, 
v Zapadni Nem čiji 100, na Švedskem 80, 
v Belgiji 60. Prvi tovarniški list na svetu 
je  izšel na Angleškem p ri pod je tju  »Wa- 
stoin and V'iney Ltd« 1. 1887 z nazivom 
»Hazells Magazine«.

Za Jugoslavijo nava ja jo  kot n a js ta re j
ši ta k  liist glasilo industrije  obutve iai 
gum ijastih izdelkov »Botrovo«, k i je  za
čel izhajati pred  25 leti. Danes izhaja v 
državi okoli sto raznih tovarniških gla
sil, med tem i 48 v Sloveniji, od teh 8 v 
mariborskem  okraju . Vendar se število 
stalno sprem inja. Pojav ljajo  se novi listi, 
stari se združujejo ali utihnejo.

Tovarniški tisk je  nasta ja l z razvojem 
industrije  in se z njo razširjal. P ri ve
likih delovnih skupnostih je  veliko po
treb po posredovanju obvestil, po stro
kovnem pouku itd.

»Koroški fužinar« je  glasilo ravenske 
železarne. Form at je  24x34 om, na na
slovni stran i je  viselej celostranska slika, 
v desnem zgornjem kotu parola v okviru.
Številke im ajo  okoli 40, največ 54 strani.
»Koroški fužinar« se to re j uvršča v krog 
slovenskih tovarniških glasil. K ratek 
pregled teh, v Študijski knjižnici na Rav
nah dosegljivih glasil pokaže, da so se 
vsa boilj ali m anj držala P ijadejevega 
navodila.

Tako posveča na prim er »Glasilo Be
tona« v C elju  največ pozornosti delav
skemu upravljanj u in  strokovni izobraz
bi delavcev. V vsem Vil. letniku sega 
samo potopis po Egiptu iz tega okvira.
Pol stran i ob koncu vsake številke je  po
svečene društvenem u življenju.

»Vesti Izolirke« iz L jub ljane p rina
šajo podobne članke. Precej pišejo o 
športu, skoraj vsaka številka pa ima na 
začetku članek o delavskih praznikih, 
o 1. m aju, o oktobrski (revoluciji, o 29. 
novembru itd.

»Kolektiv«, glasilo tovarne Lek v 
L jubljani, j e  še bolj pester. Vsebuje pre
cej hum orističnih reportaž, reproduk
cije um etniških fotografij in na koncu 
vsake številke ugankarski kotiček.

»Koroški fužinar« im a v nasprotju z Pri K ončniku v Topli 
naštetim i glasili zelo ustaljeno obliko in 
vsebino. Na splošno velja sicer naslednje 
zaporedje člankov: gospodarski, politič
n i , strokovni, zgodovinski, narodopisni 
itd., vendar ta red  ni ustaljen. Urednik 
je  o tem povedal naslednje:

»Vidite, to  je  tisto! Še jed  mešamo, 
da ni prepusta. Tudi delavec — fužinar 
ne zmore vsega. Dan (za dnem železo in 
jeklo, jek lo  in  železo, pa mu dajmo spet 
v njegovem listu samo železo in jeklo  . . .  
Koliko bolj sproščeno je, ko ob prena- 
veličanem agregatu zapoj o tudi citre ...«

Žc v prvi številki prvega letnika si je  
»Koroški fužinar« začrtal pot, ki se je  
zvesto drži še danes:

» ... Naš list nas bo strokovno izobra
ževal, nas bo izpodbujal in družil v p ri
zadevanju za izboljšanje kakovosti naših 
izdelkov. Postati moramo m ojstri dela. 
Poleg dela bomo objavljali vse, k a r je  
značajno in veliko, ka r je  krepostno in 
lepo, vse ono pa, k a r je  odvratno in ne
lepo, bomo zavračali im nadomestili z 
boljšim. Z naših strani bo dihala naša 
koroška dežela in naša domovina.«

Svoj program  je  »Koroški fužinar« iz
polnil in  presegel do take mere, da je  
ni veje v decimalni klasifikaciji, v k a 
tero v desetih letih svojega obstoja ne 
bi bil posegel. Ta širina marsikomu ni 
čisto ugajala:

» ... Seveda pri tem ne gre za to, da 
bi tovarniški tisk  prevzemal funkcijo 
pokrajinskega tiska, k a r je  dokaj očitno 
p ri ,Koroškem fužinar ju* in pri jese
niškem ,Zelezarju‘, temveč gre za se
znanjan je proizvajalcev določene gospo
darske organizacije z gospodarskimi in 
drugim i problemi komune, za razvijan je  
tiske socialistične zavesiti proizvajalcev, 
ki je  potrebna pri vsklajevanju  in tere
sov podjetja  in  socialistične skupnosti...« 
(-vr »Beseda, dve o tovarniškem  tisku«, 
Novinar 1958, štev. 8—9).

D rug člamkar sodi drugače:
» . . . . ,Koroški fužinar*. . .  niha med 

časnikom im r e v i jo . . .  in je  po vsebini

že prerasel Železarno Ravne . . .«  (Srečko 
Golob, Večer, 26. nov. 1956).

Na letošnjem zaključnem  zboru ko
lektiva ravenske železarne pa je  d irek 
tor' Klančnik mod drugim  povedal o tem 
»problemu« nasledinje:

» ... Pojavile so se želje, naj bi ta o r
gan (namreč »Koroški fužinar«, op. pisca) 
prevzel čim več bližjih  inform acij, kot 
mesečno predpisovanje in zasledovanje 
operativnih planov, periodične obračune, 
sklepe organov delavskega sam ouprav
ljan ja  ter sindikalne organizacije, spre
membe v k ad ru  in podobno. Mislimo, 
tla bi s samo takim  programom ,Koroški 
fužinar* zožil sedanjo priznano vlogo pu
blikacije širšega za je tja  in tra jne  vred
nosti, zato smatramo, da bi njegovo vse
bino kazalo zadržati ter je  izpopolniti le 
z obsežnejšimi informacijami, o vseh 
k ratko tra jne jših  stvareh pa kolektiv to
liko bolj seznanjati z dodatnim  glasilom 
oziroma ob javam i...«

To jo  m nenje d irek to rja , m nenje pri 
delovnem kolektivu in najb rž  tudi mne
nje drugih bralcev, zato bo pač »K. f.« 
tudi v prihodnje služil vsem njim  in se 
v tem namenu še dopolnjeval.

Iz, starih korenin raste novo

Delavec — samouk, Šanclov Zepi iz 
Žerjava, je  pred leti napisal zgodovino 
mežiškega rudinika za učiteljico Ramša- 
kovo in za n jene šolarje.

Ivan Mohorič je  siestav.il »Industriali
zacijo Mežiške doline« za inženirje in 
tehnike, za profesorje in za študente. 
Šanclov Zepi je  opravil dobro delo, Ivan 
Mohorič veliko delo. Med preproste ljudi 
pa ni mogla im ne gre ne ena ne druga 
zgodovina. Med preproste ljud i gire »Ko-

N ajvišja km etija v  naši deželi. Do prvega selišča  je na srečo dve uri hoda. T elevizor im ajo 
že davno — in poleg tega originalnost, p lem enitost in svetlobo, ki ohranjajo čast in lepoto

slovenske gorske dom ačije.
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roški fužin ar« in iz njegovih desetih let
nikov se da zbrati popolna zgodovina 
domačih krajev .

»Koroški fužinar« začne p rav  v tistih 
davnih časih, ko  so zrasle turške šance 
pri Kotljah, v časih, ko se je  graščin
skim zdraham  rolk ]o zgodovina, ko je  
Valvazor obiskal Koroško, narisal in  po
pisal n jene gradove in  gospode. V sivo 
preteklost seže, ko so v Slovenjem G rad
cu kovali denar, ko je  nastajal Gueitten- 
staiin, ko so v M arenbergu in drugje  so
dili čarovnicam z božjo sodbo in so 
ljud je  viseli treh  dolin garali za grašča
ke  in se bali urokov.

Profesor F ran jo  Baš, doktor Franc Suš
nik in Josip M ravljak so popisali vse to.

Potem sc je  zgodovina zavrtela h itre je  
in gospoda je  podvizala korak, da ne bi 
zaostala. Zrasle so fužine v Črni, Me
žici, na Ravnah, na Muti, v Mislinju, 
rudniki so se odprli bolj na široko -— 
začela se je  zmagovita pot kapitalizma. 
M anjši obrati so delali, opravili svoje, 
se izčrpali in omagali v hudi konku
renci, L judje  so p rihajali s hribov v 
dolino na delo. P revalje  so doživele ne- 
sluten vzpon, bogatijo lin nazadnje, ko 
so računi visokih gospodov pokazali tako 
— propad. Kapitalistom je  šlo le za de
nar, lju d je  — delavci jim  niso pomenili 
nič. Niiso se zavedali, da je  nastal v n ji
hovih tovarnah in rudnikih nov razred 
ljudi, rod zdravih dedičev, ki bodo 
km alu začeli te r ja ti  svoje pravice. Saj 
je  b ila  delavska ra ja  —, hvala bogu! — 
razcepljena in  razdrobljena po vseh mo
gočih strankah, p rip rav ljena  verje ti da
nes enemu in  ju tr i  drugem u bogu in 
njegovim prerokom. V resnici je  neza
upljivo, trm asto rasla v pričakovanjih  
in upih, da  bo tudi zanjo prišel lepši 
čas.

To so bili časi trd ih  nemških šol in t r 
m astih Tokstovrščanov, ki so dvaindvaj
set tlet zaman pošiljali vlogo za vlogo 
oblastem, n a j dovolijo posebno šolo, v 
ka teri b i se slovenski otroci učili tudi 
slovenščine. To so bili časi, ko so vrli 
'tržani ustanavljali gasilska društva, zbi
rali in ustanavljali svoje godbe na pi
hala in križem  pomagali drug drugem u 
gasiit velike požare. In  to so bili časi, 
ko je  biil večkrat en sam zdravnik od 
Črne do D ravograda in so bolnike pre
važali z navadnim i vozovi v Slovenj 
Gradec in v Črno v bolnišnico.

S posebno ljubeznijo in zvestobo je  
»Koroški fužinar« popisal dobo, ko se

je  začela p rebu ja ti narodna zavest, dobo 
nesrečnega plebiscita in M algajeve dni.

Potem je  Lovro K uhar — Prežihov 
Voranc načel novo stran  v zgodovini Me
žiške doline. Za n jim  so jo  v »Koro
škem fužinarju« nadaljevali Ivan Ko
kol, Beno Kotnik, Bogdan Žolnir in 
drugi. V te j zgodovini ni romantike. 
T rda je, težka in poštena.

KPJ je  b ila  n a  Ravnah ustanovljena 
1. m aja  1920, še pTed kongresom v  Vu- 
kovaru. Do razpusta ob Obznani, je  štela 
80 članov. Koroški delegat na vukovar
skem kongresu je  zahteval pravično re 
šitev koroškega vprašanja. Po Obznani 
je  b ila  KPJ pregnana v ilegalo. Delo je  
postalo zelo težavno. Glavni voditelj je  
bil v teh letih  Loviro Kuhar. D ruga zna
menita im ena iz zgodovine koroške ko
munistične partije  so še: Ignacij Teršelk, 
Ivan Kokal — linre in druga.

Po ilegalnih kanalih je  KPJ spravljala  
čez m ejo ljud i in po isti poti prinašala 
iz A vstrije ilegalno literaturo, k i so jo  
tiskuli na D unaju. Svoje postojanke je  
KPJ imela v p revaljsk i papirnici, leškein 
rudniku, na Pohorju, v Vuzenici in v 
Velenju.

Komunisti so se začeli vrivati v le
galne stranke NRP (Nezavisna radnička 
partija), v vrste socialno dem okratske 
stranke in celo v k lerikalne stranke in 
tako povsod propagirali svoje ideje. Ne
kako istočasno kot KPJ sta bila ustanov
ljena Svoboda — ustanovitelj Lovro Ku
har in  M atija G radišnik — iin Sokol. Ko
m unisti so se vključevali tako v Svo
bodo kot v Sokola in tako povsod do
bili velik vpliv.

Na Ravnah iso tak ra t gospodovali 
Nemci. Svoboda in Sokol sta z dramsko, 
telovadno, godbeno sekcijo, s pevskim 
zborom in s knjižnico delovala med lju d 
stvom proti nemškemu vplivu.

Ko je  bila po zletu v C elju  Svoboda 
razpuščena, so ustanovili namesto n je 
Vzajemnost.

Delo komunistov je  rodilo take uspe
he, da je  na prim er leta  1927 v našem 
okraju  dobila KPJ 1747 glasov p ri vo
litvah, Beograd pa, k i je  tak ra t imel 800 
komunistov, le 000 glasov. Program , ki 
ga je  ob te j priložnosti izdelal Prežihov 
Voranc in k i  ga je  KPJ sprejela, je  bil 
celo po m nenju takratnega P okrajinske
ga kom iteja preveč »levičarski«, to je, 
napreden. Zaradi te ro rja  je  tak ra t delo 
KPJ v državi bolj ali m anj počivalo, le 
na Koroškem je  napredovalo do take

mere, da so ustanovili v G uštanju samo
stojno okrožje KPJ pod imenom »Sever«.

Komunisti so razbija li shode vsem 
drugim  strankam  in tak o  skoraj popol
noma zagospodarili v dolini, ko jih  je  
šesto januarska  d ik ta tu ra  razgnala. Ob 
te j priložnosti so jih  mnogo aretirali, 
mnogo pa jih  je  ušlo čez mejo.

Vzporedno s KPJ je  tekel razvoj m la
dinskega g iban ja  — SKOJ. V Kefrovem 
mlinu pri Ravnah je  bil leta  1926 111. 
kongres SKOJ, k a r  je  bilo veliko p r i
znanje koroškim  komunistom. Obenem 
je  teklo delo na prosvetnem, socialnem 
iin zdravstvenem  področju. Svoboda je  
uprizorila precej iger. Leta 1925 pa so 
na Ravnah ustanovili Rdeči križ. Skoraj 
ganljivo je  danes b rati, da so vsako leto 
obdarovali deset revežev iin popolnoma 
oblekli ono siroto. Ganljivo je  brati, 
kako  se so borili za p rv i reševalni avto
mobili in s kakšnimi častmi so ga napo
sled leta 1927 Je pričakali.

Delo KPJ j e v  drugi polovici tridesetih 
let spet zaživelo. Znani revolucionarji, 
Doberšek s Prevalj in Beno Kotnik, so 
leta 1939 poživili delo KPJ v na novo 
ustanovljenih celicah. Zbirali so podpise 
za M anifest km ečko-delavskega giba
n ja. Ta je  obsegal 'dva letaka, k i sta go
vorila proti zakonom diktatorskih reži
mov iin za kom unistični državni, politič
ni), gospodarski in  k u ltu rn i program , za 
svobodo iin enakopravnost Slovencev in 
balkanskih narodov.

Ko se je  v naših kraljih začela šiniti 
hitlerjamska propaganda, v G uštanju in 
v drugih k ra jih  Mežiške doline mii do
segla tega, k a r j e  pričakovala. Komuni
sti so b ili člani telovadnih in prosvet
nih društev  in so znali pritegniti v svoje 
vrste mladino, jo  povezati in vzgajati v 
narodnem in delavskem duhu. P a rtija  je 
pravilno predvidevala nemški napad in 
zlom stare  Jugoslavije.

8. ju lija  1941 so Nemci izselili prve za
vedne Slovence v Srbijo. 20. avgusta so 
padli v Begunjah prvi talci — domačini, 
ki so bili izdani. Koroška in Gorenjska, 
združeni, naj bi postali del Reicha.

Leta 1941 jeseni je  Dušan Kveder — 
Tomaž organiziral odpor po M islinjski 
in Mežiški dolini. Avgusta 1942 so se na 
štajersko-koiroški m eji sešle Šaleška, 
Savinjska iin Revirska četa. Vse t r i  so 
tvorile Savinjski bataljon.

N ekaj dn i pozneje se je  na svoji poti 
z Dolenjske na Štajersko ustavil na Ko
roškem K ranjčev bataljon — poznejši 
slavni Pohorski bataljon , k i je  padel do 
zadnjega.

Pozno jeseni je  prišel na Koroško 
Pavle Zaucer — M atjaž in za njim  prva 
partizanska četica — večinoma revirci 
— ru d arji iz Zagorja in iz Trbovelj.

To je  bila doba agitacije OF med l ju d 
stvom, čas diverzantskih alkcij in mobi
lizacije vseh, k i so jih  Nemci pozvali v 
svojo vojsko. Število partizanov je  ne
nehno raslo.

1. aprila  1943 je  prišel na Koroško ko
m andant Stane iin ustanovil I. koroški ba
taljon, k i ga je  njegov kom andant Le
nart nato peljal na akcijo na Mežico.

Del partizanov je  Stane odpeljal na 
Pohorje, k je r  so pomagali ustanoviti 11. 
pohorski bataljon.

KONČNO TUDI

P R A L N I C A  I N  Č I S T I L N I C A
D ecem bra letos začne n a  Č ečovju poslovati dolgo p ričakovana  in  p o treb n a  

p ra ln ica  z dnevno kapac ite to  230 kg suhega perila . S tran k e  bodo lahko  dobile 
op rano  perilo  v  tre h  dneh.

V p ro sto rih  jav n e  p ra ln ice  bo  deloval tud i o b ra t K em ične čistiln ice M aribor, 
k i bo nud il usluge v sedm ih dneh.

O b ra t p ra ln ice  s čistiln ico  bo n ud il usluge podjetjem , ustanovam , p r iv a t
nim  gospodinjstvo  in  posam eznikom  (sam cem , ki to reč n a jbo lj po trebu je jo ), na 
področju  R aven, P rev a lj, M ežice in  Črne.

V sekakor dobro  vest smo p re je li od Zavoda za pospeševanje  gospodin jstva 
za o k ra j M aribor, ki im a p ri u p o stav itv i te zadeve svoje zasluge.

C enik za usluge bomo še ob jav ili.
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U red n iš tvo  »K oroškega fuž inarja«  
R a v n e  n a  K o r o š k e m  
že lezarna

Prosim , da bi m i  pošilja li  va š  list 
»K orošk i  fuž inar«. R ada  ga p re b ira m  
k a k o r  tu d i  vsi  v  druž in i.

Če je  le mogoče, bi želela v se  izvode  
v sa j  le tošn jega  leta.

(Podpis in  naslov)

Taka pošta razveseli vsako uredništvo, posebej 
še, ko je tako preprosto iskrena in kratka ter 
pride iz delavske družine, čeprav sosednjega  
revirja. Toda s tem  je  sedaj tako, da je na
k lada om ejena na člane kolektiva, le  nekaj 
izvodov preostane za izven. D okler ne bo na 
upravi druge odločitve, »Fužinarja« pri vsej 
vo lji ne bomo m ogli razširiti na posam ezne 

naročnike.

DRMIT za mesec tehnike
D ruštvo inženirjev in tehn ikov rudarske in 

m etalurške stroke Železarne R avne in Rud
nika M ežice je izvedlo za »M esec tehnike«  
tako bogat program, da ga radi objavljam o, 
čeprav naknadno, kot vzor sodelovanja:

—  N ajprej so priredili na R avnah sem inar  
za livarje področja LRS.

— Sledila  je  akcija po obratih železarne, 
ko so tehn išk i strokovnjaki razlagali d elov
nim  skupinam  na delovnih m estih  nujne za
deve pod geslom : Kdor dobro pozna tehniko, 
bolje vzdržuje vse  naprave.

— V času »M eseca tehnike« je bila u sta 
novljena tudi Zveza inženirjev in tehnikov  
občine R avne.

— Za gozdarsko stroko je  bil prirejen na 
Sm učarski koči sem inar o naprednejših  m e
todah urejanja gozdov.

— Na program u je  b il tudi ogled Rudnika  
in topilnice Mežica.

— S ledilo  je predavanje o ultrazvoku.
— Gozdarska sekcija  je  dopolnila program  

še  s predavanjem  o problem ih gradnje cest 
na koroškem  gozdnem  območju.

—  N a posebni prireditvi so predvajali teh 
niške film e.

— V M ežici je  bilo predavanje o razvoju  
rudarstva in železarstva v  M ežiški dolini. 
P redvajali so tudi tehn iške film e.

— O problem ih m ehanizacije na koroškem  
gozdno-gospodarskem  obm očju so se  pom e
n ili ob žičn ici na B latnici.

— Za zaključek  je sled ila  o tvoritev  širšega  
dela tehniškega m uzeja na R avnah s preda
vanjem  o razvoju industrije v  naši dolini ter 
nazadnje še ogled tehnišk ih  knjig v naši š tu 
dijski knjižnici.

M LA D I M UNK  JE  ŠE L
T isti iz »Jam nice« — član V užnikove hiše, 

povzročiteljice književne ustvaritve. Čeprav 
je  zahtevala tam  um etniška ozirom a nam em b
na obdelava svoje zavoje, mu je  v  tem  delu  
ohranjen spom in originala, dokler bo sloven 
sk i č lovek  bral. V redu je  nasled il Vužnikov  
dom, m u dal im pulz napredka in  ga zvižval 
v  novi čas vredno tradiciji.

R ojen na Sončnem  kraju je  b il Štručev  
T onč-V užnik  v se lej svetla  pojava, bodisi kot 
koroški borec, v  dobi dogajanj »Jam nice«, v  
času narodnoosvobodilne borbe in v  novi dobi, 
kjer je začel z zaupanjem  in funkcijo občin
skega odbornika.

Pripeka sončnih Brdin, šop kovaških  let, 
šum enje V užnikovih košatij, odločna sloven 
ska zavest in pogled naprej so združili v  njem  
značaj zaupanja in spoštovanja vse  soseske. 
Čeprav je  bil fužinar le čisto kratko in tam  
davno, so ga na zadnji poti izpod U ršlje gore 
sprem ili tudi ti, saj so b ili prvi sindikalni 
iz leti železarjev po osvoboditvi prav na n je 
govem  domu.

N aj bi taki značaji ne um irali s posam ez
niki, tem več naj bi naprej ž iveli kot značil
nost, vrednost in  prednost tega ljudstva.

K O R O Š K I  F U Ž I N A R

12. m aja 1943 je  b ila  pod Belo pečjo 
prva konferenca političnih delavcev na 
Koroškem.

V avgustu 1943 se je  I. koroški ba
taljon  (320 borcev) vključil v Šlandrovo 
brigado, na Koroškem pa je  ostalo le 
okoli 40 borcev. Ti so km alu nato usta
novili II. koroški bataljon, ki je  narasel 
na 120 mož.

31. oktobra 1943 je  bil v K otljah p a r
tizanski tabor. Nemci so se zaradi teih 
drznili partizan siki h akcij strahotno ma
ščevali. Začeli so požigati kmetije* stre
lja ti in izseljevati še bolj kot prej.

8. jan u a rja  1944 so na Pohorju usta
novili Pohorska brigado Miloša Zidan
ška. Dosedanji II. koroški bataljon  se je  
ko t III. bataljon vključil v to brigado.

Glavni štab je  z odredbo v začetku 
1944 leta  razdelil celotne koroške p a rti
zanske siile na Zapadni koroški odred 
(ZKO) in  Vzhodni koroški odred (VKO), 
v katerega je  spadala tudi Mežiška do
lina.

F eb ru arja  1944 je  n a  Š tajersko in na 
Koroško vdrla XIV. divizija in v bojih 
vztra ja la  na  tem ozemlju do osvobodi
tve. 24. aprila  1944 sta sc ZKO im VKO 
združila v Koroško grupo odredov. ZKO 
je  štel dva bataljona, VKO pa tri.

Iz te  dolbe je  na jbo lj znana b itka v 
Bistri 19.—24. avgusta 1944.

Samo iz mežiškega rudn ika  je  v tem 
letu odšlo v partizane 478 mož. Zaradi 
stalnih sabotaž je  bilo delo v samem 
rudniku zelo otežkočeno, odvoz svinca 
pa skoraj nemogoč iin ustavljen. 12. sep
tem bra 1944 je  Glavni štab ukinil Koro
ško grupo odredov, k e r se je  večina ko
roških borcev vključila v šta jerske b ri
gade, na Koroškem pa je  deloval Ko
roški odred.

V dneh nemškega poraza je  ta  odred 
očistil vse ozemlje južno od Drave,
9. m aja 1943 pa so koroški partizani še 
pred zavezniki vkorakali v Celovec.

Samo v letih  1944—1943 so koroški p a r
tizani zadrževali na tem ozemlju okoli
15.000 Nemcev. Vidimo pa tudi, da je  Ko
roška ves čas NOB ustanavljala  p a rti
zanske enote in jih  pošiljala drugam, da 
so se vključevale v druge bojne enote 
in se v njihovem  sestavu borile po vsej 
Sloveniji.

F užinarji k u je jo  železo  — 
železo  k u je  njih

Ko so pognali tu jce, so začeli rasti: 
leta 1939 — 21.289 ton železa in jekla, 
leta 1946 — 29.289 ton, 

leta  1959 — 108.566 ton, to je  bilanca ra 
venskih železarjev.

Gorenjci, Š tajerci in Prekm urci so 
prišli, iz Mežice, iz Kotelj, iz daljne Mi
slinje se vozijo ko t gospodje na šiiht: 

leta 1939 — 500 delavcev, 
leta 1959 — 2450 delavcev.
Gole številke in  vendar, koliko mo

gočne rasti je  v njih . »Koroški fužinar« 
je  verno ogledalo tega ž iv ljen ja  in te 
rasti.

Da bi bili delavci bogati, da bi se pro
izvodnja dvigala tud i v prihodnje, o tem 
sla v »Koroškega fužinarja« pisala F ra 
njo Mohorčič in Bogomil Homovec.

Da bi bilo to mogoče, mora vsak de
lavec poznati svoj stroj,* s voj o peč, svoje
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orodje. O tem so pisali inženirji in  teh 
niki: F ran jo  Mahorčič, M itja Šipek, Mi
lan Doboiviišek, Boriis Florjančič, Ivan 
Zupan.

D a bi se zavedli iin nikoli ne poza
bili, da so gospodarj i tovarne in da bi 
bili dobri gospodarji na svojem, o tem 
pišejo člani delavskega sveta.

Da bi se zdravi vračali domov, da bi 
delali, varno in b i bilo p ri delu čim manj 
nesreč, za to skrb i iz številke v številko 
glavni urednik »Koroškega fužinarja« in 
vodja tovarniške službe za delovno va r
stvo Avgust Kuhar.

Prav tako kot so izdelki njihovih rok 
našli pot na tržišče doma in na tujem, so 
izdelki; njihovega duha našli pot v samo
stojne brošure in  knjige, ki jih  berejo  
po vsej državi:

•razpravo Borisa Florjančiča, ki je  iz
šla v »Koroškem fužinarju«, je  izdalo 
D ruštvo livarjev  Slovenije. (»Konstruk- 
ter in  livar«). Avgust K uhar je  objavil 
k n jig i »Racionalizacija« in »Delovna 
varnost«.

Skromna znanstvena razdelitev rasti 
ravenske železarne:

1. 1939—1945:
Prehod od kapitalističnega predvoj

nega in medvojnega gospodarstva.
2. 1946-1950:
Začetek proizvodnje v času socialistič

ne izgradnje.
3. 1950—
D ružbeno uprav ljan je  podjetja.
P r e d  v o j n o : m ortinovka, kladi- 

varna, valjarna, d a n e s :  m oderna je- 
klolivarna, povečana in m odernizirana 
težka kovačnica, izpopolnjena m ehanska 
delavnica, j u t r i :  nova valjarna.

Delovna storilnost: leta 1957 — 3,57 ton 
na sodelavca, ileta 1959 — 4,25 ton na so
delavca.

Povprečni dohodek na delavca: leta 
1957 — 17.588 dinarjev, leta 1959 — 
23.300 dinarjev.

(Peteir Ficko »Gospodarska podoba Me
žiške doline«, Zbornik Koroške 1959).

Toda to so še vedno številke, čeprav 
mogočne številke. Še vedno železo in 
jeklo, jek lo  in železo kot pravi urednik 
»Koroškega fužinarja«. Ravenski delavci 
so dali veliko več:

Na Cečovju so bile n jive, danes je  na 
njem  400 novih stanovanj, nov Dom že
lezarjev, nov trgovski dom, nov in ternat 
MIŠ. Pod Goro nova sm učarska koča, v 
mestu nova industrijska šola, nova kino 
dvorana, nov glasbeni dom, nova am bu
lanta. Dejstva, suha dejstva, vse p re 
malo zgovorna.

M etalurška industrijska šola d a je  vsa
ko leto nove milade k ljučavničarje , li
varje  in strugarje  v proizvodnjo. To
varna nenehno skrbi za izobrazbo de
lavcev. Tovarniška strokovna knjižnica 
jih  vzgaja, Študijska knjižnica, »Koro
ški fužinar«, delavska univerza, strokov
ni tečaji.

Toda delavci so neizmerno bogatejši, 
njihovo živ ljen je  teče po šibtu enako 
močno:

njihova godba na pihala je  med na j
boljšimi, v Sloveniji;

vsa država pozna Športno društvo Fu- 
žinar po njegovih uspehih in po gosto
ljubnosti;
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mamamia.

Tako je položena in  žc raste naša nova jeklovaljarna. Ko bo list izšel, bo seveda že toliko več  
železja na v išin i. Ko se je  enkrat začelo, ne bi dotegnili, če bi tudi vsak dan sproti fotogra

firali. Tak je  tem po m ontažne skupine in sam o tako je prav.

koroški sm učarji so se udeležili olim- 
piade v Ita liji in osvojili več državnih 
m ladinskih prvenstev;

koroška odbojka je  med najboljšim i v 
Sloveniji, za leto dni se je  vzpela celo 
v zvezno ligo;
. igralci namiznega tenisa so državni 
p rvaki pri m ladincih in  m ladinkah;

Železarna Ravne je  organizirala vrsto 
državnih in  m ednarodnih tekmovanj.

Skupno delo v tovarni in zunaj n je 
ustvarja  m ed delavci nove, plemenite 
vezi, k i rastejo  iz tovarištva p ri delu v 
p rija te ljstvo  in  v zavest, da so elani ve
like družine. N ajlepše je  videti to za
vest v pismih, k i  j ih  ob jav lja  »Koroški 
fužinar« s posebno ljubeznijo.

Ravenski železarji ne pišejo iz tu jine  
samo svojim  domačini, vsemu delovnemu 
kolektivu sporočajo svoja izkustva, do
gnanja im občutke. Od vojakov in s štu
dijskih  potovanj po inozemstvu pišejo. 
Ti dopisi se dvignejo ponekod v prave 
potopise, celo v prozo. K jer koli so, po
vsod in  vedno se zavedajo, da so člani 
kolektiva in ta  kvalitetna lastnost je  
vredna vsaj toliko kot tone železa in 
jekla, ki j ih  ustvarja jo  njihove roke.

Komur živi delavstvo v spominu s 
predvojnih propagandnih letakov — 
shujšani obrazi, vročične oči, žilava te 
lesa, v pest stisnjene in dvignjene roke 
—, ta na Ravnah ne bo videl delavcev.

Po domačih cestah in ulicah, v drugih 
mestih, na letnem oddihu v Portorožu, 
povsod sami m irni, samozavestmi, trdni 
jn ponosili ljud je  — gospodarji.

Če se oni zberejo, to  nekaj pomeni. 
Kadar oni ka j sklenejo, se nekaj rodi. 
Kar oni hočejo, to se zgodi.

Iz potrebe po kulturi so fužinurji 
in rudarji postavili svojim  otrokom  

kulturne ustanove

»Leta 1945, takoj po osvoboditvi, se 
je  v G uštanju zbral kup ljudi, ki so de

lali v jek larn i. Ta kup ljud i je  sklenil: 
,Mi bomo napravili gimnazijo na gradu 
Ravne. Naj bo kar hoče, gimnazijo bomo 
napravili/

Šli so na okraj, k i je  bil tak ra t na P re 
valjah, in s Prevalj v Beograd.

. . .  In m aršal Tito je  kovinarjem  od
govoril:

,Če ste sklenili, da postavite gimna
zijo, potem bo ljudska  oblast vaš sklep 
po trd ila / (Prežihov Voranc v L judski 
pravici 7. ju lija  1947).

Leta 1945 se je  gimnazija jeseni vse
lila v Thurnov grad. Leta 1948 so delavci 
in dijaki začeli graditi novo gimnazijo. 
Štiri m ladinske delovne brigade so jo  
gradile v štirih  akcijah. Ko so leta  1949 
zapustili gimnazijo prvi m aturanti, so 
delavci ustanovili Študijsko knjižnico. 
Grad ni mogel ostati prazen, gim nazija 
ne brez študijske knjižnice, Korošci ne 
brez kulturnega kombinata, ki je  že k a 
zal prve obrise.

Leta 1952 je  pouk že stekel v novi 
stavili in leta 1955 je  bila prva m atura 
v novi gimnaziji. Leta 1954 je  bila gim
nazija slovesno predana ravnatelju  in 
I j udstvu.

Leta 1945 je  bilo  na  gimnaziji 353 di
jakov, leta 1957/58 jih  je  bilo 771.

Qd leta 1953 »Koroški fužinar« redno 
obj avlja  letina poročila gimnazije. Spre
jem a in objav lja  pa tudi sestavke, ki 
obravnavajo vprašanja gimnazije, šol
stva in dijakov.

Od osvoboditve do danes so dale Ravne 
šest m ladinskih delovnih brigad, koro
ška mladina pa se je  udeleževala tudi 
zveznih akcij v sestavu drugih  brigad.
Ni bilo koroške m ladinske delovne b ri
gade, ki ne bi bila vsaj enkrat udarna. 
Prav tako se je  m ladina udeleževala k u l
turnega, političnega in družbenega dela 
v k ra ju  in tako vračala svoj dolg tistim, j 
ki so ji omogočili šolanje. P rav na Ra v- 1 >. 
nuli so bili vedno znova organizirani j 
razni tečaji za mlade aktiviste — vodi-1£

telje, gimnazijsko m ladinsko kulturno 
umetniško društvo »Samorastniki« je  da
jalo  celovečerne igre im koncerte. Zdra
va konkurenca med m ladimi Samorast
niki in med Svobodo je  dvigala kulturno 
raven k ra ja . M ladina na gimnaziji je  
izdajala svoje glasilo »Nova brazda«, ki 
izhaja pod naslovom »Misli mladih« še 
danes. G im nazijski pevski zbor je  dal 
osnovo za sedanji Koroški oktet p ri 
Klubu koroških študentov v L jubljani. 
Mlad ina jo  organizirala javne radijske 
oddaje in pripravila  večerne m ladinske 
delovne šole.

Pako se je  po eni stran i delavska m la
dina vključevala in se vk ljuču je  v delo 
K luba m ladih proizvajalcev, po drugi 
stran i pa se koroški študentje  v L jub
ljan i zbirajo v svojem Klubu koroških 
študentov, k i je  doslej p riredil precej 
gostovanj svojih pevskih zborov in mimo 
dveh brošur o  delu  m ladine v samem 
klubu, izdal lansko zimo »Zbornik Koro
ške«, tehtno knjigo razprav o koroškem 
vprašanju.

Raven si brez ku ltu rnega kom binata 
— gimnazija, študijska knjižnica, De
lavski m uzej — ne moremo več zami
sliti.

Naloge Delavskega m uzeja je  dr. Franc 
Sušnik opitsal takole:

1. pokazati tehniški razvoj od p repro
stih kovačnic do m odernih obratov,

2. pokazati zgodovino delavstva,
3. gojiti ku lt delavstva.
Profesor F ran jo  Baš, upravnik Tehni

škega m uzeja v L jubljani, pa je  pomen 
in vrednost ravenskega m uzeja na drob
no obdelal v predavanju  muzeulcem na 
Ravnah. To predavanje je  v celoti p ri
občil »Koroški fužinar«. Profesor Baš 
pravi med drugim : » ... Gospodarska zgo
dovina proučuje zraven arhivskih  virov 
tud i likovne spomenike tehniške k u l
ture.

A rhivalije  opisujejo določeno d e jav 
nost ali po,ročaj o o določenem dogaja
nju, likovni tehniški spomeniki pa de
javnost in  dogodke ponazarjajo. Raz
m erje med arhiva! ijam i in med likov
nimi tehniškimi spomeniki je  enako raz
m erju med besedilom in med ilustracijo. 
Zaradi tega mora tudi gospodarska, zlasti 
k rajevna zgodovina upoštevati tehniške 
spomenike kot nazorni vir za zgodovino 
proizvodnje. Tehniški spomeniki dopol
n ju je jo  arhivske viire zlasti pri obrav
navanju  lege in načinov proizvodnje in 
tako tudi razlagajo določene gospodar
ske dejavnosti v njihovi vzročni socialni 
in kult urni pomembnosti za življenjsko 
raven določene pokrajine  v določenem 
č a su . . .  Med spomeniki, k i j ih  hrani m u
zej, (tako nadalju je  profesor Baš) so za 
gospodarsko zgodovino Mežiške, prav 
tako pa tudi bližnje zahodne D ravske in 
M islinjske doline najvažnejši repač, 
l  11 Hvka in žaga na bašelj.

R e p a č  je  stroj na vodni pogon, ki 
p redstav lja  kovaško kladivo.

P u d l o v k a  je  plam ena peč na p re 
mog v enotnem vzporednem sestavu k u 
rišču, ognjišča, ješč za regulacijo toplote 
in pa za ./V ’

Ž u g a  n a b a š e l j  je  planinska 
žaga, katere ustroj smotrno izkorišča 
najm anjše množine vode. Od žag — sa
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mic ali benečank se loči po malem vod
nem kolesu — bašlju  ...«

V tehtnih člankih ima »Koroški fuži- 
nar« popisane vse oddelke Delavskega 
m uzeja:

1. železarsko 'zbirko,
2. zbirko mežiškega rudnika,
3. gozdarsko zbirko,
4. zbirko tovarne poljedelskega orodja 

na Muti,
5. dimnico,
6. zunanje objekte — repača, žago na 

bašelj in žerjav.
Enako zveisto je  popisana ravenska 

študijska knjižnica, ki v »Koroškem fu- 
žimarju« redno objav lja  seznam svojih 
novitet. Kot na mnogih drugih področjih 
pa tudi tu »Koroški fužin n r« ni ostal v 
m ejah Raven, temveč je  izčrpno popisal 
tudi sosednje kulturne ustanove — So
kličev privatni muzej in Muzej NOB v 
Slovenjem Gradcu.

Raven si brez kulturnega kom binata 
ne moremo več zamisliti. Besede, s k a 
terim i je  dr. Franc Sušnik opisal naloge 
štud ijske ‘knjižnice, veljajo  prav tako 
za gimnazijo in za Delavski m uzej: 
»Služiti delavcem, tehnikom in inženir
jem  nove domovine, dvigati kulturno 
rast k ra ja , varovati kulturno dediščino 
slovenske Koroške.«

Ta kultu rn i kom binat bi lahko prim er
ja li z goro, pokrajino in ljudm i v n jej, 
sredi ka te rih  sto ji in  katerim  služi, pa z 
ravnino, griči in predgorji. K akor je  
gora le dvignjena ravnina, iz iste snovi 
kot svet pod njo, je  lahko gora le, ker 
j i  da je jo  ravnina im predgorja  trdno 
podlago, tako je  ta ku lturn i kombinat 
zrasel na širokih predgorjih  bogate ko
roške ljudske kulture, se dvignil nad 
njo, vendar ostal ljudski in  koroški. 
Brez teh predgorij ga n ikdar ne bi bilo.

sem in plesi, p ri vsakem km etu  malo d ru 
gače — različne inačice teh starih  obi
čajev, nekatere popisane tudi v »Koro
škem fužinarju«.

Pa štehvamje, starosveten obreden p ri
zor pod lipo, za spomin na dni, ko so 
T urk i ropali po naših krajih . Obred, ki 
so ga najp re j opravljali Ziljani, nato pa 
tudi naši ljud je , ki še vedno radi zaple
šejo pod lipo, ali pa tudi samo opazujejo 
in ob kozarcu našega mošta obujajo spo
mine na stare čase.

Moderni način živ ljen ja  im dela, ki se 
vedno bolj uveljav lja ta  tudi na deželi 
in lajšata km etu delo, bosta izpodrinila 
te lepe običaje. K ljub temu bo ostal 
spomin nanje  in na kmečko življenje, 
ki je  bilo tako tesno povezano z narodno 
zavednostjo.

»Koroški fužin ar« jih  je  zapisal in jih  
s starodavnimi imeni koroških domačij 
vred otel pozabe.

Barvo Koroške pa so listu dali ko
roški fužinarji, koroški rudarji in km etje 
— povsem koroški lju d je  — skupaj s 
koroškimi izobraženci. Ob mogočnih 
Prežihovih novelah im odlomkih iz n je
govih romanov in ob priložnostnih p ri
spevkih m lajših literatov, zvenijo v »Ko
roškem fužinarju« pesmi naših bukov- 
nikov, njihovi prozni prispevki in poto
p is i

Posebno pozornost zaslužijo naši bu 
kovniški in samouki. Blaž Mavrel, Ivan 
Dretmik — Ajnžik, Šamclov Zepi — Jože 
Gradišnik in Rudolf Jasser — to so 
lju d je  s Strojne, z Raven, iz Žerjava im 
iz Mežice, možje, k i  veliko berejo. Ne 
zadovoljujejo se samo ‘z našimi — slo
venskim pisatelji in pesniki, posegajo 
tudi po svetovnih klasikih. Dobro po
znajo' koroške ljudi, zato pišejo o n jih  
in o njihovem delu.

Originalne koroške pesmi, ki so jih  
peli in jih  še danes pojo po kmečkih 
ovsetih, potopisi, ki se tako radi p rero 
dijo  v spomine, s katerim i je  naš člo
vek neločljivo povezan. Kažejo podobo 
njihovih otroških let, podobo njihovih 
slavnih rojakov, velikih revolucionar
jev. Včasih so tako  topli in prisrčni, pa 
tudi tako domači, da v n jih  lahko> vsak 
domačin n a jd e  del samega sebe.

In še kronike, k i jasno  in  lepo po
kažejo zanim anje za zgodovino koroških 
ljud i že pred  davnimi desetletji. Povedo 
nam, kako stari \so naši k ra ji  in kako 
zakoreninjeni so naši ljud je  v svoji zem
lji, k i jo  obdelujejo  z ljubeznijo  in z 
vero v njo.

Kdo bi danes verjel, da so sedanje 
Ravne b ile  nekoč Guštanj, središče roko
delstva in cehovstva, in da so G uštanj 
om enjali že 1341 leta.

Tudi kronike se niso mogle um akniti 
močnim nacionalnim bojem , ki so se na 
naših tleh neprestano bili.

V guštanjski kroniki, k i so jo  pisali 
od leta 1896, so zapisali o prvem po
rastu  naše tovarne in o n jen ih  prvih  de
lavcih. Tudi kotuljska, šentanelska in 
selska kronika, so poročale o podobnih 
dogodkih. Nikoli pa se za take zapiske 
ni mogel sk riti vpliv germ anizaoije in 
težke nemške roke, ki je  vedno silila na 
naše ozemlje, zato so navadno vse k ro 
nike v začetku napisane v nemškem je 
ziku.

Spodnji Pratnekar
Izglodalo je, da sp loh  ne bo um rl, letošnja  

jesen  pa ga je  le  pobrala —  jesen , ko največ  
in v redu um irajo z zem ljo povezani ljudje.

»Spodnji Pratnekar« sm o zapisali, kajti 
kako se je  pokojni Ivan  pravzaprav pisal, 
potem  ko je  um rla P režihova m ati, n ihče več 
ne ve. Poleg priim ka S livn ik  je  velja lo  še  
Lesjak in celo T assotto — vsaj otroci so se  
pogum no podpisovali tako ali tako in je vsak  
vedel, da so P ratnekarjevi. (Tu ne bi dalje  
iskali, ker bo km alu toliko šolanih  ljudi, da 
bo eden lahko sam o to raziskoval.)

H ravatov sin je šel v  fužine tam  pred m e
njavo sto letja  in fabrike ni zapustil tudi ta 
krat ne, ko sc je  priženil na tisti sončni breg. 
Zakaj neki?! Dobro je  delal v  tovarni, šlo  je  
na km etiji, dokler invalidnost ni zasukala, 
da je pred tridesetim i leti stopil v  pokoj.

Poleg  fužinarstva, ki mu je služil nad tri
deset let, in poleg tiste  frete tam  s tako š te 
v iln im i Pratnekarji, je im el Ivan Slivnik , 
L e s j a k . . .  še  posebnost, po kateri bo najbrž 
najdalje živel. N ihče ni znal tako trjančiti in  
nihče se  tako ni žrtvoval. P ratnekar je v  
linah . . .  pa je zapelo po deželi, kakor ne bo 
nikoli več. P osebej čisto jutranjica v  še  sivo  
jutro, polno in ubrano za sončni dan in  v  
posebni harm oniji za večer gorske vasi. Im el 
je poseben posluh in čut za to reč. N agnil je  
glavo in poslušal z odprtim i usti. L eta 1906 
je izum il poseben »komad«, ki je prekosil 
vse. V eliki zvon je polno pel, on pa je  na  
ostalih  prebiral zraven dopoln itve za preču
dovito godbo. Prežihovo A nčko so nesli k 
pogrebu. M ojster svojstven e um etnosti, k i jo  
še  prem alo gojim o, posebna lepota na deželi.

Ko sm o v pogrebnem  sprevodu zagledali 
K otlje, so tam  pritrkavali —  zadnji pozdrav 
um etniku.

Zadnja leta je živel na Gradu pri hčerki 
T ilk i, ki ga je zelo lepo im ela. »Oče so spet 
nekaj n a r o b e . . . , « sem  jo srečal s p letenko, 
potem  pa je km alu odleglo. P ratnekar nam reč  
je  pil do zadnjega, kolikor se  je  pač dalo, a 
sam o —  kot poštenjak — dobre m ošte, brez 
vsak ih  žganih tinktur in čežajn. T isti dan pa 
—  T ilka je nam esto po m ošt najbrž zavila  k  
zdravniku — je um rl — 86 le t star. Zadosti 
in lepo je bilo.

T urističn i in form atorji. . .
»T u ris tičn i v es tn ik «  je  n ed av n o  o b jav il n a 

slove, k je  lah k o  dob ijo  tu r is t i  ta k e  in fo rm a 
cije , ko  p rid e jo  v  k a k  k ra j . Č uda  v e lik o  je 
b ilo  te h  naslovov , k i g redo  tu r is to m  n a  roke , 
n a  p r im e r:

S la tin a  R adenc i: 
re c e p c ija  zd rav ilišča  
M arš ik  Iv an , gostilna

Č rn a  n a  K oroškem : 
g o stiln a  »Pod T ebrom « 
g o stiln a  »P ri M atevžu«  
g o stiln a  »K oroški km et«  
g o stiln a  »M odrej«, J a v o r je  
g o stiln a  »P ri novem  m ostu« 
g o stiln a  »Dom«, Ž e rja v  
g o stiln a  »Potočnik«, J a v o r je

R av n e  n a  K oroškem : 
gostišče  »P ri D alm atincu«

B is trica  ob S o tli:
B ožiček F ran c , k ro ja č
g o stiln a  »G orsk i dom « n a  G o rah
itd .

V seeno v id im o  že iz  teg a  izv lečka, k ak o  to  
re č  p o d p ira jo  v  po sam ezn ih  k ra jih ..

Srečen človek
— A li s i h ud , d rag i mož, d a  sem  n a  našo  

h išn o  zabavo  p o v ab ila  tu d i svo jega  p re jšn je g a  
snubca?

—  N ik a k o r ne, zelo r a d  n a m re č  v id im  poleg  
sebe  k a k šn e g a  srečn eg a  človeka.

Račun za luč
— L ju b ezen  je  lu č  n a šeg a  ž iv lje n ja  —  je  

re k la  sa n ja v a  m lad a  žen a  svo jem u  m ožu.
—  P rav iln o ! —  je  odgovoril m ož —  zak o n  

je  p a  ra č u n  za to luč.

— T o v a riš  p o s ta jn i n ače ln ik , v lak , ki ga 
čakam , im a  že d v e  u r i  zam ude.

—  N e b o jte  se, v a ša  vozovn ica  v e lja  dva 
dni.

Lepoto koroških pesm i so dali koroški 
lju d je  in n jih ov i ob ičaji

Koroški izobraženci niiso nikoli poza
bili na km eta. Vedo, ka j jim  km etje nu
dijo, vedo pa tudi, k a j od n jih  p ričaku
jejo . Lepo je  kmečko življenje, toda 
trdo iin samosvoje. Pesem, ta stara  in 
zvesta sprem ljevalka ljudi, ki jo  je  ro
dilo delo, pomaga delati in  živeti koro
škemu človeku.

Ni še dolgo tega, ko je  bila koroška 
pesem edina kmetova pomoč pri vseh 
težjih delih, zlasti pa p ri mlačvi. Zasveti 
se v očeh, kadar slišimo te stare verze, 
ki so s svojim ritmom tako pomagali ko
roškemu človeku. To so res prave »bun
ke«, kakor jim  prav ijo  naši ljud je.

Pesem in m edsebojna pomoč, kolektiv
no delo, kot da bi se naši ljn d je  že od 
starih  časov naprej nevede prip rav ljali 
na novo, socialistično • obliko kolektiv
nega dela v zadrugah. To skupno delo je  
rodilo naše starodavne običaje: stelje- 
rajo, gnojvožo im nosačijo.

S te ljera ja  od Šentanela do Vuzenice in 
do Šentjanža, gnojvoža na komelnskih 
strm inah, nosačija v hribih med Radu
ho, Olševo in Peco. Koroška značilnost 
in posebnost, korenine, k i so jih  rodila 
stoletja.

P rip rav ljan je  stelje, vožnja gnoja, 
sp rav ljan je  žita, na koncu pa bogata za
bava, kot posebna nagrada za trud, pe



Zgleden prim er za to, kako pišejo ko
roški izobraženci, je  pisanje dr. Franca 
Sušnika. P ri njem  je  težko potegniti loč
nico in  reči:

To je  zgodovina, to narodopisje, to 
spomini, to proza, to pesem v prozi. Tudi 
on prinaša »suha« dejstva, tud i on na
b ira  izročila iz starih listin, in iz lastnih 
doživetij, vendar predstavlja  nadvse po
srečen prim er, kako približati preteklost 
preprostim  ljudem, ohraniti verno po
dobo, da bo vir za znanstvenika in ven
darle ljudstvu zanimiv. K ajti, kakor smo 
videli pri zgodovinarjih — znanstveni
kih, kakršna sta M ravljak in Baš, kako 
v n juna  zgodovinska dejstva, stokrat 
podkrepljena s točnimi viri, pač ni mo
goče dvomiti, tako  je  p ri dr. F rancu Suš
niku ljubeča rolka vešče polagala med 
»suha« dejstva naivne anekdote, pa pre
šerne ali tegobne spomine, ki dostikrat 
povedo o dobi in o ljudeh mnogo več in 
jim  človek v srcu prej in bolj verjam e 
kot dejstvom samim.

Še en je k  z naših fret

Slovensko dnevno časopisje je  pisano 
v jeziku, ki se ga je  oprijelo ime »čas
n ikarska slovenščina«. To je  jezik  u ra 
dov, sestankov, reportaž, izposojenk, 
tu jk  in številk. Zato se nam vedno, k a 
dar odpremo »Koroškega fužinarja«, za
zdi -kot bi stopili iz hrupnega mesta na 
deželo. Nekaj toplega je  v tem listu. Te 
toplote ne občutimo samo domačini, tudi 
l ju d je  v L jub ljan i in v M ariboru, po
vedo isto-. Od kod ta toplina?

Na prvi pogled se zdi, kot bi se na
slovi člankov, gesla in sočni kom entarji 
ob slikah pa vezne besede, ki j ih  je  pol
no v vsaki številki »Koroškega fuži
narja«, norčevali iz slovnice, kot da p i
sec ne bi še nikoli slišal, da mora biti 
v vsakem poštenem stavku vsaj pove
dek. Potem se domislimo, da je  to časni
karski, telegrafski stil, ki smo ga nava
jen i iz dnevnikov, toda istočasno se za
vemo, da ta stil reporterjem  odpuščamo 
zaradi tega, ker nam vselej ob ljub lja  
in tudi da senzacije. Senzacijam na ljubo 
odpuščamo časnikarjem  »predrzne« na
slove.

V »Ko-roškem fužinarju« ni senzacij, 
naslovi pa so vseeno »predrzni«. Kako 
to, zakaj in od kod?

Ko zvemo, da je  avtor vseh teh gesel, 
naslovov in podnaslovov v večini pri
merov glavni urednik sam, nam postane 
m arsikaj jasno.

Vemo, da je  uredniški poklic težak. 
Vemo, da je  urednik neke vrste ustvar
jalec  tudi tak ra t, kadar ne napiše v list 
niti čnke, k a r  pa se pri »Koroškem fu
žinarju« seveda nikoli ne zgodi. Ce je  
namreč v urednikovi mapi prem alo dopi
sov, rok za tiskan je  pa je  blizu, mora 
urednik v najkrajšem  času dobiti ali sam 
ustvariti toliko, da številka lahko izide. 
— Tudi to se pri »Koroškem fužinarju« 
ne dogaja. — Če je  v mapi dopisov pre
več, mora urednik odbirati. V obeh p ri
m erih pa je  urednik tisti, k i sestavlja 
posamezne številke, izbira fotografije, 
piše spremne besede, skratka, u re ja  šte
vilke tako, da bodo enako privlačne za 
kritične in  za preproste bralce in da 
bodo vendarle organske celote.

U rednik je  tisti, k i piše tako imeno
vana »mašila«, to  je, člančiče, ki zapol
n ijo  praznine v listu, ki nastanejo iz 
čisto tehničnih vzrokov. Saj pač ni mo
goče preračunati dolžine člankov tako 
dobro vnaprej, da b,i lahko postavili piko 
zadnjega članka v zadnjo vrsto na zad
n ji strani številke. Od domiselnosti in 
sposobnosti urednika je  torej odvisno, 
če bodo bralci ta  »mašila« občutili kot 
nekaj tujega ali pa se jih  sploh ne bodo 
zavedli.

Iz vsega naštetega vidimo, da je  to 
rej v veliki meri od urednika odvisno, 
kakšno občutje ustvari list pri bralcu. 
Urednik je  pri »Koroškem fužinarju« 
tisti, k i  v večini iz mašil ustvari po
sebne vrste umetnosti, posebno zvrst li
terature, o,n je  -tisti, k i je  v svojih epi
gramih enkrat jezen, drugič ironičen, 
enkrat ljubezniv in  drugič raznežen. 
Njegovi naslovi, gesla in epigrami so 
tisto, k a r  v nas u stvarja  vtis, 'kot da ne 
bi b r a l i ,  temveč p o s l u š a l i  in 
s l i š a l i  -štorije vseli teh številnih ko
roških ljudi, ki slavijo delovne jubileje , 
ki um irajo, pa jim  on čestita k ž iv ljen j
skim praznikom  in jim  napiše poslednje 
tople besede za spomin.

Qn nas popelje na mošt po prašnih ali 
asfaltiranih guštanjskih cestah, ki jim  
včasih s ponosom, včasih s posmehom 
pravi ulice. Pokaže nam stare barake 
pod gradom, in zopet ponosne stolpnice 
na Čečovju, da bi nazadnje vedno znova 
pozabil vse te drobne vsakdanjosti, ki pa 
so vendar tako važine in da bi nam vedno 
znova pokazal — mož velike kulture, k i 
k ljub  svojim popotovanjem  nikoli ni iz
gubil stika z domačo koroško zemljo —, 
U ršljo goro, Brinjevo goro, Peco in  na
šel zanje vedno nova, ljubeča imena.

Urednik je  tisti, ki je  ob mogočni P re
žihovi noveli im ob tehtnem  poročilu dir 
rek to rja  Klančnika, našel vedino tudi še 
prostor za gospodinjski kotiček, za po-

V se R avne so dobile neonsko razsvetljavo. Na 
slik i m ontaža pri pošti na trgu (da ne bi kdaj 

pozabili letn ice nove luči)

ročila s kuharskih  in  šiviljskih tečajev, 
za poročila D ruštva p rija te ljev  mladine, 
za anekdote im šale iz vsakdanjega živ
ljen ja . On je  tisti, k i se v svoji veliki 
skromnosti še nikoli ni podpisal pod no
ben članek, k i ni dovolil, da bi ga v dej 
nalogi sploh omenila, 0 1 1  je  -tisti, ki je  
vedno delal in kazal le na »ljudstvo, ki 
ni imelo polja, pa je  ljubilo  breg.«

Sklep

»Koroški fužinar« -sega s svojimi p ri
spevki zelo na široko. Profesor F ranjo  
Baš ga je  imenoval »pokrajinsko revijo«. 
To širino -re-s zaman iščemo pri drugih 
tovarniških listih, razen morda pri jese
niškem »Železarju«, k i pa je  rešil vpra
šanje: tovarniška ali pokrajinska revi
ja. na ta način, da izhaja ločeno. Tako 
izda jajo  dva »Zelezarja«. Eden, ki ob
ravnava aktualno problem atiko in pred
vsem strokovna in druga vprašanja, ki 
zadevajo  ko lek tiv  železarne, in rev ijo  
»Zclczair«, k i izhaja mesečno in ima prav 
tako pisano in bogato kulturno  — zgo
dovinsko vsebino kot »Koroški fužinar«.

P ri tem postanejo jasn i vzroki za tako 
širino »Koroškega fužinarja«. Prvi je  
brez dvoma ta, da Korošci pogrešamo 
svoj pokrajinski tednik, ki jih  imajo 
vsa slovenska pokrajinska središča, od 
M urske Sobote, P tu ja , Celja, Novega 
mesta do K ranja, Nove Gorice in Kopra. 
Korošci takega glasila nimamo, zato je  
prevzel to nalogo »Koroški fužinar«.

Drugi vzrok za takšno širino je  v po
sebni ljubezni, k i jo  Korošci gojimo do 
vsega, kar je  domače, koroško. Skoraj 
ne more biti dvoma, da je  ta ljubezen 
do domačega k raja , ki jo  drugi radi po
smehljivo im enujejo »lokalipatriotiizeni«, 
tudi posledica posebne usode Koroške. 
Tu mislim na žalostno zgodovino in na 
to, da Korošci pač n ikoli ne bomo poza
bili rojakov onstran m eje in se nikoli ne 
bomo mogli -rešiti resnice, da je  Koro
ška, da je  ta  organska celota, nasilno lo
čena. Na tem  mestu velja omeniti, da je  
šteti »Koroškemu fužinarju« le v dobro, 
da tega vprašanja, k,i je  uradno dokonč
no urejeno, nikoli ni om enjal nestrpno, 
da nikoli ni pisal o sosednji A vstriji so
vražno, pa naj se je  tam godilo k a r koli 
že. Z eno besedo: nikoli se ni bavil s 
politikov čeprav seveda tudi n ikdar ni 
prikrivali, k je  so njegove sim patije.

T re tji vzrok, da je  »Koroški fužinar« 
tako širok, je  tudi v tem, ker je  estetski 
čut pri koroških ljudeh zelo razvit. Do 
izraža p rih a ja  v govorici preprostih 
ljudi, ki je  skoraj ena sama bogata me
tafora, v bukovniški tradiciji, ki med 
ljudstvom še vedno živi. Ta trad icija  je  
tako močna, da je  čutiti nezavedne lite
rarne ambicije sko ra j v vsakem član
ku. k i je  ob jav ljen  v »Koroškem fuži- 
»arju«, pa naj piše tudi o železu in 
jeklu.

V veliki meri pa je  zasluga za širino 
»Koroškega fužinarja« v oisebi glavnega 
urednika Avgusta K uharja, vrednega 
brata  Prežihovega Voranca.

O 11 je  znal pritegniti k  sodelovanju ne 
samo ves vodilni kader v železarni — 
d irek to rja  in inženirje, pritegnil je  tudi 
odlične strokovnjake — dr. Franca Suš
nika, prof. Baša, pok. Josipa M ravljaka,



Kdaj bo televizijska relejna 
postaja na Uršlji gori?

T aka in  slična v p ra šan ja  lahko  slišiš na 
R avnah  in  sp loh  okoli U ršlje  gore vsak 
dan. In te re s  za te lev izijo  je  velik , sedan je  
m ožnosti sp re jem a pa slabe.

Pogoj za p ostav itev  re le jn e  te lev izijske 
posta je  je  zanesljiv  v ir  e lek tričn e  en er
gije. Z ato  je  bil že lansko  le to  izdelan  
ide jn i p ro je k t za e lek trifik acijo  U ršlje  
gore. Na tem  p ro jek tu  p a  ni za in te resi
ra n a  sam o RTV L ju b ljan a  zarad i posta
v itve  TV oddajn ika, tem več bi ho teli po
s tav iti tu d i rad ijsk i UKV oddajnik . Razen 
tega so za in te res iran i še E lek trogospodar
stvo  (ELES), L jud sk a  m ilica in R eševalna 
posta ja  R avne, k a te ri vsi bi ho teli posta
v iti na  U ršlji gori svoje posredovalne 
UKV postaje , b rž  ko bo n a  gori e lek tričn i 
tok. N adalje  so za in te resiran i še ŠK  F u- 
ž in ar zarad i e lek trifik ac ije  n ad a ljn je  sm u
čarske koče in  p ostav itve  žičnice, P la n in 
sko d ru štv o  zarad i e lek trifik ac ije  p lan in 
sk ih  koč, tu d i gozdno gospodarstvo in  vse 
p reb iva lstvo  tega  področja.

Id e jn i p ro je k t p red v id ev a  postav itev  
10 kV  daljnovoda z R aven  m im o S m učar
ske koče, k je r  bi lahko  b ila  p rv a  tra n s 
fo rm ato rsk a  postaja , in  d a lje  na  v rh , k je r  
b i b ila  d ru g a  tran sfo rm a to rsk a  postaja . 
T a  dela so p re ra č u n an a  n a  11 m ilijonov 
d in arjev . E lek tro  Slovenj G radec im a 
zb ran ih  ca. 5 m ilijonov  d inarjev , ostalo bi 
m ora li p re sk rb e ti večji in te resen ti in  za
in te re s iran e  občine. P o d je tje  E lek trop ro - 
je k t  v S lovenjem  G radcu  je  m edtem  izde
la lo  tu d i že g lavni p ro jek t, k a te ri bo dan 
v k ra tk em  n a  revizijo , tak o  da bi spom ladi 
lahko  p riče li z deli, ko likor bodo zagotov
ljen a  finančna  sredstva.

Iz navedenega je  razvidno, da  so dani 
vsi pogoji, da se e lek trifik ac ija  v  p rih o d 
n jem  le tu  izvede in  s tem  RTV L ju b ljan a  
omogoči p rik lju č iti o b ljub ljen i oddajnik .

Sm . Favaj

(Ju n ija  se je  sesta la  kom isija  p red s tav 
n ikov  občin Šoštan j, S lovenj G radec, 
R adlje  in  R avne te r  p red stav n ik o v  RTV 
L ju b ljan a . Po iz jav i p red stav n ik o v  RTV 
L ju b ljan a  padejo  vsi stro šk i za TV a p a ra 
tu ro  v  b rem e RTV L ju b ljan a , e lek tr if i
k ac ija  pa v b rem e občin.)

IG N A C  T E R ŠE K
N ekaj le t je  ž ivel in  delal na R avnah —  

mož, o katerem  se je celo čulo, da je  jurist, 
a da je nam enom a še l m ed proletariat na 
delovna m esta, ker je tako laže delal. V si od 
kraja (Voranc, K okal itd.) om enjajo Ignaca  
T erska kot boljševika, ki je  bil m ed vsem i 
najbolj podkovan o vseh  takih rečeh in  ki 
je  velik o  delal.

Radi bi in spodobilo bi se, da bi o tem  
revolucionarju za čas bivanja pri nas kaj 
več zapisali. Sedaj še  živ ijo  taki n jegovi so 
vrstn ik i pa jih  vabim o, da kaj povedo.

Ignac T cršck za časa R aven sicer nim a  
kakih takih izrazitejših  izstopov, tudi prega
njan ta čas ni bil, vendar je po vseh  om em 
bah največ storil. T ridesetega leta  pa —  po 
tistem  provalu, ki je nesel V oranca in Zori ja, 
je  izgin il tudi T eršck. Iz R usovskcga je  prišla  
enkrat taka pošta na Dunaj, ki jo je  pisec  
teh  vrst še  v idel, potem  pa je  km alu sledila  
vest, da je  umrl.

Kdor kaj b liže v e  iz n jegovega ž iv ljen ja  na  
Ravnah, naj sporoči na uredništvo, da bomo 
za 20-letn ico revolucije obudili spom in na  
ravenskega revolucionarja.

K O R O Š K I  F U 2  I N  A R

Bogdana Žolnirja in mnoge druge. N ji
hovih zanesljivih, zgoščenih in zanimivih 
prispevkov bi bil gotovo vesel vsak stro
kovni časopis. Znal je  pritegniti koroške 
originale — samouke, na široko je  odprl 
strani »Koroškega fužinarja« preprostim  
ljudem.

Ker je  naslov moje naloge »Obraz Ko
roškega fužina rja«, sem jo  sestavila koit 
pregled, nekak  po rtre t tega obraza, ne 
kot kritično študijo. K ljub temu velja  
pogledati, koliko je  »Koroški fužinar« 
prispeval k  znanstvenemu raziskovanju 
novega, koroške preteklosti, bolje, ko
liko je  'temu znanstvenemu raziskovanju 
prispeval novega, še neznanega.

Recenzenti »Koroškega fužinarja« so 
povsem pravilno ugotovili, da je  list ve
likega pomena p rav  za znanstvenike — 
zgodovinarje, posebno za zgodovino KPJ 
in NOB v Mežiški dolini. Medtem, ko 
bodo nekoč vsi letniki dragocen vir za 
vsakogar, ki bo v katerikoli panogi ob
delovali Mežiško dolino, so članki, k i za
devajo KPJ in NOB, originalen prispe
vek »Koroškega fužinarja« slovenski 
znanosti. P rav  tako je  iz »Koroškega fu- 
žinarja« raizvidna rast tovarne in gim
nazije iter Svobode. Ti prispevki namreč 
izhajajo  redno, lin tako omogočajo- p re 
gled, povezan iz leta v leto.

Drugi prispevki, tako na prim er ob
jav ljene  novele Prežihovega Voranca, 
opisi ljudskih običajev, zgodovina doma
čih k ra jev  in ustanov, so bili večinoma 
že objavljeni, nekateri celo večkrat.

Saj je  n a  prim er prim erjava Šanclo- 
vih in Jasserjevih člankov z Mohoričevo 
»Industrializacijo Mežiške doline« zani
miva še posebej zato, ker domača pisca
— samouka, Mohoriča -nista imela v ro
kah. Jasno postane, zakaj se je  na p ri
mer Mohorič lahko naslan jal na »Koro
škega fužinarja«, ko  je  zbiral gradivo 
za zgodovino delavskega gibanja v Me
žiški dolini in za NOB, n i pa se naslanjal 
nanj, ko je  pisal zgodovino fužin in rud 
nikov, temveč se je  ra je  zanesel na a r 
hive in druge pisane vire. Se tako dober 
spomin prič seže pač le do njihovih otro
ških let, od tam  dalje  pa le še po p ri
povedovanju — za znanstvenika vselej 
prem alo zanesljivo — za nekaj rodov 
nazaj. Pisani viri pa ohranijo čista, suha 
dejstva. Osebni spomini torej lahko dajo
— in tudi dajo — takšni zgodovini veliko 
lokalnega občutja, dosti človeškega, 
opravljajo  med bralci dragoceno vlogo 
populariziranja in spoznavanja domače 
zgodovine, ne m orejo pa predstavljati 
enkratnega znanstvenega gradiva, tem
več služijo le prim erjavi in prever
jan ju .

Tako je  na prim er Jasse-r dopolnil Mo
horiča v toliko, da je  mežiške fužine 
točno lokaliziral na potok šume, m ed
tem ko govori Mohorič samo o »potoku«. 
Poleg tega našteva Jasser tudi imena 
zadnjih mežiških fužinarjev. Šanclov 
Zepi, ki se opira na pripovedovanje sta
rega O rnjana o črnjanskih, oz. mušeni- 
ških fužinah, določi točne k raje , k je r  je  
stal kateri od objektov, sicer pa ne pove 
nič takega, ka r ne bi bil že Mohorič iz
črpno obdelal. Nasprotno pa je  Karel 
Aberšek natančno popisal nastanek p re
valjske papirnice in postavil njene za
četke v leta 18%—1897, medtem ko pravi
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Mohorič o n jej le, da je  bila osnovana 
leta 1906.

Prav tako niso novi opisi s te lje ra je  in 
gnojvože ter nosačije, ki so vse že opi
sane pred vojsko v raznih časnikih, te
m eljito pa obdelane v »Slovenskem na
rodopisju«. Morda je  -na tem mestu tre 
ba omeniti, da dr. France Kotnik v svo
jih  »Starosvetnostih« nosačije ni opisal, 
medtem ko jo  je  za »Koroškega fužinar
ja« popisal Šanclov Zepi.

Prvič so b ila  v »Koroškem fužinarju« 
objavljena pisma Prežihovega Voranca 
iz koncentracijskih taborišč, France Do
brovoljc pa je  razen bibliografije p re
vodov Prežihovih del prispeval nekaj 
spisov, za katere  dokazuje, da so izpod 
Prežihovega pe-resa. Naloga slavistov je, 
da bodo ugotovili, v koliko so številni 
spomini na Prežihovega Voranca stvaren 
doprinos k  že znani podobi tega velikega 
rojaka. Prav tako je  za slaviste zanimiva 
prim erjava Prežihovega potopisa »Od 
Meže do Poljane« z nadaljevanjem  te 
poti, ki jo  j e  popisal Šanclov Zepi od 
Poljane do Tople.

»Koroški fužinar« torej že davno ni več 
samo tovarniški list, čeprav odm erja to
varni in delavcem največ prostora na 
svojih straneh. Kot pokrajinska revija  
Mežiške doline »Koroški fužinar« nima 
strogo znanstvenih ambicij. Njegova na
loga in njegov namen je, kazati ljudem  
Mežiške doline bogato preteklost, popu
larizirati kulturo, zgodovino in lite ra 
turo, seznanjati ljud i z vsem, k a r je  
»domače in  lepo«.

Da fo nalogo dobro opravlja, za to 
je  pač najboljši dokaz dejstvo, da ga 
takoj po izidu razprodajo in da je  v 
Š tudijski knjižnici na Ravnah bolj iskan 
kot Mohoričeva »Industrializacija Meži
ške doline«.

In nazadnje — nihče ne more več da
nes p isati o Koroški in o Mežiški dolini 
znanstvene razprave, ne da bi se prej 
posvetoval s »Koroškim fužinarjem«.

Ivan Mohorič ga v svoji kn jig i navaja 
kot vir, pisci »Prežihovega zbornika« 
niso mogli mimo njega, Ivan Gams je  v 
svojem »Pohorskem Podravju« segel po 
njem, v vseh diplomskih nalogah doma
čih študentov je  naveden kot vir.

Profesorji in inženirji segajo po njem 
enako kot d ijak i, študentje in šolarji, 
medtem ko je  preprostem u ljudstvu 
vsakdanje, kvalitetno' branje.

Kaj pač more b iti večji in lepši do
kaz za njegovo veliko vrednost —?

M arija Vačun 
Mežica

O cena izpitne kom isije j e  b ila soglas
na: odlično!

VOJAKI PIŠEJO i n  p o z d r a v l j a j o

Po vsak i štev ilk i »K oroškega fužinarja«, ki 
ga pošiljam o tudi vsem  sodelavcem , kateri so 
na odsluženju vojaškega  roka, pride toliko  
sporočil zadovoljstva ter pozdravov železar- 
jem  in  dekletom . V se bi radi objavili, pa le 
ne gre.

Zahvaljujem o se za pozdrave in  jih  v ra 
čam o z najboljšim i željam i vsaj za železarje, 
m edtem  ko se glede dek let ne sm em o vm e
šavati. To je  kočljiva  stvar, kajti čas odsot
nosti je  le  precej dolg, zato raje opravite to 
reč kar direktno, dokler gre . . .
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Delovni uspeh koroškega rojaka
Od km etskega fan ta  do na jveč jega  p iv o v a rn a rja  F rancije

P isec  te h  v r s t  je  p re d  25 le ti v  slo 
v en sk em  d n e v n ik u  p o p isa l pot, delo 
in  u sp eh  fa n tič a  iz Z ihpo lj n a  K o
ro škem , k i ga je  v  sv e tu  s reča l k o t 
v e lik eg a  to v a rn a r ja . P o sla l m u  je  
ta k r a t  n e k a j izvodov  tis teg a  lis ta , 
d a  v id i, k ak o  se  ga v deželi spom i
n jam o . K m a lu  je  p riše l odgovor, da 
je  v se  to  zelo lepo, v e n d a r  se on s 
ta k im i s tv a rm i n e  m ore  b av iti. S a 
m o iz S lo v en ije  je  n am reč  po tis t i 
o b ja v i dob il n a d  š t ir id e se t p ro šen j 
za  podpore . Da, tis t i  časi!

S ed a j je  p iscu  sp e t p riše l v  roke  
Iz se lje n sk i k o le d a r za le to  1937, v  
k a te re m  je  n a še l d o k a j s k ra jš a n  ta  
svoj pop is —  p a  ga  z oz irom  n a  v se 
eno zan im ivo  koroško  p o v est pono 
v im o  še tu .

V dolini rek e  M eurthe, ki se počasi v ije  
skozi slikovito  p o k ra jin o  okolice N ancyja 
na  F rancoskem , leži nekaj k ilom etrov  
pred  izlivam  M eurthe  v  M osello lično m e
stece C ham pigneulles, tako  rekoč že p red 
m estje  vzhodnega francoskega sred išča — 
N ancyja. N ekdaj m ala  b ran jev sk a  vas, je  
postal C ham pigneulles k ra j, k je r  se u stav 
lja jo  tu d i naj h itre jš i ekspresn i v lak i na 
p rogi S trassbourg -N ancy -M etz-P ariz  in  
k je r  se u stav lja jo  lad je  v kanalu , ki veže 
M osello z osrčjem  L o tarin g ije  in  z m ogoč
no reko  Ren. Č etudi je  v tem  delu  f ra n 
coske zem lje m nogo naših  ro jakov , tako  
v ogrom nih  železarsk ih  to v arn ah  ob Mo- 
selli, k ak o r tu d i na  fa rm ah  francosk ih  
km etovalcev, ve le m alokdo izm ed n jih , 
da je  C ham pignuelles zrasel ob delu  in  
p o d je tnosti slovenskega km etskega sina, 
d an ašn jeg a  so lastn ika  in  d ire k to rja  n a j
večje francoske  p iv o v arn e  g. A. T r a m -  
p i t c h a  (koroškega T ram puša).

P o d je tn i g. T ram p itch  se  je  rod il v Ž ih- 
p o lju  n a  K oroškem . N jegova o troška  go
v orica  je  b ila  slovenska in  jo  nosi v srcu  
še danes z vsem i n ajlepšim i spom ini na  
svojo rodno  zem ljo. K o sem  ga obiskal 
p red  le ti v  C ham pigneullesu  in  ko je  čul, 
da sem  Slovenec, je  p o tisn il p ap ir je  po 
m izi, se v zradostil in  govoril slovensko  — 
seveda po  60-letn i odsotnosti — že nekam  
težko. Iskal je  k ra je  o troške dobe in  go
v o rila  sva  o R azpotju , o Z ihpolju , o Rudi, 
o Z ita ri vasi, o G lobasnici. V praša l je, kdo 
je  sedaj župan  v L ju b ljan i, kdo  v  Železni 
K apli. N a v rs to  je  p riše l naš hm elj, p ivo
v a rn a  in  vse ono, k a r je  bilo v zvezi z de
lom  in  tru d o m  slovenskega ro jaka , da je  
postal p rv i p iv o v a rn a r m ogočne F rancije . 
Od dom a je  odšel za učenca v p iv o v arn i
ško po d je tje  na  D unaj. C esarsko m esto pa 
koroškem u S lovencu n i b ilo  cilj, n jegova 
p o d je tnost je  zah teva la  večjega sve ta  v 
delu. K o t p ivovarsk i p reddelavec  je  odšel 
v M osello, k je r  je  pivo d ru g a  voda. Od tod  
je  po k o n flik tu  s p iv o v arn a rjem  rom al da
lje  in  je  s seboj po tegn il tu d i d rugega 
p reddelavca. Skupno s ta  se n a s tan ila  v 
m ali vasici C ham pigneulles in  le ta  1897 
postav ila  m alo leseno b a rak o  —  prvo  
lastno  — zadolženo p ivovarn iško  m in ia 
tu ro , k je r  s ta  ročno delala  sam a. P rv o le tn e  
p rodukc ije  p iv a  so znašale do 5000 h ek to 
litrov . V nekaj le tih  je  p ro d u k c ija  n a ra s la  
in  iz b a rak e  je  nasta l obris lične, prim i-, 
tiv n e  p ivovarne. D anes pa  sto ji v  C ham 
pigneu llesu  p rvo  p o d je tje  te  s tro k e  v

državi in  sloves cham pigneulleskega piva 
g re  po vsej deželi. L etna  pro izvodn ja  p iva 
z n a š a  600.000 hek to litrov , to re j celo m orje, 
ki ga zlijejo  po g rlih  žejn i F rancozi samo 
iz te  p ivovarne. Z nano je, da so francoska 
p iva p itn a  p iva in nam enom a slabša, da 
ne opijanijo . C ham pigneullesko pivo, ki se 
izdelu je  v p e tih  kv a lite tah , pa n ad k rilju je  
vse ostale fab rikacije , k a r je  zasluga seda
n jega  d irek to rja , nekdan jega  ročnega p i
vovarn iškega  delavca, gospoda T ram pitcha. 
O m eniti je  treba , da je  v p ivovarn i n a 
m eščena ap a ra tu ra , k i lahko  v 24 u ra h  
proizvede 5000 h ek to litro v  p iva  —  torej 
vedno sveža postrežba. T a a p a ra tu ra  je  
ed instvena  v E vropi in  celo na  svetu.

P iv o v arn a  zaposlu je  nad  800 delavcev. 
Značilno za to  tovarno  je  p redvsem  to, da 
je  znana  po n a jv iš ji s to p n ji čistosti in 
snažnosti v vseh  o b ra tn ih  p rosto rih . M orda 
bo m ars ik a te ri d irek to r to v arn e  čudno po
gledal, če om enim , da obišče g. T ram pitch  
vse o b ra tn e  p rosto re  v sak  dan. V isok siv, 
a m lad  p o  k o rak u  in  vo lji s topa g. T ram 
p itch  vsako  ju tro  po pod je tju , sp rašu je  
delavstvo  n a  levo in  desno, daje  navodila, 
g ra ja  in  hvali, za n jim  pa  m orajo  m arši - 
ra ti  vsi obratovod je  v  v rsti, da v id ijo  na 
licu  m esta  m oreb itne  nap ak e  v delu  in  po
stopan ju . Veselo je  v ideti, ko  m nogi re 
jen i obra tovod je  kom aj dohaja jo  sivo la
sega, a vedno čilega d ire k to rja  —  n ek d a
n jega  delavca. N ekaj posebnega je  v tej 
to v a rn i tu d i oprem a p isa rn išk ih  p rosto rov  
in  rav n a te ljs tv a . Z nano  je, da je  p isa rn i
ška  u red itev  cham pigneu llske to v arn e  ena 
n a jlepših  v  vzhodni F ran c iji. V sp re jem ni 
dvoran i je  v ko tu  m arm o rn a ta  plošča z 
im eni so trudn ikov , u radn ikov  in  delavcev, 
k i so um rli; nad  ploščo gori večna luč. Ob
ču tek  hvaležnosti, k i ga ne na jdem o m orda 
n ik je r  na  svetu  v  ta k i obliki. K o sem  ča
ka l n a  sp re jem  in sem  z ija l v to  ed instve
nost, so vedeli, da  sem  tu jec, tu jec  pa  n a 
vadno  prosi, zato so m e sicer v ljudno , a 
h ladno  sp re je li. S p re je t sem  b il še dokaj 
h itro , toda n e  p r i d irek to rju , rek li so, da 
ga n i dom a. K o sem  v z tra ja l (naučen tako), 
sem  b il sp re je t p r i  n jegovem  ta jn ik u . T u 

di tem u nisem  ho te l povedati, kaj hočem. 
R ekel m i je, da d irek to r  dela in  ne m ore 
sp re jem ati. K ončno p a  m i je  bilo sporo
čeno, da bom  sp re je t za eno m inuto . Ko 
sem  potem  o d h a ja l od d ire k to rja  po 30 
m inu tah , so se kom orn ik i p rik la n ja li kot 
v rbe  v v ih a rju , m isleč k akšen  gospod m o
ram  biti, da m i je  d irek to r  žrtvova l toliko 
časa.

Zanim ivo je  tud i razm erje  g. T ram 
p itcha  do naših  dijakov, k i so v N ancyju . 
S lehern i ga najde; ob ičajno z nam enom , 
k ak o r sem  ga im el jaz  —  uboga š tu d en 
tovska  para . Ta s tv a r  pa  n i tak o  gladka. 
G. T ram p itch  podpre, a ne n adu tost, nego 
delo z delom . On sam  je  nosil zaboje, on 
sam  je  delal, zato  bo p rav , če dela jo  tud i 
tisti, k i hočejo pozneje delo voditi. To p re 
n ašan je  zabojev  p a  n i tako  im enitno  in 
m orda  je  to krivo , da se d ijak i ko likor 
m ogoče og ib lje jo  b is treg a  gospoda d irek 
to r ja  —  vsaj tak i, k i pom oči to liko  ne po
treb u je jo  in  jim  gre  za p ribo ljšek . Splošno 
p a  je  g. T ram p itch  m ecen in  podporn ik  
dijakov, le lenuhov ne  m ara  in  k o g ar vidi 
ko t š tu d en ta  tu  š tir i le ta , ta  je  p r i n jem  
opravil.

K o sem  ga prosil, da  b i m i poslal za spo
m in  svojo sliko, m i je  p reb risan o  odgovo
ril, da se iz skrom nosti ne slika  in  da ta 
k ih  s tv a ri n im a p r i rokah . Poslal m i je  
k a ta log  o delu, in  zopet o delu, k i je  p rvo  
in  zadnje  v n jegovem  živ ljen ju . Poleg to
v a rn e  'i .a danes še najlepše  k a v a rn e  in  
p ro d a ja  nice p iva  v N ancy ju  in  v  E pinalu . 
V N ancy;u  je  n jegova n a jm o d ern e jša  k a 
v arn a , k a te ri je  dal im e »D unajčanka« in 
je  op rem ljena  z ;om razkošjem . Vse to 
je  uspeh  dela in 'irom nosti v n jegovem  
živ ljen ju . Slovenci smo lahko  ponosni na 
svojega ro jaka , k a te rem u  tu d i F rancozi 
p rav ijo  »Ilirien«, če tud i je  na  Francoskem  
že 52 let. On sam  je  red n o  obiskoval K o
roško, sedaj o sta ja  dom a, p r ih a ja  pa  n je 
gov sin, da obišče rodno  zem ljo  svojega 
delovnega očeta.

N aj bodo te  v rs te  iz pog lav ja  n jegovega 
ž iv ljen ja  sk rom na slika  p rizad ev an ja  slo
venskega fan ta -de lavca . O n pa, ko bo b ra l 
»Izseljenski koledar« , naj ne  zam eri piscu 
in  naj vzam e te  v rs te  ko t znak, da sloven
sk i n aro d  čisla in  spoštu je  delo  svo jih  si
nov.

Spomini na oglarje v Mežici
(oziroma kako »vodijo« škratje, če ni pravih cest)

P re d  p rib ližno  sto  leti, ko so b ile  u s ta 
nov ljene m ežiške fužine —  ca jnarce  — 
skupno j ih  je  bilo  šest ob p o toku  Šum cu, 
je  bilo v  n jih  zaposlenih  26 do 30 delav
cev, izučenih  za delo pod  k lad iv i; d rug i 
pa  so b ili pom ožni delavci p r i  čiščenju  in  
p a k ira n ju  jek len ih  izdelkov. Dve od teh  
fužin  s ta  b ili opuščeni v le tih  1880 do 
1886, š tir i  so še  o b ra tovale  do le ta  1916, 
in  sicer L ogarjeva, Č orejeva, A b n arjev a  
in  K ivova.

K oliko ,so p r i tem  d e lu  po rab ili buko
vega oglja, m i n i znano, pač p a  zelo ve
liko. D elali so noč in  dan  od ene u re  po
noči v  ponedeljek  do 6. u re  popoldne v 
soboto. G rof T h u rn  je  im el v e like  gozdne

kom plekse v  b liž in i M ežice po  nazivu  
»B rusnija«, k a te ro  im e še danes obstaja, 
izv ira  pa  to  im e po b ru sn em  kam en ju , ki 
se tam  nah a ja , je  rdeče in  k rušljivo . (K ako 
pa  po tem  brusi?  —  Op. u redn ištva .) T ud i 
za z idan je  h iš so ga  vozili iz tega  kam no
lom a, k a r  se še d an d an ašn ji m arsik je  
najde.

V te j šum i so s i de lavc i-og la rji iz F u r
la n ije  postav ili svo je  sk rom ne lesene do
m ove. Zgodaj so v sta ja li in  pozno so šli k  
počitku , dok ler še kope niso gorele; po tem  
so m orali tu d i ponoči paziti, da se n i p re 
več k u rilo  in  se kopa n i vžgala, ves tru d  
b i b il zastonj in  škoda velika. T ud i v  J a n -  
kovcu in  n a  Torčovem  v  Podpeci so b ili
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oglarji. V B ru sn iji je  bilo  8 do 10 kopišč, 
k a r je  m eni znano.

K o sem bil s ta r  osem  le t in  n ap re j do 
š tir in a js tih  le t sem m oral vsak  dan  po šoli 
z m a te rjo  v B rusn ijo  po suha  drva. N ano
sili smo jih  za celo zimo, da  jih  ni bilo 
treb a  kup iti. N adgozdar nam  je  dovolil, 
da smo lahko  pob ira li suhe bukove veje. 
T udi z dreves smo jih  potegnili, k je r  je  
bilo kaj suhega. D rva so b ila  im enitna, 
trd a  ko t železo, pa  lah k e  suhe veje.

K ako rad  sem šel z m a te rjo  v les po 
drva! V idel sem  delavce, m oške in  žen
ske, še otroci so pom agali nositi les za 
kope. M oški so k a r sekali in  p o stav lja li 
kope, d ru g i pa so skupaj nosili. V ečkrat 
sem dobil od n jih  tud i kos po len te  in  sira. 
P o len ta  je  b ila  dobra, m oja m ati ni znala 
tako  dobre skuhati. Z govoriti se pa  nisem  
m ogel z n jim i. T ud i s rn ja k e  sem  v idel in 
veverice. Posebno v m esecu m aju  je  bilo 
zelo lepo v gozdu, ko je  b ila  bukev  zelena, 
da je  bilo k a r  tem no, še sonce ni p rod rlo  
skozi.

Ceste in  steze so b ile  speljane  vse k r i
žem od ene kope do druge. O glje so potem  
vozniki zvozili do fužinsk ih  skladišč.
' B ru sn ija  leži pol u re  iz Mežice p ro ti 
zahodu do sedan je  d ržavne m eje, n a  dol
žino p rib ližno  pol u re  hoda in  na širino 
č e tr t u re . B lizu južne m eje jo  loči m ajhen  
potoček, ki m u p rav ijo  »Škratkovc«. Od 
kod je  to ime? L ahko je  tud i, da so ga 
povzeli po  gozdnem  šk ra tu  ali gozdnem  
duhu, k i nag a ja  in  vodi človeka po stezah 
in  cestah, da ne p rideš zlepa ven  iz šume. 
P o tok  izv ira  pod  R ehtom  in se steka  v 
Mežo ob koncu senčne vasi, p e t m in u t iz 
M ežice p ro ti P rev a ljam . Voda je  m ehka 
in vsebuje  dosti rakov, pozim i pa zam rzne 
čez in  čez.

Od s ta rih  lju d i sem v ečk ra t slišal, da 
človeka po  tej šum i rad  vodi gozdni šk ra t 
ali gozdni duh, da ne najdeš po ti ven, po
sebno še ponoči. Jaz  sem  sam  to izkusil 
d v ak ra t, p rv ič  pozim i ja n u a r ja  le ta  1906. 
H odil sem  iz P lib e rk a  p reko  B lek do 
R ehta. Od tam  sem  zgrešil glavno cesto, 
bil je  že m rak , in  n a e n k ra t se znajdem  
m ed d rev jem  in grm ovjem  brez steze. 
Snežilo je  na  gosto in  zeblo m e je. Iskal 
sem sem  te r  ,tja, p ridem  v g rab en  in  zopet 
na hrib , pač n isem  se znašel, da bi p rišel 
na  cesto. T ri u re  sem  se m učil v tej goši 
okrog. N aen k ra t pa začujem  voznika s 
kon ji in  zvonec. Zdaj pa h itro  za glasom  
zvoncev in  p riše l sem  n a  glavno cesto 
m alo pod Rehtom . P riše l sem  dom ov ves 
p re s tra šen  in bled, da se  me je  m ati k ar 
u strašila .

D rugič je  bilo  pa takole: P r i R eh tu  sem 
bil zaposlen p r i  z id a rjih  za pom očnika. 
M eseca ja n u a r ja  1912 je  h iša  pogorela, v 
a p rilu  so že začeli z ida ti novo. N eke so
bote popoldne, ko  smo z delom  končali, 
p rid e  to v ariš  iz L ibuč tam ' m im o. Pa ga 
vprašam , kam  gre. P rav i, da g re  čez B rus
n ijo  h km etu  Š um ahu . Jaz  sem  im el isto 
pot, k e r sem  stanoval tam  na  Lom u p ri 
Robaču. Bilo je  že p ro ti večeru , ko šva se 
podala  n a  pot. P rid ev a  že sred i B rusn ije  
na vrh , k je r  je  bilo razp o tje  tre h  poti, ena 
p ro ti L ibučam , ena  p ro ti M elanšeku po 
v rh u  in  ena navzdol p ro ti Šum ahu. V ajen 
sem tis tih  poti, da bi jih  z zavezanim i 
očmi ne zgrešil, pa je  n a ju  že im el pod 
kom ando gozdni duh. Naj sva šla  po eni 
ali d rug i po ti nap re j, p riš la  sva vedno na

isto razpo tje  nazaj. Tam  blizu  razp o tja  je 
s ta la  košata  sm reka. Tam  sva se vsedla 
in  n ap rav ila  iz suh ih  vejic m a jh en  ogenj, 
da sva v idela  d rug  drugega. B ilo je  toplo, 
m eseca ju lija , in  tako  sva p ričaka la , da 
se je  začelo sv ita ti, ko sva lahko  našla  po t 
p ro ti domu.

P re j n isem  v e rje l tak im  prav ljicam , 
potem , ko sem  pa sam  to doživel, sem  pa 
ra je  k a r  verje l. P a  saj n i sam o m ene, 
koliko d rug im  se je  tako  godilo. Enega 
je  vodilo celo s konjem  in vozom, da je  
m oral tam  čez noč ostati.

To je  tis ta  B rusn ija , k je r  so m ežiški 
kovači dobivali topore  (ročaje) za težka 
k lad iv a  in  oglje za seg revan je  jek la  v 
fužinah.

M ed okupacijo  so p riče li g rad iti čez 
B rusn ijo  novo avtom obilsko cesto. C esta 
je  b ila  n am en jen a  do g lavne ceste v L i- 
bučah  p ro ti P lib e rk u . Z daj so jo  naši 
podaljša li do v rh a  B ru sn ije  do M elanšeka. 
Za sprehod  na jlep ša  pot, idilična, nič n a 
p o rn a  in  senčna m ed gozdovi. (Pa tud i 
»vodi« m enda nič več. — Op. u redništva.)

R. Ja sse r

K o o b jav ljam o  sp e t ta k  spom in  s ta re g a  
p r i ja te lja  n ašeg a  lis ta , m oram o  g lede  tis teg a  
»vodenja«  le  ra z to lm ač iti, d a  je  b ilo  to  res. 
T a reč  je  v e lja la  za več  gozdov, n. p r. tu d i za 
š ra tn e šk e g a . V časih  je  kdo, k i je  b il n a m e 
n je n  čisto  d ru g am , p rik o lo v ra til  s red i noči k  
P re ž ih u  in  z ija l. T u d i sosedu  se  je  zgodilo  
ta k o  itd . O če je  s ice r sum il, d a  g re  tu d i za 
m ostovn i in s tin k t (bili sm o zn an a  m o sto v n a  
p o sto jan k a), v e n d a r  so b ili tu d i p rim e ri, k i so 
to  spodb ija li.

T is ti gozdni d u h  je  im el n a m re č  g rdo  
m an iro , d a  je  v ed n o  v o d il napačno . N ihče  ne  
b i im el p ro ti, če b i p ra v  vodil, k e r  so m nogi 
to  p o treb o v a li. To ne, am p a k  zm erom  n a 
pačno . N iko li t is t i  d u h  tu d i n i vod il in  ne  
vodi, k je r  so a s fa lt i ra n e  in  ra z sv e tl je n e  ceste, 
tem v eč  sam o tam , k je r  se je  k a k  s iro m ak  
v r iv a l skozi k ak o  g rm o v je , n a jv e č k ra t p a  
seveda, če je  tem u  d u h u  p o m ag a l še  k a k  
m o što v n i d u h  (česar pa  za J a s s e r ja  seveda  
n e  rečem o). To sm o m u  zam erili, tem u  
»duhu«, za to  sm o ga eno stav n o  od p rav ili, pa 
po v ed n o  lep š ih  ces tah  zm erom  m an j zaidem o.

r (U redništvo)

Iz gestapovskih zaporov
D ravograd

Ravno nasproti vratom moje celice je  
bila na hodniku' tabla, na kateri so bili 
s kredo napisani navzoči v zaporu. V 
strahu sem gledal vsak dan skozi lu k 
njico na tablo, kako so se m enjavala 
imena. Novi so prihajali, a 's ta r i  odha
ja li; kam so odhajali? Domov ne, tudi 
v taborišča jih  tak ra t niso več pošiljali. 
Bilo je  ja n u a r ja  1945. Okrog D ravogra
da so njihovi znani in neznani grobovi. 
T rik ra t sem bil tudi imed tistimi, ki so 
jih  klicali iz celic. V sakokrat sem mislil, 
da je  prišla ura tudi zame, pa so b ile  le 
druge dogodivščine. E nkrat sem na hod
niku zagledal p rija te lja  A ndreja Kot
nika z Dob rij. Pustili so naju na hod
niku nekaj časa sama, v kotu pa je  bil 
obilen zaboj. Z Drejčkom  sva si pomig
nila in govorila previdno. On je  sicer bil 
zaprt v bunkerju , k je r  je  bilo najslabše, 
ker je  bila tema in so jih  najbolj m u
čili. Andrej mi je  tožil, da ga boli glava, 
ker ga je  gestapovec vrgel ob zid, da je  
obležal nezavesten.

Drugič sva se videla, ko so naju  vlekli

s seboj na hajko na Ojstrico. Nositi sva 
m orala na hrbtu bacač min, na prsih pa 
težak nahrbtnik . Min nama niso zaupali.

Prespali smo p ri nekem  km etu. Bila 
jih  je  precejšnja kolona SS-ovcev in ver- 
mahta. Ponoči sva slišala nekaj rafalov. 
Z ju tra j so naju  vodili v bližnji gozd, 
s seiboj so nama dali kram p in lopato. 
P repričana sva bila, da greva sebi jam e 
kopat. Ne morem popisati, kakšen obču
tek  sem imel. Zdelo se mi je, da mi je  
lice zmrznilo. Pomislil sem, da m ati ne 
bo vedela, k je  bom pokopan.

Naposled pa sva m orala kopati jam o 
le za druga dva nesrečneža, ki sta že 
ležala tam, na ju  pa so p ri povratku  po 
D ravogradu razkazovali, češ da so spet 
dobili dva partizana. Neki dan, ko so 
zavezniška letala bom bardirala D ravo
grad, so zopet prišli in naju  vodili iz 
zapora proti novi centrali te r nama po
kazali dve jam ici v mehkem novem na
sipu rekoč, da so tam  notri neeksplodir 
rane bombe. Daleč naokrog so naju  za
sl ražili in se zaklonili za slučaj eksplo
zije, z Drejčkom  pa sva m orala kopati. 
Pogovarjala sva se smeje. Če bova pre
živela, se bova spominjala na to delo. 
Ena bomba je  bila za cel meter globoko, 
bila pa je  tudi m eter dolga. Ko sva jih  
odkopala, sva m orala iti jav it gestapovcu 
v zaklon. Vprašal je  D rejčka, če zna 
m inirati; rekel je, da ne. Za to ga je  ge
stapovec tako udaril, da se je  zvalil po 
tleli. Zdaj je  b ila  vrsta na meni; nisem 
si upal reči, da ne znam.

D ali so mi vse potrebno in pokazali, 
kako na j naredim, pa je  pri prvem za
žigu eksplodirala samo ena, drugo pa 
sem moral ponovno zažigati. Zahotelo se 
mi je, da bi kar zraven počakal na eks
plozijo, a .sem se vendar umaknil za pol 
sekunde pred eksplozijo. Na vse to se 
zdaj spominjam koj sam, ker D rejčka 
ni več. Ponovno so ga vlekli iz zapora 
in ni ga bilo več nazaj.

Ko je  D rejček rekel, da ne-zna mini
rati, mu je  po udarcu gestapovec rekel: 
»A progo si pa-znal minirati?«

Bili so trenutki, ko sem se le s silo 
ubranil misli, da sem m anjvredno bitje  
od onega, ki mi. dela krivico.

Ivan Lačen

OGROŽENOST
Pri železarni W estfalen!iuttc so analizirali 

3600 nesreč pri delu ter ugotovili, da je od 
tega 29 "/o ranitev rok (n prstov, 6 ° /o  g lave in  
vratu, 37 °/o nesreč prizadene oči, 7 " I o trup  
(prsa, trebuh, hrbet), 5 °/n laket, 10 "/o noge —  
posebno kolena —  ter 15 "/o stopala in prste 
na nogi.

P resenetljivo  velik  del poškodb utrpijo oči.

M eša se  mu
T o v ariš  . d ire k to r , a li b i h o te li p r i t i  k  m o

je m u  m ožu. D anes z ju t ra j  s ice r še  n i im el 
ta k e  v ročine , sed a j pa. se m i zdi, d a  se m u  
že m eša: v p ra š a l m e je  n am reč , Če bi m e v e 
selilo  k u p it i  si nov  p lašč.

— T o v ariš  do k to r, sp a ti n e  m orem .
— No, po tem  pa  p o p ijte  v sa k e  po l u re  k o 

za rček  k o n jak a .
— M islite , d a  bom  po tem  spal?
— To s ice r ne, am p a k  b ed e n je  bo p r i je t 

neje .

— T i si izkušen  zakonec, povej m i po p r a 
vici, k a j je  p ra v z a p ra v  zakon?

— Z akon  so sa n je  v sak eg a  svobodnega č lo
veka.

— In  k a j je  po tem  svoboda?
— To pa  so sp e t s a n je  po ročenega  človeka.
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O P O Z A R J A M O  Č E Z  C E L O  S T R A N
Najprej želimo, da ne bi bilo nikoli treba klicati tu naprej navedenih telefonskih številk.

Toda kadar pride do take poškodbe, takoj kličite:
postajo za prvo pom oč v to v a rn i....................štev. te l..............................250

reševalno postajo v  t o v a r n i .............................. štev. te l..............................200
ali kar direktno reševalni v o z ........................ , štev. te l.............................. 222

če treba tudi takoj z d r a v n ik a ...........................štev. tel. . 202, 203, 8-201

Ob primerih nevarnosti požara ali ob drugih takih nesrečah kličimo takoj: 
gasilce - reševalce v  t o v a r n i .............................. štev. te l.............................. 200

V se navedene službe oziroma postaje so v  neprekinjeni dežurni pripravljenosti za 
hitro in strokovno pom oč bližnjemu, zato ni razumljivo in ni treba, da bi bilo re še 
vanje prepočasno, le  klicati je treba pravočasno pripravljeno strokovno pom oč.

Ob težjih nezgodah obvestite takoj tudi: 
službo za delovno varstvo (v služ

benem  č a s u )  štev. te l.............................. 323

oziroma njenega obratnega nadzor
nika (na stanovanju) štev. te l...........................8-227

Črnjanska himna
(N arekovala P avla  Geršak, roj. K ogelnik)

V ečjih  lum pov ni na sv e t’, 
kakor sm o Črjani, 
noč in dan ga pijem o, 
sm o celi dan pijani.
Ojejo, kaj kej bo, 
ko nas več ne bo?!

N aš Šentanelsk i pevec, prof. Luka Kram olc 
je bil spet na taki kulturni poti pa je čul 
gornjo reč, k i je dosti zanim iva, čeprav po 
vseb in i kulturi nekako obratno sorazm erna. 
N apev bi rad odkril pa vabi bralce »Koro
škega fužinarja«, če m ogoče zna kdo vižo te 
pesm i.

U redništvo rado posreduje, sam o naj po
znavalci ne hodijo pet gluhem u članu, ker bi 
bilo zastonj. N aj jo dajo notno zabeležiti ali 
pa zapojo nekom u, ki se na to spozna ozirom a  
vsaj čuje.

(V naslovu sm o zapisali književno: Črnjan
ska, v  pesm i sm o pustili narečno: Črjani, ka
kor tu rečem o. Tisti, ki je napisal »Popravek  
in pol« v  današnji štev ilk i, bi znal tudi o tem  
več reči.)

P O P R A V E K  I N  P O L
NASA »DOLGA BRDA« — ŽENSKEGA  

SPOLA

zem lja  poskakuje , to ve, kd o r se je  tod 
kdaj r ita l po teh  sadovnih  in  v inorodn ih  
gričih . »Brd« je  po G oriškem  še več, tud i 
d rugod po S lovenskem  in tud i na K oro
škem : eno B rdo je  na Zilji, k je r  so G rafen 
au e rji dom a; tu d i p ri B aškem  jezeru  je 
eno; p ri G rab šta jn u  pa je  tis ta  »Brda« 
m enda le ena B rda, Nemci ji  p ra 
vijo  »W erda«, in  s ta ri G utsm ann  piše v 
svojem  slov arju  le ta  1789 »berda, Htigel, 
A nhohe«. To je  nam reč ta  reč: da  je  »brdo« 
sredn jega  spola in  so »brda, v brdih« m no
žina — naša »Dolga brda« pa je ženska v 
ednini. B rd  sicer p ri nas dom alega nič ni, 
čeprav  im am o Z abr(d)nike; p ri nas so gore, 
v rh i, h rib i, b reg i in  doli: G orniki, Pod
gorniki, Zag(o)rniki, N avršniki, Z avršn ik i, 
H rib rn ik i, P odbrežn ik i in  še D uovar (Do
lar). A m pak eno im am o brdo: to  šm entano  
dolgo dolgočasno »Dolgo brdo« od Š topar- 
jevega moj sta  do K ra lja  —  zato pa na 
d rugem  k ra ju  veselo raz ig rane  b rd aste  
»Brdinje«. Podobno, k ak o r naši š ta je rsk i 
sosedi p ri T urišk i vasi svoje »Brde, na 
B rdah«: so tu d i ženske, pa  v m nožini, da 
n i dolgčas. f. s.

Listnica uredništva

jih  povab iš in  b i jih  ra d i b ra l i te r  bi b ilo  
ko ris tn o , da  b i jih  b ra li.

S eveda  tu  ne  m islim o  na  tak o  m in u tn o  
jezno  obeležbo, ko  je  v  č e tr te k  n e k a j n arobe , 
v p e tek  ob jav im o , v  soboto  se p o rav n am o  iri 
v  ned e ljo  n a m  je  v sem  sk u p a j žal, da  sm o 
ta k o  reč  sp loh  n ačen ja li. S lab a  luč, k i n e  k o 
ris ti  in  k i p r i n$s n i n iti p o treb n a .

Zelo sm o vese li ta k ih  spom inov  itd ., ra d i 
jih  bom o o b jav ili, k o lik o r bo le p ro s to ra , to d a  
lis t m o ra  p red v sem  v ž iva  d o g a jan ja  v  fa -  
b r ik i in sk u p n o s ti in  s te  s t ra n i je  ve liko  
p rev eč  sam o p rip o m b  in  n asve tov , p a  zadosti 
p rem a lo  so de lovan ja .

A li te h n išk a  v o d stv a  de la  itd . re s  n im a jo  
k a j p o v ed a ti sodelavcem  za izb o ljšan je  fu n k 
c ije  de la , k v a lite te , p ro izvodnosti, v a rn o s ti itd. 
Im ajo , za to  n a j n ap iše jo , da  bo dostopno  za 
vse  in  bliže. T u d i obč ina  im a p o tre b e  ob jav , 
tu d i d ru š tv a .

Vse n ep re s ta n o  vabim o.

»M islinjska dolina«
jc od štev ilk e  do štev ilk e  zan im ivejši in bo
gatejši list. Prav vsestranski je in vsem  spod
budam posvečen. V eliko prostora daje še  po
sebej kulturi. Za rojake tega predela ter za 
vse  ak tivnosti slovenjegraške dom ovine je  
kar nepogrešljiv .

Dopade se  nam  tudi zato, ker deželo po 
dom ače poim enuje in pravi z ljudstvom  tudi: 
M islinje za kraj ozirom a M islinja za vodo.

Z adnjič  je  »Fužinar« vasoval po »Dol- K1^ub temu, da imamo tudi celo vrsto i z - -----------------------------------------------------------------
gih brdih« in  je  zgrešil našo »Dolgo brdo«. [ u d r p r T n a š e m u r e d ^ iš tv ^ d f  l ju d j^ p a ?  m - Redakcija te številke je bila zaključena
Sicer so »brda« v B rd ih  na  G oriškem ; tam  nesljivo kritizirajo, napišejo pa ničesar, čeprav 14. novembra 1960.


